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ACTA NÚM. 1/2022 
 
El dia 23 de febrer de 2022 a les 16.00 hores, a la Casa Comuna de Canillo, es reuneix 
el Consell de Comú en sessió ordinària tradicional, anomenada Consell de les Talles, 
Tabes i Arrendaments, es procedeix a l’arrendament de les muntanyes i de les herbes 
al més dient; i és també per donar curs a tot allò que sigui convenient per a la bona 
administració de la parròquia. 
 
L’Hble. Sr. Francesc Camp dona lectura a l’ordre del dia de la reunió: 
 
1. Acta de Consell de Comú de la sessió del 23 de desembre de 2021.  
2. Proposta i aprovació, si escau, per a l’exercici del 2022 de: 

 Pressupost per a l’exercici 2022, Memòria tècnica i Ordinació pressupostària. 
 Marc pressupostari. 

3. Proposta i aprovació, si escau, de l’adquisició de diverses parcel·les amb edificació 
inclosa destinades a serveis comunals, i facultar als cònsols perquè, en nom del Comú, 
puguin signar quantes escriptures públiques siguin necessàries, així com realitzar 
qualsevol acte preparatori i/o complementari necessari pel corresponent acord de 
compra. 
4. Proposta i aprovació, si escau, per utilitzar el fons de reserva pel finançament de les 
despeses relacionades amb la pandèmia Sars-Cov2. 
5. Proposta i modificació, si escau, de l’Ordinació del 13-1-2020, de delegacions de 
signatura i de delegació de funcions. 
6. Informació i ratificació dels acords de les Juntes de Govern de data 15, 23 i 29 de 
desembre de 2021, 12, 19 i 26 de gener, i 2 i 9 de febrer de 2022. 
7. Precs i Preguntes. En virtut del disposat a l’article 23 del Reglament de funcionament 
dels Comuns, i en data i forma correcta, s’introdueix a l’Ordre del Dia del CC del 23 de 
febrer de 2022 un punt de precs i preguntes, amb unes demandes d’informació a petició 
dels Hbles. Srs. Albert Torres i Dolors Cabot, consellers de la minoria.  
8. Proposta i aprovació, si escau, de l’Ordinació d’Arrestos de la parròquia de Canillo de 
l’any 2022. 
9. Subhasta dels Cortons. 

 
 
Sota la presidència de l’Hble. Sr. Francesc Camp Torres, cònsol major, i amb 
l’assistència dels Honorables membres de la Corporació que es relacionen a 
continuació:  
 
Cònsol menor 
Marc Casal Tomàs 
Consellers i Conselleres 
Miquel Casal Rossell 
Begoña Rubio Manzano 
Cerni Pol Rossa  
Anna Palmitjavila Martos 
Rafel Casal Carboné 
Elisabeth Font Álvarez 
Albert Torres Babot 
Dolors Cabot Vidal 
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Secretària general: 
Meritxell Moya Delgado 
 
 
Desenvolupament de la sessió: 
 
El cònsol major dona la benvinguda a tots els assistents a aquesta sessió de Consell de 
Comú Sabut, als consellers de la minoria i de la majoria, als mitjans de comunicació i a 
totes les persones que estan connectades via streaming. 
 
Havent estat convocada degudament aquesta sessió de Consell de Comú, d’acord amb 
el que disposa l’article 21 de l’Ordinació d’organització i funcionament dels Comuns, de 
data 24 de novembre de 2011; 
 
Aquesta sessió serà transmesa per streaming i es procedirà a la seva gravació conforme 
al que disposa l’article tercer de l’Ordinació del 24-12-2021 de modificació de l’Ordinació 
del Comú de Canillo d’organització i funcionament dels Comuns, del 24 de novembre de 
2011. 
 
Un cop comprovada l’existència del quòrum perquè pugui ser iniciada, d’acord amb el 
que disposa l’article 22; i de conformitat amb els articles 23.2 i 23.3 de l’Ordinació 
d’organització i funcionament dels Comuns, de data 24 de novembre de 2011; 
 
Es procedeix amb l’ordre del dia establert, exposat a continuació: 
 
 
1. Acta de Consell de Comú de la sessió del 23 de desembre de 2021.  
 
L’Hble. Sr. Francesc Camp demana si hi ha algun comentari o consideració a fer sobre 
l’acta de Consell de Comú del 23 de desembre de 2021. 
 
L’Hble Sr. Albert Torres comenta que a la pàgina 9 d’aquesta acta consta per escrit “9 
milions”, quan ell parla sobre el tema del deute de la Massana, i vol aclarir que són 19 
milions, que amb les mascaretes potser no s’entén bé però que són 760.000 accions a 
25 euros: 19 milions, i demana que es modifiqui. A la pàgina 12, quan el cònsol menor 
matisa que el Comú de Canillo tindrà un 35% i no un 30%, vol precisar que ell no ha dit 
mai que el Comú de Canillo tindrà un 30%, que el que ell ha dit és que al voltant del 30% 
de la Massana s’ha muntat l’operació i reitera la seva demanda que es faci aquest matís 
a l’acta. 
 
L’Hble. Sr. Marc Casal respon que és evident que l’acta transcriu el que ell va dir en 
aquell moment i que per tant el conseller Torres no pot pretendre modificar les seves 
paraules el dia del Consell de Comú. Assenyala que el que ell va dir el dia del Consell 
de Comú és el que surt a l’acta i li sap greu si el Sr. Torres ho interpreta de manera 
diferent però que són les seves paraules i a l’acta consten les seves paraules. 
 
El conseller Torres mostra el seu acord però vol que quedi clar que ell mai ha dit que és 
un 30% pel Comú de Canillo, sinó un 35%, i que al voltant del 30% s’ha muntat 
l’operació. 
 
El cònsol major li contesta al conseller Torres que no tornaran a fer ara el debat. 
Manifesta que tots n’han vist d’actes, on molt sovint es resumeixen conceptes i textos 
del que diuen els assistents en diverses reunions, i que justament aquí es transcriu 
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literalment el que es diu. Però que en tot cas demanaran a la secretària general que 
torni a revisar aquesta part de l’acta per saber si tot el que s’ha transcrit és realment el 
que s’ha dit, i que si és així ho deixaran tal com està, però que si hi hagués alguna cosa 
que no s’ha transcrit bé, ho miraran i ho rectificaran. 
 
El conseller Torres comenta que quant als 9 milions i 19 milions, a vegades amb les 
mascaretes 9 i 19... però insisteix que ell mai ha pogut dir 9 perquè sap que són 19. 
 
El cònsol major contesta que ja ho tindran en compte. 
 
L’Hble. Sra. Dolors Cabot afirma que a l’acta, a la pàgina 20, hi ha un punt que posa 
“consellera Cabot, punts suspensius” i diu que no es devia entendre a la transcripció el 
que es venia a dir i que li agradaria que constés afegint la paraula “manteniment i 
inversió”, que és al que feia referència aquest apartat. Reitera que hi ha punts 
suspensius però que al que feia referència era a manteniment i inversió.  
 
No havent-hi cap consideració a fer sobre l’acta del Consell de Comú anterior, s’aprova 
per unanimitat. 
 
 
 
2. Proposta i aprovació, si escau, per a l’exercici del 2022 de: 

 
 
L’Hble Sr. Francesc Camp vol fer una introducció d’aquest punt, fent una mica de síntesi 
abans de cedir la paraula a la presidenta de Finances, Administració i Noves 
Tecnologies, la qual farà una explicació detallada i àmplia del pressupost, reforçada per 
l’explicació de cada president de comissió sobre el seu pressupost, per tal que 
s’entengui el perquè d’aquest pressupost. Exposa que aquest any presenten un 
pressupost de 22.278.129 euros, que és un import significatiu, un import molt més alt 
que el dels dos primers anys d’aquest mandat, i que han intentat fer un pressupost que 
el que busca és anar en línia amb el context econòmic que s’està dibuixant, el qual és 
sortosament molt més favorable que el dels darrers dos anys. Apunta que van ser molt 
més estrictes els dos primers anys d’aquest mandat, on van fer un pressupost auster i 
tenint en compte quina seria l’evolució dels ingressos de la parròquia de Canillo al 2020 
i al 2021. A la vegada, veient com ha començat l’any i com van els ingressos i l’evolució 
de l’economia de la parròquia, han cregut convenient fer un pressupost que entra ja més 
dins de la normalitat del que seria un mandat normal del Comú de Canillo. També cal 
dir que aquests dos primers anys han estat uns anys difícils, dos anys en els que 
evidentment molts dels projectes que s’havien compromès, de cara a la ciutadania, de 
tirar endavant no han estat possibles. I que entenen que veient ara el context favorable 
sí que es podran dur a terme aquests projectes. Assenyala que hi ha un projecte que sí 
que l’han anat dient al llarg d’aquests darrers dos anys, que és el seu compromís per 
redreçar la situació del Palau de Gel d’Andorra i que veient que ara és el moment, es 
presenta l’ocasió de poder-ho fer. Indica que tots saben la situació complicada que està 
travessant el Palau de Gel, amb unes pèrdues ja importants abans de la pandèmia que 
encara s’han accentuat durant la pandèmia, i que realment si es volen redreçar les 
finances del Palau de Gel, està clar que no es farà per art de màgia o per molt que hi 
posin tots més hores, tant els que estan al Consell d’Administració com tot l’equip del 
Palau de Gel, que només es podrà fer si es poden reduir les despeses i incrementar els 
ingressos, en definitiva: si es fa un pla de negoci, un pla d’inversions adaptat a la situació 
però a la vegada que faci reduir aquestes pèrdues al compte d’explotació del Palau de 

 Pressupost per a l’exercici 2022, Memòria tècnica i Ordinació pressupostària. 
 Marc pressupostari. 
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Gel d’Andorra. Assegura que això només es pot fer invertint, que no té cap més solució. 
Determina que ja en parlaran quan toqui parlar del Palau de Gel, dins de l’exposició del 
pressupost, i veuran que l’aportació és important. Una altra partida important que fa que 
creixi el pressupost d’aquest any és la compra del terreny on està ubicada actualment 
l’Escola Bressol de Canillo, i que és un fet de finals de l’any passat que no estava previst, 
que actualment tenen en lloguer el qual vencia durant el mes de maig d’aquest any 2022. 
Explica que ha sorgit l’oportunitat de comprar-lo, que han pogut tancar aquesta compra 
i reitera que això suposa un increment del pressupost que no estava previst. Pel que fa 
a la resta, si es treuen els diners d’aquestes dues grans partides, se situarien a la franja 
de pressupostos que es van aprovar abans de la pandèmia. Respecte a finançar aquests 
diners que es volen invertir, informa que està clar que faran un pressupost equilibrat: 
d’una banda amb els ingressos que venen de les transferències de Govern, i que 
continuaran sent estables una mica a l’alça; amb els ingressos propis del Comú, que en 
algunes partides s’han incrementat perquè el context de la parròquia de Canillo és 
favorable, i finalment s’ha demanat un préstec per poder arribar a aquest equilibri 
financer. En relació a les partides més lligades al Comú de Canillo, als ingressos que 
els han de permetre aconseguir el pressupost, explica que la situació d’ENSISA és molt 
millor que l’any passat i que el primer any de la pandèmia, i que ja estan pressupostant 
un cànon molt similar al que es va pressupostar just abans de la pandèmia, 
concretament d’1.800.000 euros, quan el de just abans de la pandèmia va arribar als 
2.000.000 euros de pressupost. Vol recordar que l’any passat van pressupostar 300.000 
euros de pressupost només de cànon i que ni els liquidaran, que arribaran com a molt a 
200.000 euros i escaig. Afegeix que una altra partida que s’està liquidant força bé al 
2021 és la de l’Impost de Transmissions Patrimonials, ja que el mercat de la compra-
venda, no només a Canillo sinó a tot Andorra, està funcionant molt bé, que entenen que 
aquesta tendència es mantindrà al 2022 i que per aquest motiu han pressupostat un 
import de transmissions patrimonials d’1.200.000 euros. Indica que altres partides que 
consideren que també incrementaran el pressupost són les taxes relacionades amb la 
higiene pública, la posada en funcionament aquest any del pont tibetà, els ingressos 
obtinguts pel cobrament del Roc del Quer, i que per a aquestes dues activitats han 
pressupostat uns ingressos d’1.000.000 euros. Comenta que sí que han fet un 
pressupost de creixement però a la vegada adaptat al context, i pel que fa a l’impost de 
construcció, i a altres impostos lligats a la construcció, com per exemple temes de 
cessions amb diners al Comú de Canillo quan es fa un Pla parcial, per contra han sigut 
menys agosarats i han pressupostat una mica menys que els darrers dos anys, en 
primer lloc perquè han vist que les liquidacions no estaven tant a l’alça com havien 
previst i en segon lloc perquè estan en plena revisió del Pla d’Urbanisme, ja que de 
moment tots els projectes estan parats fins que no s’aprovi definitivament i que espera 
que sigui a mitjans d’aquest any. Assenyala que, de cara al pressupost de despeses, 
cada president exposarà les seves partides i es veurà que a cada departament o àrea 
del Comú de Canillo s’ha fet un esforç i anuncia que per primera vegada es faran millores 
a totes les àrees del Comú de Canillo: es faran millores en infraestructures viàries a dins 
dels pobles, embelliments de cascs antics, eixamplaments de carreteres, també als 
veïnats, lligat a les reunions que es fan cada any al mes de juliol amb els veïns de cada 
poble. Informa que hi haurà millores a l’entorn natural, ja que hi ha un increment de 
pressupost pel que fa a les xarxes d’aigües residuals, pluvials i potables per tal de 
millorar aquestes xarxes de col·lectors i de canonades, que hi ha una inversió molt més 
important que els altres anys en neteja dels boscos, i també es vol estudiar quins són 
els recursos hídrics actuals i futurs de la parròquia, ja que han vist els darrers anys que 
la parròquia de Canillo és la parròquia que més creix en percentatge a nivell de població, 
d’aquesta manera volen tenir clar cap a on pot créixer la parròquia amb aquest estudi 
de capacitats hídriques del pressupost de Medi Ambient. Continua informant que també 
hi haurà millores en l’àmbit social i considera que el terreny de l’Escola Bressol és una 
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inversió que donarà tranquil·litat a la parròquia de Canillo pel que fa a les famílies amb 
nens petits, donat que tenir un terreny de propietat garanteix evidentment l’estabilitat 
d’aquest servei i no caldrà buscar un altre emplaçament. Apunta que, a hores d’ara, tant 
l’estructura com el dimensionament de l’Escola Bressol són els adequats per la 
parròquia de Canillo i que encara es pot fer servir durant uns anys. Reitera que el fet de 
tenir el terreny de propietat els assegura l’estabilitat de no haver d’estar constantment 
pensant en què un dia o l’altre aquell terreny podria no llogar-se al Comú de Canillo. Un 
altre punt important, relatiu a la Comissió de Gent Gran i Benestar Social, és la inversió 
en un nou centre de salut. Comunica que aquí, contràriament al que passava amb 
l’Escola Bressol, sí que han vist que l’actual centre de salut potser ja no està alineat o 
ajustat a les necessitats a nivell mèdic dels ciutadans de la parròquia de Canillo i que el 
seu objectiu és el compromís de tirar endavant el nou centre de salut aquest any 2022. 
Respecte a l’àmbit urbanístic, destaca que s’ha fet molta feina aquests dos darrers anys, 
que el Pla d’Urbanisme ha sigut una feina ingent per a tots, que hi ha hagut molta 
dedicació així com molts diners dedicats. Comenta que a nivell urbanístic es vol 
continuar treballant en el sentit de saber ben bé l’evolució urbanística que poden tenir a 
Canillo, de com l’han d’encaminar, i lligat evidentment a la demanda d’allotjaments, tant 
residencials a nivell de lloguer com de compra, i per aquest motiu també volen impulsar 
un estudi del mercat immobiliari, que està pressupostat a la Comissió d’Urbanisme. A 
nivell de dinamització turística i cultural de la parròquia, explica que l’esforç més 
important és evidentment la reforma interna i estructural del Palau de Gel, i la posada 
en marxa de noves activitats. Determina que la voluntat de la majoria és tirar endavant 
i inaugurar per fi el pont tibetà de la Vall del Riu, així com el camí d’enllaç entre el mirador 
del Roc del Quer i el pont tibetà, la qual cosa aportarà uns ingressos interessants i un 
nou atractiu a la parròquia. Finalment, fa saber que s’ha incrementat el pressupost 
d’activitats per dinamitzar la parròquia de Canillo, una vegada passats aquests dos anys 
de contenció, en els quals s’han pogut fer poques activitats o s’han fet d’una forma molt 
reduïda a nivell d’aforament d’activitats de caire lúdic, turístic i cultural. Espera que 
aquest any pugui haver una mica més de divertiment tant pels ciutadans com pels 
turistes que els venen a veure. Respecte a les millores tecnològiques, dona a conèixer 
que hi ha unes partides importants, tant per a la xarxa wifi que es vol implementar a la 
parròquia de Canillo com per a les plataformes informàtiques internes del Comú que es 
volen millorar a nivell de manteniment i de noves prestacions. Anuncia que, tot i que 
correspon al pressupost de l’any passat, aquest any per fi podran disposar d’una nova 
web per al Comú de Canillo, amb les tecnologies actuals i amb una forma de navegar i 
de presentar la informació del Comú molt més amena de la que tenen actualment a la 
web. Finalitza dient que, de cara al servei que es vol donar al ciutadà, s’ha fet també un 
esforç en Recursos Humans amb noves incorporacions, però sobretot mirant que siguin 
incorporacions que aportin valor al ciutadà, que facin que el ciutadà se senti millor atès 
pel Comú de Canillo, tant al Servei de Tràmits, al Servei de Circulació, com a l’àmbit de 
les Obres i els Serveis. Insisteix en què podran abarcar molts àmbits de la gestió del 
Comú de Canillo i que creu que aquest any el ciutadà notarà aquests canvis. Conclou 
que la majoria d’aquestes millores s’inscriuen dins del seu programa electoral, que 
evidentment hi ha coses que no estaven posades i s’han hagut de fer o es volen fer, 
però que considera que d’una vegada per totes podran donar curs i avançar, i espera 
que l’any que ve puguin tancar la majoria d’accions de les que s’havien compromès en 
el seu programa electoral. 
 
El cònsol major cedeix la paraula a la presidenta de Finances, Administració i Noves 
Tecnologies per tal que procedeixi a fer una exposició més tècnica, i amb números, del 
pressupost del Comú de Canillo per aquest any.  
 
Es projecta en pantalla la presentació del pressupost: 
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L’Hble. Sra. Begoña Rubio exposa que el pressupost del Comú de Canillo és de 
22.278.129 euros, significativament superior als darrers dos anys, ja que els 
pressupostos del 2020 i del 2021 van ser pressupostos de contenció per fer front a la 
pandèmia que va arribar sense preavís. El pressupost d’aquest any, degut a 
determinades partides, com ara l’aportació al PGA, fan que sigui excepcional. Sense 
considerar aquesta aportació, el pressupost és similar al del 2019. Indica que el 
pressupost d’aquest 2022 s’ha incrementat respecte al pressupost del 2021 en un 55% 
i recorda que el pressupost del 2021 finalment va ser de 14.407.019 euros. Es desglossa 
en 8.894.318 euros per a crèdits de despeses corrents, crèdits per a despeses de capital 
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per un import de 8.294.000 euros, corresponents a inversions reals, i despeses 
financeres per un import de 5.089.811 euros, que incorporen el finançament a la societat 
participada 100% pel Comú, Palau de Gel d’Andorra SAU. En relació a les despeses 
d’inversió, aquestes tenen un valor de 8.294.000 euros, un 89,9% més que les despeses 
del 2021, que es van situar en 4.367.860 euros. Les principals inversions previstes són 
sens dubte l’aportació al PGA, ja que es vol activar de forma intensa la parròquia, vist 
que durant els dos primers anys s’han hagut de focalitzar esforços en la pandèmia, i el 
nou centre d’atenció primària, donat que és una necessitat, millorant les instal·lacions 
adaptant-se a l’increment de població a la parròquia. El Palau de Gel no està considerat 
com inversió sinó com a aportació a una participada, però no deixa de ser el més 
important de l’any. Com a despeses d’inversió destaca a continuació les més importants: 
eixamplaments per 1’2 milions d’euros, que incorpora el plurianual de Ransol i Meritxell, 
compra del terreny de l’Escola Bressol per 1 milió euros, renovació dels carrers de 
Canillo i de Soldeu, les passarel·les per 600.000 euros, carreteres, camins i accessos 
varis, espais públics; Centre d’Atenció Primària, que també seria un plurianual, 
abastament aigua potable, remodelació i millora dels edificis comunals, remodelació i 
millora de béns d’ús públic per 200.000 euros, xarxes d’aigües residuals i fluvials per 
200.000 euros, neteja de boscos per 130.000 euros, el projecte Wifi, que es un altre 
plurianual, i inversió en comunicació. Conclou que en aquestes despeses d’inversió 
deixaria un foco, deixant de banda el Palau de Gel. Quant a les despeses de 
funcionament, aquestes tenen un valor de 8.894.318 euros, un 11,4% més que les 
despeses del 2021. Les despeses de personal s’incrementen un 10%. Aquest increment 
ve determinat principalment per l’aplicació d’un increment del 3,3% en concepte d’IPC 
del 2021 i per la incorporació de noves places. En relació a aquest darrer punt, s’han 
pressupostat noves posicions als Departaments de Tràmits, Circulació, Obres i Serveis 
i Finances, per fer front a les necessitats de la parròquia i poder així respondre a 
l’increment de tràmits i demandes. Aquestes demandes venen derivades en part pel 
creixement del cens de població i també per l’increment significatiu en les obertures de 
comerços a la parròquia. Respecte a les despeses en béns corrents i serveis, 
s’incrementa en un 20%. Destaca l’increment en les partides de manteniment 
d’aplicacions informàtiques i la conservació de la xarxa d’aigües, així com el nou servei 
de transport a la demanda, L’UCLIC. Hi ha un augment de les despeses financeres, en 
un 65%, degut a la previsió de contractació de nou endeutament durant l’any 2022, per 
la inversió al Palau de Gel, que es tradueix en un increment en les despeses financeres 
per la part d’interessos del préstec. I pel que fa a les transferències corrents, es veuen 
decrementades en un 34% degut exclusivament a què no s’ha dotat la partida d’ajuts 
econòmics per la pandèmia, que es va pressupostar per un import de 300.000 euros a 
l’exercici 2021. La resta d’elements que composen aquest capítol no pateixen variacions 
significatives. En referència a les despeses financeres, augmenten fins arribar a 5 
milions d’euros, un 120% més que les despeses financeres del 2021, que van estar 
fixades en 2 milions d’euros. L’increment d’aquesta partida inclou l’import de 4.200.000 
euros, corresponent a l’aportació que el Comú preveu realitzar a la societat participada 
Palau de Gel, per fer front a les inversions en matèria de renovació energètica i activitats 
lúdiques complementàries, que són vitals per a la viabilitat futura de la societat, tal i com 
se’n desprèn dels estudis realitzats sobre la mateixa. El capítol també incorpora la 
dotació al fons de reserva, que ascendeix a 491.346 euros, que al 2021 no es va dotar, 
i l’aportació del 0,5% al compte de compensació de Govern. Els ingressos que es 
preveuen obtenir al llarg de l’exercici són de 22.278.129 euros, dins dels quals hi ha 
previsions d'ingressos corrents per un import de 10.500.320 euros, ingressos de capital 
per un import de 5.832.885 euros i ingressos d’operacions financeres per un import de 
5.944.929 euros. El 70% d’aquests ingressos són ingressos propis mentre que el 30% 
són ingressos provinents de Govern. Continua exposant que, si es divideixen per 
capítols els principals ingressos, per als impostos directes s’han considerat uns 
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ingressos de 849.000,00 euros i presenta una disminució del 6,9%, degut a la menor 
dotació de la partida d’impost sobre la construcció, que passa de 600.000 a 500.000 
euros; per als impostos indirectes un import d’1.200.000 euros, integrat exclusivament 
pel repartiment entre el Comú i el Govern de la recaptació per l’Impost sobre 
Transmissions Patrimonials (ITP) i s’incrementa la dotació pressupostària en 500.000 
euros, atenent a l’execució real de l’any 2021; per a les taxes i altres ingressos, un import 
de 4.845.850 euros, s’incrementa un 52% i aquest increment deriva principalment de la 
previsió d’ingressos derivats de les noves activitats previstes per part de la comissió de 
dinamització turística i cultural, així com de l’increment de recaptació ocasionat per de 
la pujada de les taxes d’higiene i enllumenat als no residents a la parròquia, per a les 
transferències corrents, es dota amb un import de 1.477.720 euros, que representa un 
increment del 4% i aquest capítol incorpora la recaptació de la taxa de tinença de 
vehicles i les transferències rebudes de Govern, en el marc de la Llei qualificada de 
transferències als Comuns; per als ingressos patrimonials, un import de 2.127.750 
euros, on s’incrementa un 242% respecte del pressupost 2021 degut a la normalització 
del ingressos derivats dels dividends de les societats participades, seguint criteris 
conservadors, es pressuposten uns 200.000 euros per sota dels ingressos 
pressupostats al 2020, i bastant en línia del que es va ingressar efectivament al 2020, 
tenint en compte que es van tancar les estacions d’esquí a mitjans del mes de març; per 
a l’alineació d’inversions reals, un import de 482.000 euros, correspon a un import fixe 
de cessió i, per tant, es manté sense variacions; per a les transferències de capital, un 
import de 5.350.880 euros, aquest capítol incorpora exclusivament la partida 
corresponent a la transferència de Govern que no es destina a ingressos corrents i 
s’incrementa un 1,7%; per als actius financers, un import de 1.744.929 euros, on es 
redueix un 4%, principalment degut a una menor incorporació de romanents de 
tresoreria al pressupost; per als passius financers, un import de 4.200.000 euros, 
integrat exclusivament per la partida de nou endeutament, prevista per fer front a les 
necessitats de finançament del Palau de Gel d’Andorra, que ha de fer front a una 
renovació energètica global important i a la inversió en noves activitats 
complementàries. Continuant amb els ingressos, assenyala que s’ha fet una previsió 
realista que es pot assolir, que la previsió d’ingressos augmenta respecte als darrers 
dos anys arribant a valors similars als assolits al 2019, i que de totes les partides, 
destacaria els ingressos provinents de la societat participada ENSISA, que recupera els 
valors previs a la pandèmia; els ingressos relacionats amb l’ITP, on ja s’observa una 
bona tendència durant aquest primer trimestre; els ingressos relacionats amb els serveis 
d’higiene pública, que amb l’increment de la taxa pels no residents, es veuen 
incrementats; així com els ingressos provinents de les transferències del Consell. La 
consellera Rubio comunica que abans de començar amb el detall del pressupost, que 
explicaran els presidents de les respectives Comissions, vol destacar alguns trets de 
cada departament. Al Departament de Finances, Administració i Noves Tecnologies s’ha 
produït un increment de les despeses financeres degut a l’aportació al PGA i un augment 
de les despeses d’inversió per la compra del terreny a on s’ubica l’Escola Bressol. Al 
Departament de Dinamització Turística i Cultural hi ha hagut un increment de la inversió 
en funcionament per la incorporació de nous projectes al 2022. Al Departament de Medi 
Ambient s’ha produït un increment d’ambdues despeses, funcionament i inversió, i s’han 
traspassat partides del Departament d’Obres i Serveis, per això l’augment. Al 
Departament de Joventut i Esports hi ha un pressupost molt estable amb poques 
variacions respecte anys anteriors. Al Departament de Gent Gran i Benestar Social s’ha 
produït un increment de les despeses de funcionament arran del nou servei de bus a la 
demanda principalment i de la inversió pel nou centre d’atenció de primària. Al 
Departament d’Urbanisme, com en el cas de Joventut i Esports, hi ha un pressupost 
molt estable amb poques variacions respecte anys anteriors. Al Departament d’Obres i 
Serveis les despeses de funcionament baixen mentre que pugen les d’inversió. 



 

P à g .  19 | 112 
CC/23-02-2022 

 
 
 
 

Començant per la Comissió de Finances, Administració i Noves Tecnologies, informa 
que les despeses de funcionament disminueixen lleugerament situant-se en un 5,7% 
per sota respecte l’any anterior. Per una altra banda, les principals partides a destacar 
pel que fa al funcionament són les relatives a Salaris (administració, finances, possibles 
eventuals, compensació de funcions), Manteniment d’aplicacions informàtiques, en 
aquesta partida es considera el manteniment central telefònica: Sinzerad; el 
manteniment aplicacions informàtiques Azure microsoft (aquí es fa referència als 
servidors de dominis, seguretat de l’usuari, llicències de Microsoft. Apunta que 
actualment hi ha sis servidors i aquest any caldrà ampliar a dos més); el manteniment 
aplicacions informàtiques Absis (Cadastre); el manteniment aplicacions informàtiques 
gestió dominis (dominis webs: L’UCLIC, Comú Canillo, Valls de Canillo, etc); el 
manteniment aplicacions informàtiques varies: anydesk, autodesk, Bentley; el 
manteniment aplicacions informàtiques Velneo: programa de gestió que engloba tot el 
Comú; el manteniment aplicacions informàtiques Oracle: Blockchain i BBDD Oracle de 
Cadastre. Pel que fa a la partida de Comunicació, fa referència a col·laboradors externs: 
dos persones + servei de disseny gràfic + servei audiovisual + servei de fotografia, 
producció cartellera i fulletons, manteniment de la nova web, accions de comunicació 
online i trobades premsa andorrana i internacional. Respecte a la partida de treballs 
realitzats per d’altres empreses: advocat i RRHH. Quant a la inversió, la principal 
inversió és sens dubte la compra del terreny a on s’ubica l’Escola Bressol, seguida de 
les partides relacionades amb equips informàtics i programes: en aquesta partida es fa 
referència al projecte de ciberseguretat per donar compliment a la nova Llei de 
ciberseguretat de Govern; compres de sofware; millora de la vídeo vigilància amb 
l’ampliació i canvi de certes de càmeres, algunes obsoletes; compres PC’s nous i 
material divers com els nous terminals pels agents de Circulació i PC’s necessaris per 
a les noves incorporacions/canvis; compres de mòduls de programes que permetin entre 
altres la correcta integració del programa de gestió del Comú amb Tràmits de Govern o 
tenir la gestió del Roc del Quer integrada. Quant a Comunicació: nova imatge 
corporativa (creació i implementació), comunicació relativa al Pont Tibetà, producció 
d’una nova línia de marxandatge, comunicació dels diferents atractius turístics de la 
parròquia, traduccions, i finalment, respecte al projecte wifi, informa que és un plurianual 
que ja es va contemplar al pressupost 2021. Per complementar les despeses financeres 
comentades anteriorment vol destacar, en primer lloc, que l’aportació al PGA és de 4,2 
milions d’euros, molt més elevada que anys anteriors, ja que al 2021 va ser d’1,7 milions 
d’euros. Indica que tot i que la previsió d’ingressos al PGA és bona, podent arribar a 
valors similars als del 2019, cal fer inversions fortes tant a nivell de manteniment, com 
de millores energètiques, millores d’infraestructura i posar en marxa noves activitats. Per 
aquest motiu, el pressupost d’aquest any és excepcional. Respecte al fons de reserva, 
que és una aportació del 3% del pressupost d’ingressos, l’any passat no es va dotar 
però aquest any sí, amb una aportació de 491.346 euros. En relació amb el compte de 
compensació, s’estableix que els pressupostos generals de l’Estat i dels Comuns 
inclouran una partida pressupostària corresponent al zero coma cinquanta per cent 
(0,50%) del total de les seves despeses que anirà destinada a la dotació del compte de 
compensació. Així, l’aportació serà de 80.465 euros. Un cop acabada la seva 
presentació, la consellera Rubio anuncia que cedirà la paraula a cada conseller per ordre 
d’aquesta presentació començant, doncs, per la Comissió de Dinamització Turística i 
Cultural i li cedeix la paraula al seu president, el cònsol major.  
 
El cònsol major, abans de començar a explicar el pressupost de la Comissió de 
Dinamització Turística i Cultural, vol fer una mica més d’incís sobre la inversió del Palau 
de Gel, ja que considera que són molts diners, que és un esforç important i que s’ha 
d’entendre be. Espera que no se n’hagi de fer cap més com aquesta durant els pròxims 
25 anys, i espera que sigui així. Remarca que segurament s’hauran de fer altres 
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inversions per un import més baix ja que és una infraestructura que té vida i que se 
l’haurà de dotar de diners per anar millorant, però que estima que aquest és un pla de 
xoc ambiciós. Exposa que aquests diners no són els únics que s’han posat al Palau de 
Gel, que l’any passat ja es va destinar 1.000.000 euros per tirar endavant aquestes 
noves inversions, i que en total, sumant el 2022 i el 2021, el Comú invertirà 5.200.000 
euros al Palau de Gel, no 4.200.000 euros. Explica que la destinació d’aquests diners 
serien les pèrdues importants que malauradament té el Palau de Gel, i que consideren 
que aquest any encara en tindrà moltes, entre altres coses perquè si volen dur a terme 
aquest pla de millores i inversions, s’haurà d’aturar l’activitat alguns mesos, tant a la 
piscina com a la pista de gel. Respecte a la facturació, espera que aquest any ja sigui 
bona, al voltant de la facturació de fa dos anys, del 2019, però que evidentment si s’ha 
de tancar el recinte durant uns mesos, està clar que han de tirar a la baixa la previsió, 
per la qual cosa les pèrdues d’aquest any, malauradament, seran encara importants. 
Informa que el Comú de Canillo, d’aquests 5.200.000 euros, aportarà al Palau de Gel 
700.000 euros a la partida per sufragar les pèrdues d’aquest any, que estan estimades 
per al 2022 en 820.000 euros arrodonint. I la resta de pèrdues es finançarà amb la 
tresoreria del Palau de Gel. Pel que fa a la partida de millores en infraestructures, de 
3.800.000 euros en total, explica que hi ha una aposta important per l’eficiència 
energètica, amb un pla d’inversions ambiciós per reduir la despesa en gasoil i electricitat, 
i que s’ha fet un estudi molt detallat on s’ha valorat quines maquinàries i quina part del 
continent del Palau s’ha de canviar, sobretot pel que fa a obertures i altres elements, i 
s’ha estimat que aquestes millores tenen un cost total de 3.133.000 euros. Això farà 
reduir la factura energètica i en conseqüència amb aquesta millora el Palau de Gel 
prescindirà del consum de gasoil, que és una de les partides més importants de 
despeses. Amb tot, com que aquest any encara és un any de canvis, funcionaran 
evidentment les diferents màquines del Palau de Gel, sobretot per escalfar l’aigua de la 
piscina i per produir el gel de la pista de gel, i s’ha previst un pressupost de gasoil per a 
aquest any de 200.000 euros, perquè més enllà de l’important consum en litres també 
hi ha un preu més alt. Incideix en què l’objectiu és que en dos anys, amb aquest pla, ja 
no hi hagi més consum de gasoil i es passi a un consum de gas, que amb números 
absoluts també serà molt més baix: xifrat en torn als 30.000-40.000 euros l’any de 
consum de gas. Comunica que pel que fa a la llum també hi ha un estalvi important, no 
és que es passi de la facturació actual a 0 però que està previst que el Palau de Gel 
gasti en llum 150.000 euros al 2022, i aquesta factura energètica baixaria a uns 50.000-
60.000 euros atès que es volen posar plaques fotovoltaiques al sostre del PGA amb 
l’objectiu que sigui, no autosuficient al 100% però sí molt autosuficient en estalvi 
energètic a nivell de llum. Afegeix que hi haurà un retorn d’aquesta inversió que pot anar, 
pel cap baix, entre 200.000-300.000 euros l’any de reducció de factura energètica quan 
s’hagin implementat totes aquestes mesures, per la qual cosa no es tracta d’invertir per 
invertir sinó que es fa amb la vocació de reduir la despesa del compte d’explotació del 
Palau de Gel. Per una altra banda, el cònsol major es refereix a unes altres millores que 
no són energètiques però que són d’un cost important i que corresponen als canvis al 
voltant de la pista de gel: el terra, les baranes per tal que estiguin homologades en la 
pràctica del hoquei sobre gel, la màquina allisadora de gel ja que està molt vella, etc, 
etc. Determina que la suma de tot això representa aquesta inversió de millora 
d’infraestructures, que no va lligada a la reducció d’estalvi energètic però que sí que és 
important. Agregant aquestes dues partides s’obtindrien els 3.800.000 que ha esmentat 
al començament de millores d’infraestructura energètica. Subratlla que l’altra partida 
important són les noves activitats: el Palau de Gel ha de facturar més del que factura. 
Fa saber que hi ha una inversió prevista en noves activitats quantificada en 830.000 
euros, dels quals el Comú aportaria 700.000 euros i la resta també es finançaria amb 
tresoreria actual del Palau de Gel, malgrat que s’intentaria reduir el preu a l’hora 
d’adquirir-les. Indica que amb aquestes activitats s’estima que el Palau de Gel podria 
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facturar, al cap d’un any o dos, al voltant d’uns 400.000 euros més a l’any, la qual cosa 
permetria els propers anys reduir molt les pèrdues del Palau de Gel. Recapitulant, si 
s’engloba l’aportació de 700.000 euros que farà el Comú de Canillo pel que fa a les 
pèrdues d’aquest any, els 3.800.000 euros d’inversió en noves infraestructures i els 
700.000 euros d’inversió en noves activitats, el resultat són aquests 5.200.000 euros 
que rebrà el Palau de Gel del Comú per tirar endavant aquest pla de xoc.  
Seguidament el cònsol major procedeix a presentar el pressupost del Departament de 
Dinamització Turística i Cultural. Exposa que pel que fa al funcionament d’aquest 
pressupost, com bé ha dit la presidenta de la Comissió de Finances, Administració i 
Noves Tecnologies, hi ha una part important de despesa de funcionament que va lligada 
al llançament del pont tibetà, i que sumant totes les partides agregades d’aquest 
llançament, s’estima que el seu funcionament generarà uns 275.000 euros de cost, 
repartit en la gestió, personal, control de les entrades, transport i costos lligats a la venda 
d’entrades. Conclou que aquest és el motiu de l’increment important de les partides de 
funcionament de la Comissió. Per una altra banda, vol destacar dues partides que no 
van lligades al pont tibetà però que són també importants a nivell de creixement. Una 
d’aquestes partides està relacionada en fer més activitats per dinamitzar la parròquia i 
informa que el pressupost de 150.000 euros al 2021 s’incrementa a 210.000 euros 
aquest any, per tal d’organitzar més esdeveniments a la parròquia de cara a la primavera 
i a l’estiu. L’altra partida, esperant poder tenir una situació normal, seria la de les 
Comissions de Festes, la qual tenia un pressupost de 70.000 euros l’any i es va haver 
de disminuir perquè les festes majors que es van celebrar van ser en format reduït, amb 
poques orquestres i amb menys activitats, malauradament a causa de la pandèmia. 
Apunta que les Comissions de Festes no precisaven llavors de tants diners i que a més 
tenien diners estalviats de l’any 2020, ja que es va fer una adjudicació pressupostària 
per l’import habitual, per tant l’any passat no va caldre assolir el pressupost habitual. 
Però que aquest any entrem en una dinàmica que espera que sigui normal i que ja es 
pressupostarien els 70.000 euros destinats a les Comissions de Festes per tal que 
puguin celebrar les festes majors que es feien abans de la pandèmia. Respecte a la part 
d’inversió, destaca dos projectes importants. Un d’ells és un projecte per col·locar quatre 
o cinc càmeres exteriors en diferents llocs de la parròquia i que representa 20.000 euros 
de pressupost. Explica que, i per fer un símil, l’ideal és que es pugui fer com es fa a les 
pistes d’esquí: que s’entra a la web de l’estació d’esquí i es veuen allà les pistes amb 
una panoràmica de 360°. Manifesta que els agradaria replicar aquest model, ja que és 
molt interessant i permetria que a través de la web del Comú la gent pogués veure, 
sobretot de cara a l’estiu, diferents llocs de la parròquia on es pot accedir. A partir d’aquí, 
els turistes podran consultar aquesta web per decidir venir a Canillo a passar uns dies i 
evidentment la gent del país, abans de fer la seva excursió, també podran observar quin 
temps fa aquell dia. Continua explicant que l’altre projecte ambiciós d’inversió és la 
senyalització turística de la parròquia de Canillo. L’estudi de mercat que van realitzar 
aquest estiu va fer veure que hi ha molt turista que pernocta, sortosament, però que si 
es mira la relació entre turista que pernocta i turista que ve en un dia, el que s’anomena 
“excursionista”, es paren molts pocs a la parròquia en proporció als que venen a l’estiu 
a Andorra, i sobretot els que accedeixen per França, que venen per la parròquia, i també 
els que venen per Espanya, però que aquests, si arriben a Canillo és perquè s’hi volen 
quedar. Assenyala que s’ha de millorar molt tant l’accés nord com l’accés sud quan 
s’entra a Canillo per tal que els visitants vegin realment les ofertes de la parròquia, els 
atractius turístics, i d’aquesta manera alguns d’ells puguin decidir al moment parar-se i 
quedar-se a Canillo. Per tant, es vol millorar molt aquesta senyalització i per aquest 
motiu s’han assignat 50.000 euros de pressupost. Finalitza dient que aquest ha estat el 
resum de la Comissió de Dinamització Turística i Cultural. 
 
La consellera Rubio cedeix la paraula a la presidenta de la Comissió de Medi Ambient i 
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Agricultura.  
 
L’Hble. Sra. Elisabeth Font informa que el pressupost per al 2022 augmenta 
considerablement respecte al del 2021, ja que s’incorporen partides provinents del 
Departament d’Obres i Serveis i que aquestes són: escombraries, recollida selectiva i 
deixalleria; la partida de xarxa d’abastament d’aigua potable pel que fa a funcionament, 
i s’afegeix a inversió l’abastament d’aigua potable a la parròquia. Afegeix que a les 
partides de funcionament hi ha un total d’1.223.490 euros i que les més destacables 
són, per una banda, les dues partides provinents del Departament d’Obres i Serveis: la 
partida d’escombraries, recollida selectiva i deixalleria i la partida d’abastament d’aigua 
potable i, per una altra banda, el conveni que està punt de tancar-se amb LAIKA pel 
control dels gats de la parròquia. Quant a les partides d’inversió, indica que hi ha un total 
de 583.000 euros. Les partides importants són les d’abastament d’aigua potable, que és 
nova per al Departament de Medi Ambient i que es dobla aquesta respecte al que hi 
havia a Obres i Serveis amb un total de 250.000 euros. Continua informant que 
s’incrementa la partida de boscos, que passa de 50.000 euros del 2021 fins a 130.000 
euros al 2022; que s’han pressupostat 30.000 euros per a l’estudi de capacitats 
hídriques actuals i a futur de la parròquia, amb l’objectiu de poder absorbir el creixement 
que s’està veient i que consideren que hi haurà en un futur; i, finalment, de la compra 
d’un nou vehicle per Jardineria per un import de 40.000 euros.  
 
La consellera Rubio cedeix la paraula a la presidenta de la Comissió de Joventut i 
Esports. 
 
L’Hble. Sra. Anna Palmitjavila exposa que aquest any el pressupost de la seva comissió 
és d’1.339.530 euros i que en relació amb el del 2021 ha augmentat de 50.000 euros, 
atès que fins ara s’havien hagut de posposar alguns projectes a causa de la pandèmia. 
Pel que fa a les despeses de funcionament, comenta que no hi ha molt a destacar ja 
que es manté força estable, però que no obstant això, ha augmentat perquè està 
prevista una nova plaça d’un tècnic d’esports. Respecte a les despeses d’inversió, vol 
destacar dues partides que són la causa d’aquest augment del pressupost. La primera 
partida correspon als Clubs i Entitats esportives i s’ha apujat 15.000 euros respecte l’any 
passat ja que, per un costat s’han instaurat dos clubs a la parròquia, i per l’altre es durà 
a terme un campionat d’hípica per al qual han sol·licitat col·laboració econòmica. La 
segona partida està dotada amb 70.000 euros i correspon a la de Reposició i millora de 
maquinària, instal·lacions i equipaments, en la qual es preveu la reforma total del parc 
infantil de Sella, les estructures del nou parc infantil a l’Aldosa i el canvi del terra del parc 
infantil de darrere del Palau de Gel. Afegeix que dins d’aquesta partida també hi ha 
d’altres accions pendents de realitzar però que no són tan grans com les esmentades 
anteriorment. Per finalitzar, vol destacar una altra partida d’inversió de 15.000 euros 
destinada a l’ampliació de l’Escola Bressol, donat que l’actual s’ha quedat petita de cara 
al nombre de menjars que s’han de realitzar i de cara a les vacances escolars. 
 
La consellera Rubio cedeix la paraula al president de la Comissió de Gent Gran i 
Benestar Social. 
 
L’Hble. Sr. Miquel Casal assenyala que aquesta comissió és de les que ha crescut més 
notablement aquest darrer any i que la voluntat és de continuar en aquesta línia 
mantenint la tasca social. Indica que es vol consolidar i millorar el projecte del Com a 
casa i a tal efecte l’any passat es va incorporar personal així com alguns vehicles. Pel 
que fa a les despeses d’inversió, destaca la inversió de 300.000 euros destinats a la 
construcció d’un nou centre de salut aquest any, i que començarà sent un plurianual: 
300.000 euros aquest any i 250.000 euros l’altre any. Respecte a les despeses de 



 

P à g .  23 | 112 
CC/23-02-2022 

 
 
 
 

funcionament, s’han pressupostat uns 250.000 euros assignats al servei L’UCLIC, i el 
que marca aquest increment és l’augment de la seva utilització, així com la seva 
consolidació. Apunta que aquest servei està funcionant molt bé a nivell parroquial i 
considera que anirà creixent.  
 
La consellera Rubio cedeix la paraula al president de la Comissió d’Urbanisme. 
 
L’Hble. Sr. Cerni Pol informa que el pressupost de la Comissió d’Urbanisme és força 
estable i més reduït que el d’altres comissions, no obstant vol ressaltar dues partides 
importants a nivell d’inversió. Una d’elles seria la de planificació urbanística, la qual 
s’inclou dins de l’estudi que ha comentat abans el Sr. Cònsol sobre el mercat immobiliari 
per fer actuacions a nivell de l’habitatge. L’altra partida s’engloba dins de funcionament 
i està destinada a adequar la plataforma de Cadastre, coneguda per tots com “de 
Cadastre” però que ve a ser la de SEMAP relacionada amb la informació del Comú 
sobre els avançaments que s’han fet del Pla d’Urbanisme. 
 
La consellera Rubio cedeix la paraula al president de la Comissió d’Obres i Serveis. 
 
L’Hble. Sr. Rafel Casal, pel que fa a les despeses de funcionament, comunica que han 
disminuït, que han passat de 3.066.000 euros al 2021 a 2.607.000 euros per al 2022, i 
que ve motivat, tal com ha dit abans la presidenta de Medi Ambient, perquè algunes 
partides com la de Recollida selectiva, etc. han passat a Medi Ambient. Informa que aquí 
s’han afegit les despeses de la possible incorporació d’alguns agents més per al Servei 
de Circulació i d’alguns empleats més per al Servei de Neteja. En relació a les despeses 
d’inversió, assenyala que es passa de 3.618.086 euros del 2021 a un pressupost de 
5.590.000 euros al 2022. Respecte a les partides més elevades d’aquest pressupost, 
destaca la d’Edificis comunals, amb una assignació de 100.000 euros, i que correspon 
a la possible construcció d’un refugi de muntanya en algun lloc de la parròquia; la partida 
de les casetes, també amb una assignació de 100.000 euros, destinada a les parades 
de bus, ja que cal alguna més a la parròquia, i al canvi de les casetes d’escombraries, 
donat que algunes estan molt malmeses; una partida de 50.000 euros per a la renovació 
d’alguna màquina tipus Volcat; una partida de 20.000 euros destinada a alguna màquina 
de netejar; una partida de 25.000 euros de Vehicles, obres i serveis per tal de substituir 
un vehicle de Circulació, ja que va patir un accident a la carretera de Prats quedant molt 
malmès i no es pot arreglar; una partida de 15.000 euros destinats a mobiliari; una altra 
partida de 10.000 euros per a equips GPS dels vehicles comunals; la partida de 
Carreteres, camins i accessos amb una assignació de 450.000 euros, que correspondria 
a l’adequació entre l’accés del Roc del Quer i la passarel·la tibetana; també hi ha la 
refecció d’alguna callissa, la callissa que baixa del telecabina a la plataforma de Soldeu, 
una altra al veïnat de Ransol i alguna més que hi pugui haver; i a l’adjudicació de Capicsa 
de petits treballs a la parròquia, que seria un 40% d’aquest import; una partida 
d’enquitranats varis de la parròquia per 100.000 euros; Espais públics i altres 
infraestructures per 450.000 euros destinats al contracte de Construccions Modernes 
per arranjaments a la parròquia, que correspon a un 60% d’aquest import, a l’adequació 
de l’aparcament a Bordes d’Envalira i mirar també si es troba un altre terreny per poder 
ubicar alguns vehicles més allà; la partida relativa a les obres dels parcs infantils, a la 
qual ha fet referència anteriorment la consellera Palmitjavila: el de Sella, el de l’Aldosa 
de Canillo i algun altre que precisi alguna reparació; 25.000 euros per als parquímetres; 
600.000 euros per a la partida de Passarel·les i accessos complementaris, en relació 
amb l’edificació de la zona d’arribada del possible autobús que portarà la gent fins a la 
sortida de les passarel·les, la qual és una edificació relativament petita, d’entre uns 80 i 
100 metres, i també l’adequació de tot el camí que va des de Montaup fins a l’Armiana, 
així com l’aportació de serveis fins a aquesta zona com pot ser aigua, clavegueram, etc.; 
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una altra partida de xarxa d’aigües residuals i pluvials dotada en 200.000 euros, per a 
petites intervencions que s’hagin de fer en aquestes xarxes, com per exemple a la de 
Meritxell; una partida d’Enllumenat públic per 50.000 euros per tal d’anar renovant 
l’enllumenat públic de tota la parròquia; una partida d’Estudis tècnics per 25.000 euros, 
que inclouria la possible ubicació d’una zona de restauració ràpida a la plaça de la 
sortida del telecabina; una partida de Remodelació i millora de béns públics dotada en 
200.000 euros per tal de millorar els edificis comunals, com per exemple l’edifici antic de 
Casa comuna, que té les baranes molt malmeses i s’ha de refer, alguns parcs, places i 
altres llocs que també necessiten algun treball de manteniment; la partida de reposició i 
millora de senyalitzacions per 35.000 euros que inclou les pintures viàries; Subministres 
varis per 35.000 euros que comprèn materials de construcció com pot el ser ciment, etc.; 
la partida de Renovació de carrers, dotada en 1.600.000 euros, que engloba la tercera 
fase de renovació dels carrers de Canillo per una quantitat de 800.000 euros i la següent 
fase, que correspon al carrer gran de Soldeu, també dotat en 800.000 euros; i per últim 
la partida d’Eixamplaments equival a l’eixample de la carretera de Prats per un import 
de 600.000 euros, un altre a la carretera de Meritxell per 200.000 euros i hi hauria un 
plurianual per l’any vinent per 700.000 euros, i a la carretera de Ransol, que ja prové 
d’un plurianual de l’adjudicació que es va fer l’any passat per 400.000 euros. Conclou 
que recapitulant totes aquestes partides, el pressupost d’inversió d’obres passaria a ser 
de 5.590.000 euros.  
 
La consellera Rubio exposa que per acabar aquest punt, un cop tots els presidents han 
explicat les parts més importants de la seva comissió, comenta mitjançant exposició en 
pantalla que, respecte al marc pressupostari, s’observa que hi ha un endeutament de 
4.955.641 euros, que el rati d’endeutament baixa respecte al 2021 i que es degut a 
l’entrada en vigor de la nova Llei de finances comunals pel que fa als càlculs de 
l’endeutament de les societats participades, pel que fa a l’Ordinació pressupostària, 
manifesta que no hi ha cap canvi a destacar respecte a l’anterior al 2021, i quant al 
calendari fiscal, informa que és un calendari fiscal similar als anys pre-covid, on les taxes 
ja es trobaven més repartides durant l’any, començant el període voluntari de pagament 
ja al primer trimestre.  
 
El cònsol major comunica l’entrada en una fase de debat, si escau, i cedeix la paraula 
al conseller Torres. 
 
L’Hble. Sr. Albert Torres vol fer un matís en referència al punt del pressupost. Exposa 
que ahir a la tarda i aquest matí no podia entrar a les dades del 2020, i comenta que de 
l’Execució pressupostària del 2019, està fet el 2020, que ha parlat amb el tècnic i que 
finalment ho han pogut arreglar però assenyala que aquestes coses haurien de quedar 
penjades definitivament i no s’haurien de poder despenjar de cap manera, ja que 
considera que es una manera de garantir el que s’ha fet aquí, sense entrar en 
polèmiques i sense més, però que en tot cas vol que quedi clar que no ho van poder 
despenjar, que finalment l’informàtic els va ajudar i es va poder arreglar. Pel que fa al 
Palau de Gel, manifesta que tots estan d’acord que hi havia un problema d’inversió, que 
n’hi han unes despeses enormes de llum i de gasoil, i que aquesta és una gran lacra, 
d’alguna manera, de les despeses del Palau de Gel. Consideren que amb aquest 
programa energètic que els han explicat pot millorar i com a mínim reduir el dèficit crònic 
que té, que segurament no s’arribarà a 0 però que s’arribarà a disminuir-lo, i que ja serà 
molt, amb una inversió total d’uns 5.200.000 euros però que és el que s’havia de fer. 
Respecte a què el cònsol major diu que prima una facturació de més d’un 50%, comenta 
que els agradaria que tingui raó, amb la previsió d’ingressos superior als 800.000 euros 
actuals, que s’augmentés d’un 50%, i que esperen tots que sigui així.  
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L’Hble. Sra. Dolors Cabot intervé per mencionar que, a nivell global, creu que és un 
pressupost ambiciós. Un pressupost després d’una pandèmia i que, en principi, encara 
hi són perquè estan tots amb mascareta. Per tant, opina que la pandèmia ha passat 
però que hi pot haver un rebrot, pot haver-hi circumstàncies, però que esperen que no 
sigui així, que tot vagi bé i que els pronòstics siguin bons. No obstant això, remarca que 
són 22.000.000 milions i que dels quals cal fer els ingressos. Afirma que li dona la 
sensació que els ingressos s’han fet en versió al que s’ha de gastar. Considera que 
pretendre que el pont tibetà faci un ingrés d’1.000.000 euros li sorprèn però que es 
veurà, si la majoria té els càlculs fets i tenen tot estudiat, serà una sorpresa. Comenta 
que posant-se en una mitjana de 6 euros per persona que pagui la visita als ponts 
tibetans i al Roc del Quer, s’haurien de tenir unes visites d’unes 200.000 persones i que 
no sap si s’arribarà a aquestes xifres, en el cas que siguin uns 6 euros per visita. En 
relació a les partides, manifesta que el que més els sobta és que s’està invertint de cara 
a l’exterior, en tot el que queda bé, és a dir, en carreteres, eixamplaments, 
embelliments... moltes coses que donen la sensació que hi ha diners, que no hi ha 
problema, que s’ha d’invertit i s’ha de gastar, però considera que aquests diners entren 
i que són dels ciutadans, i que per tant haurien de ser realment obres que es poden fer 
en diferents moments o en diferents anys, i que es podria planificar d’una altra manera 
i no voler-ho donar tot de cop. Diu que és una opinió: que pot ser d’una manera o que 
pot ser d’una altra, però que a Obres hi ha un pressupost de 5.590.000 euros només 
d’inversió i comenta que, per exemple, les aigües pluvials i residuals és quelcom que no 
es veu, que està per sota i no és tan important, i només té 200.000 euros, i que en 
contrapartida, tot el que és renovació de carrers, eixamplaments, carreteres, camins i 
accessos, millores d’edificis... amb tot això suposa els gairebé 5.400.000 euros. 
Determina que són petites coses que fan que els doni la sensació que hi ha molta 
inversió de cara a la despesa important. Quant a Finances, la consellera Cabot 
manifesta que li agradaria saber els salaris del personal, ja que hi ha una part que 
correspon als eventuals i aquest puja a 420.000 euros, que només a Medi Ambient els 
salaris d’eventuals pugen a 176.000 euros i considera que són molts diners per destinar 
a les partides d’eventuals. Assenyala que el Comú de Canillo té un pressupost d’uns 
3.000.000 euros fixes de despesa de personal, sense comptar la CASS, però que 
s’afegeixen prop de 420.000 euros d’eventuals. Per una altra banda, pregunta sobre 
unes relacions especials que hi figuren. Diu que per exemple a Finances hi ha una 
despesa de 12.800 euros de relació especial, a Medi Ambient una despesa d’Agricultura 
de 33.800 euros, i a Obres i Serveis de 33.620 euros. Demana si els hi poden dir quines 
relacions especials té el Comú per tenir una mica la idea. I reitera que els sobta aquests 
176.900 euros d’Agricultura amb eventuals, però que no només és aquesta partida 
perquè en total fa 420.000 euros. Pel que fa a Dinamització Turística i Cultural, comenta 
que si es compara amb la xarxa d’aigües, s’observa que hi ha una despesa de 
funcionament amb aigües residuals i amb les altres, però que el servei de gestió del pont 
tibetà, les entrades i tot el que comporta el transport d’aquesta cosa, que no saben 
encara com acabarà sent, puja 275.000 euros i remarca que són molts diners per 
destinar a una atracció turística que, encara que el report que els portarà serà 
d’1.000.000 euros... però que s’ha de veure, que de moment és una planificació que hi 
ha, uns números que els han donat i que consideren que són importants. Quant a un pla 
de turisme que l’any passat pujava 40.000 euros i aquest any puja 60.000 euros, i a la 
promoció turística continua havent-hi 25.000 euros, li agradaria saber si és que cada 
any es fan desenvolupaments de plans o és que no s’ha fet i es farà aquest any.  
Respecte a Medi Ambient i a aigües potables que hi ha 250.000 euros, afirma que si es 
mira tot el que hi ha de partides d’Inversió que són prop de 9.000.000 euros, opina que 
l’aigua potable és suficientment important per mirar que es pugui fer plurianuals i 
partides per millorar tot el que és la xarxa. Manifesta que és una reflexió en veu alta pel 
que ha anat veient. Sobre la valoració del transport a la demanda, assenyala que d’uns 
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96.000-100.000 euros que podria suposar 6.000-9.000 euros mensuals, que de cop i 
volta passen d’un pressupost on hi havia 150.000 euros l’any passat, del qual creuen 
que se’n podrà gastar 100.000 euros, a un pressupost de 250.000 euros, per un 
transport a la demanda que és per moure’s dels veïnats i baixar fins a Canillo o pujar en 
destinació als veïnats. Incideix en què és un pressupost molt ambiciós i pregunta si es 
poden permetre tot això. Es demana si realment aquest transport a la demanda és 
l’adequat per la despesa que comporta, ja que és una despesa excessiva quan hi ha un 
transport nacional de país i a més a més s’afegeix un transport a la demanda dins de la 
parròquia. Considera que potser no hauria de ser tant a la demanda i hauria d’estar 
planificat o gestionat d’una altra manera. Continua dient que és una opinió i que 
aquestes són les reflexions que en poden fer. En relació amb les informacions anteriors 
del cònsol major sobre les inversions del Palau de Gel, comenta que, en primer lloc, la 
reflexió més important és, i segons el capítol II de l’Ordinació, que el Palau de Gel és un 
edifici que té 35 anys. Diu que són conscients que té 35 anys i que s’ha invertit poc 
durant molts anys esperant a veure si es renovaria, si no es renovaria... Creu que han 
anat tard i que continuen anant-hi perquè van trigar molt en saber com s’acabaria, 
llogant, comprant... què es faria amb el Palau de Gel. Però que avui sí que saben que 
aquesta inversió de 4.200.000 euros, més les pèrdues que pot generar anyalment, s’està 
fent sobre un terreny llogat i que sempre demana que les inversions amb diners públics 
es facin en un terreny de propietat, ja que el lloguer està costant uns diners i tot això no 
acaba sent del Comú de Canillo, ja que està en un terreny de titularitat privada. Pel que 
fa a ENSISA, pensa que està donant una evolució aquest any molt positiva, molt bona, 
però que en un dels punts diu que “la totalitat de les obligacions d’ENSISA per aquest 
any seran de 33.488 euros i els recursos previstos són de 31.488 euros”, i que per tant 
continua havent un dèficit. Suposa que amb les millores que hi ha hagut durant la 
temporada, això no acabarà sent així sinó que el resultat possiblement serà una mica 
millor, però que en tot cas s’ha de pensar que hi ha aquests 2.000.000 euros de 
diferència. Reitera que espera que es doni la volta a aquesta situació, ja que semblaria 
ser que els resultats estan sent bons. Quant a les inversions que ha comentat el Sr. 
Cònsol a nivell d’infraestructura i energètiques al Palau de Gel, entenen que són 
tècniques i que són necessitats obligatòries, però sobre les inversions de renovació 
d’activitats, volen saber quines seran i li demanen al cònsol major si els pot fer cinc 
cèntims de la planificació d’aquests diners, que són uns 800.000 euros, a què es 
destinaran i amb quina finalitat estan pressupostats.  
 
El cònsol major respon, en primer lloc, a la reflexió genèrica de la consellera Cabot, 
segons la qual es referia a què havien fet un pressupost d’ingressos per cobrir les 
despeses, i manifesta que està totalment lluny de la realitat. Argumenta que han fet un 
pressupost tenint en compte el context econòmic com a principi, un pressupost que 
entenen que és realista i que es podrà complir a nivell d’ingressos. Li suggereix que 
consulti a l’històric els tancaments pressupostaris del 2020 i del 2021 i que fins i tot veurà 
que els ingressos han estat superiors al que van pressupostar, i en època de pandèmia. 
Li replica que de pressupostar en saben una mica, més del que la minoria els volen 
atribuir. Exposa que el pressupost d’ingressos del Palau de Gel del 2021 s’havia 
pressupostat en 750.000 euros i que el resultat ha estat de 745.000 euros. Que es va 
pressupostar a principis del 2021 i que encara no sabien quan començaria a arrencar el 
turisme al país, amb totes les pistes d’esquí sota mínims i el país parat. Afirma que van 
fer el pressupost aleshores i que el van encertar, i que ja és la tercera vegada, a partir 
d’aquí només li pot dir que quan fan un pressupost, intenten fer-lo d’acord amb la realitat 
i sent prudents sempre. Afegeix que ja ha comentat que algunes partides d’ingressos, 
com les lligades a la construcció, les han rebaixat aquest any a causa que tenen les 
llicències i els projectes bloquejats pel Pla d’Urbanisme. Assegura que, en aquest sentit, 
el pressupost que han fet, l’han fet evidentment tenint en compte que el podran assumir. 
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Li retreu a la consellera Cabot que per justificar qualsevol inversió d’un altre 
departament, tot ho porta cap a la xarxa de clavegueram i que ja saben tots els 
problemes que tenen d’aigües pluvials, que els tenen diagnosticats, ja que el Govern els 
ha fet un informe al respecte, i que els van solucionant, any rere any, dels més urgents 
als menys urgents, posant els diners que calen per tal de solucionar aquests problemes. 
Li recorda que han doblat el pressupost, però que el més important és veure de quan es 
creix més que comparar-ho de forma demagògica amb altres partides del pressupost 
destinades a millorar altres àrees de gestió de la parròquia de Canillo. Respecte al pla 
de turisme,  li respon que han crescut de 20.000 euros perquè, més enllà de la feina 
habitual de fer estudis de mercat i de diferents elements per potenciar el turisme a la 
parròquia, tal com porten el programa electoral, hi ha també una voluntat de tenir un 
sistema de fidelització dels turistes que venen a la parròquia. Informa que es farà 
mitjançant una aplicació mòbil, que la idea és que la gent que vingui i que consumeixi 
diferents serveis públics o privats a la parròquia, tingui algun tipus de descompte o 
gratuïtat. Amb això es vol potenciar la fidelització del turisme que arriba compensant-lo 
si fa molta despesa a la parròquia. Per aquest motiu es doten aquests 20.000 euros 
addicionals per tal d’analitzar quina eina tecnològica seria la més adient. Afegeix que 
avui en dia hi ha moltes eines tecnològiques, que no s’ha de programar res, sinó que 
s’ha d’adaptar el programa, tal com es fa amb l’aplicació de L’UCLIC, la qual està 
funcionant molt bé. En relació amb L’UCLIC, l’informa que el pressupost de 250.000 
euros és un pressupost de màxims, tenint en compte que tot l’any hi hauria dos 
autobusos en funcionament, ja que encara no saben la demanda que hi haurà. Exposa 
que aquest hivern és un hivern més o menys normal i que l’any passat no ho era, amb 
la qual cosa han pressupostat dos autobusos de forma permanent però que potser no 
cal, ja que justament estan veient que ara amb un autobús n’hi ha prou. Reconeix que 
han anat a màxims de despesa però que està convençut que serà molt menys el que 
gastaran, no obstant han sigut preventius perquè potser en algun moment de la 
temporada hauran d’assignar més autobusos i que la idea és aquesta. Informa que la 
prova pilot ha estat un èxit, ja que hi ha hagut molts viatges mensuals per part dels 
ciutadans de la parròquia de Canillo, però que és una prova pilot gratuïta i ara que s’està 
cobrant es veurà realment. Afegeix que és el primer mes i que encara no poden treure 
conclusions, però que segurament el pressupost del 2023 serà més adaptat al que es 
gastarà. Reitera que pel context de pandèmia i perquè va ser un primer any de gratuïtat 
encara estan en aquesta fase però que està convençut que es gastarà menys del que 
han pressupostat. Conclou dient que han estat prudents. Quant al pont tibetà, el cònsol 
major contesta que hi ha un pla de negoci amb ingressos i despeses i que el que 
aprovarien avui és aquesta part de despeses i ingressos. Li precisa a la consellera Cabot 
que la part d’ingressos no és 1.000.000 euros només del pont tibetà, sinó que correspon 
al pont tibetà i al mirador Roc del Quer, tal com ho posa a la partida, que ho vol raonar 
perquè llavors el pont tibetà ingressarà menys d’aquesta quantitat i perquè no diguin 
que s’ha inflat el pressupost perquè dubten que ingressaran 1.000.000 euros amb el 
pont tibetà. Reitera que hi ha un pla de negoci, que se’ls va proposar que el veiessin i 
que van refusar la invitació, per tant quan toqui, ja presentaran aquest pla de negoci. 
Comenta que és el mateix argument pel que fa a les activitats previstes per al Palau de 
Gel: que avui en un Consell de Comú no toca entrar al detall de les activitats, que s’han 
d’explicar molt bé i amb un cert temps, i que requereixen realment una anàlisi profunda 
de quan pot comportar cada activitat a nivell d’ingressos. Vol recalcar que sumant-les 
totes estimen que poden arribar als 400.000 euros d’ingressos. Al comentari de la 
consellera Cabot que no es pot invertir en un terreny llogat perquè no se li fa un bon 
favor a la parròquia, el cònsol major respon que en 25 anys de lloguer, totes aquestes 
inversions que s’estan fent ara estaran sobradament amortitzades, per tant considera 
que no és una imprudència invertir ara 5.000.000 euros al Palau de Gel, ja que d’aquí 
25 anys aquestes activitats tindran només un valor residual, de manera que és una bona 
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inversió. Li recorda que hi havia una oferta de compra prou atractiva que no es va 
acceptar i que evidentment després van haver d’anar al lloguer. Que no arribant a un 
acord les dues parts per comprar-lo, es va haver de llogar i que és la realitat. Considera 
que els dona suficientment temps per poder revertir la situació i espera que als qui els 
hi toqui negociar d’aquí un temps, sigui tot molt més fàcil i funcioni molt millor. Pel que 
fa a ENSISA, assegura que aquest endeutament incrementat a causa de la pandèmia, 
si tot va bé, en 3 o 4 anys més es tornarà a un endeutament més o menys normal pel 
que és la societat, no preveient un nivell d’ingressos com el que estan tenint aquest any 
i que de moment estan molt per sobre del que es va preveure, ja que quan es va fer el 
pressupost a principis de la tardor van ser força pessimistes a l’hora de preveure, tant a 
nivell de facturació, com d’ingressos, com de despeses, que podia ser un any no tan bo 
com el que està sent, per tant confia que en 3 anys, no dirà que estaran sense deute 
però que estaran amb un nivell d’endeutament en proporció a una societat com ENSISA. 
Respecte a la pregunta de les relacions especials, li cedeix la paraula al cònsol menor.  
 
L’Hble. Sr. Marc Casal, en primer lloc, vol fer unes aportacions al discurs del cònsol 
major en base a la reflexió genèrica del pressupost. Manifesta que abans d’entrar a 
valorar si un pressupost és elevat s’han d’agafar les dades tal com són i considera que 
l’històric ho demostra. Exposa que avui estan presentant un pressupost de 22.000.000 
euros, que és un import important per Canillo, que és un import que pot assumir el Comú 
de canillo al 2022, que és un import que anteriorment ja s’havia tingut a la parròquia de 
Canillo i que va ser al 2019. Remarca que al 2019 el pressupost final del Comú de Canillo 
va ser de 21.520.000 euros i que no hi havia cap aportació extraordinària al Palau de 
Gel per haver de renovar unes instal·lacions de 35 anys, ni hi havia una compra 
extraordinària d’uns terrenys per valor d’1.000.000 euros per l’escola Bressol. Continua 
explicant que pel pressupost d’aquest any, si s’exclouen aquestes aportacions 
excepcionals, esta en un pressupost de 17.000.000 euros i que 17.000.000 euros és el 
pressupost semblant al de l’any 2018, i que per tant no van tan lluny ja que es tracta 
dels anys, just, anteriors a la pandèmia, evidentment no s’agafen com a referència els 
anys 2020 i 2021 perquè es van fer uns pressupostos molt ajustats a causa de la 
pandèmia. Per una altra banda, també vol donar un esperit d’optimisme, ja que 
considera que porten 2 anys en els quals la població, els negocis, els treballadors del 
Comú i del privat, en general tothom està patint pel seu lloc de feina, pel seus ingressos, 
per si arribarà a final de mes i que tots els indicadors mostren que l’any 2022 serà un 
any bo, un any que els permet ser realistes amb els ingressos, tal com ha dit el Sr. 
Cònsol anteriorment. Apunta que els ingressos del pressupost pel proper any que es 
presenten avui s’han treballat de valent i han dedicat moltes hores per tal de valorar bé 
quines partides creiem que podrien estar per sobre dels anys anteriors, tenint en compte 
que sortim d’una pandèmia, en quines partides s’ha  de ser cautelós i quines partides ja 
tenim assegurades amb les remeses generades i per tant no hi ha res a discutir. 
Considera que el pressupost per aquest any de 17.000.000 euros és perfectament 
assumible pel Comú de Canillo amb els ingressos que pensem que tindrem pel proper 
any. No obstant, si resulta que durant l’any els ingressos no van en línia perquè surt una 
altra dificultat, s’assentaran i modificaran el pressupost el que calgui per no posar en 
risc l’estabilitat de la Corporaci. En segon lloc, respecte a què pels eventuals de 
Finances estaven destinats 430.000 euros, contesta que no és correcte, que són 43.000 
euros. 
 
La consellera Cabot puntualitza que no ha dit de Finances, que ha dit en global, de totes 
les partides de tots els departaments. 
 
El cònsol menor afirma que a la partida de Finances creu que el pressupost més alt 
d’eventuals el té el Departament de Medi Ambient i que després li cedirà la paraula a la 
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consellera Elisabeth Font per tal que ho expliqui. Pel que fa a les aigües residuals, vol 
explicar que hi ha un pressupost de 200.000 euros perquè tenen un estudi fet 
conjuntament entre el Comú de Canillo i el Ministeri de Medi Ambient en el qual estan 
detectats els punts negres que han de solucionar. Quant als eixamples que es fan a la 
carretera de Prats, Ransol, Meritxell, embelliment de Canillo, Soldeu... assegura que 
totes aquestes obres porten a dins del seu pressupost la separativa d’aigües residuals i 
d’aigües pluvials, per tant aquests 200.000 euros només estan destinats per fer 
operacions puntuals en llocs que no estan dins d’aquestes partides d’eixamplaments, 
en conseqüència si es busca el valor global del que s’inverteix en separativa i en millores 
en les aigües residuals, és molt superior als 200.000 euros. Respecte al transport a la 
demanda, comenta que l’entristeix que posin en dubte el sistema de transport de 
L’UCLIC. Indica que L’UCLIC ha sigut un èxit absolut, tant si la minoria ho vol reconèixer 
com no, una acceptació espectacular per part de la població de Canillo, amb un servei 
excel·lent pels usuaris, el qual a dia d’avui ja s’està pagant i l’acceptació continua sent 
d’alt grau. Argumenta que un transport en el qual han estat pioners a Andorra, 
pràcticament inventors, i que a dia d’avui les altres parròquies els estan demanant 
d’utilitzar el mateix sistema informàtic, així com el mateix nom, per tal d’implementar-lo 
a les seves parròquies vist l’èxit, l’entristeix que el posin en dubte i que diguin que potser 
el que s’hauria de fer és reestudiar el sistema del bus a la demanda perquè finalment 
només serveix per anar d’un poble fins a Canillo, ja que considera que són l’enveja de 
totes les altres parròquies amb aquest transport a la demanda, que la minoria el denigra 
i creu que per tota la gent que ha participat, així com la que està implicada de les altres 
parròquies, no s’ho mereixen.  
 
L’Honorable Sra. Elisabeth Font informa que tenen una partida de 176.000 euros 
destinada als eventuals però que li sobta que ho digui la consellera Cabot, ja que està 
a la Comissió i sap perfectament que al seu departament hi han tres treballadors fixes: 
el bander, la responsable de Jardineria i la relació especial que és el cap del 
departament. Explica que la resta de treballadors del departament es concentren 
bàsicament en 8 mesos i es porta a terme una contractació de 12-14 treballadors, que 
multiplicat per 8 mesos amb els salaris que els corresponen i fins i tot més, el resultat 
són aquests 176.000 euros. Li recorda a la consellera Cabot que fa molts anys que es 
contracten treballadors tant per Camins com per Jardineria, ja que es necessiten per 
l’estiu, i que no entén perquè ara li sobta aquest import. 
 
La consellera Cabot respon que a la Comissió ja va dir que li sobtava aquesta quantitat 
de 176.000 euros i que per tant ho torna a repetir en Consell de Comú. Manifesta que 
no sap quantes persones calen per fer aquest treball perquè tampoc tenen el detall 
d’absolutament res, que saben les contractacions que es fan però que no tenen el detall 
de quanta gent contracta cada departament. Assenyala que cada any és diferent, que 
cada any n’hi han unes necessitats o unes altres, i que a partir d’aquí es veurà com 
funciona aquest any. Li demana a la consellera Font si els hi passa informació de tot a 
la Comissió, si ho tenen tot detallat.  
 
La consellera Font li contesta si no té la constància d’altres anys, ja que no ha canviat 
tant del 2021 al 2022. 
 
La consellera Cabot respon que l’import sí, perquè aquest import no és el que hi havia 
fins ara per la contractació d’eventuals.  
 
La consellera Font diu que l’import ha pujat una mica però que no es tant perquè sigui 
tant alarmant. 
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La consellera Cabot diu que li sobta l’import, només això. 
 
La consellera Font li remarca que passen de tres treballadors a gairebé una vintena i 
que creu que els eventuals estan més que justificats. 
 
La consellera Cabot, respecte a les relacions especials, diu que encara no li han dit a 
qui corresponen les relacions especials dels departaments que ha mencionat abans, 
però que si no tenen ara la informació que ja se la donaran. 
 
La consellera Rubio informa que a Finances la relació especial correspon a una persona 
que marxa en dos mesos i que es tracta només d’una persona. 
 
La consellera Font, pel que fa a la relació especial de Medi Ambient, contesta que, com 
ha dir abans, és el cap del departament.  
 
El conseller Rafel Casal, quant al Departament d’Obres i Serveis, informa que el Sr. 
XXXXXXX està en relació especial.  
 
La consellera Cabot, respecte a l’explicació del cònsol major, comenta que pot entendre 
el que els diu però que li sobta que li digui que li fa mal el cor pel que ella ha comentat. 
Explica que l’únic que ha dit és que li sembla excessiva la partida de 250.000 euros i 
entén que li hagi explicat que igual no s’arriba, que és una previsió de màxims però que 
ella ha dit que considera que el preu és elevat, que fins ara ha estat gratuït, que 
l’acceptació ha sigut molt bona, que ara s’ha començat a pagar, creu que fa un mes, i 
que per tant ara s’ha de veure la seva evolució, que suposa que hi ha molts mesos que 
hi ha poca utilitat perquè no hi ja tanta gent a la parròquia. Però que és un transport, que 
pot ser l’enveja de qui vulguin, que en tot cas a Canillo els costa 250.000 euros. 
 
El cònsol major intervé per puntualitzar que no els costa, sinó que està pressupostat. 
 
La consellera Cabot, en resposta al cònsol menor, assenteix però diu que si l’han 
pressupostat és perquè consideren que hi arribaran. Pel que fa a les paraules del cònsol 
major sobre que al Palau de Gel saben fer pressupostos i que els 750.000 euros hi han 
arribat, li recorda que quan els van explicar el pressupost d’aquest any pel Palau de Gel, 
van dir que anirien sota mínims perquè era molt complicat fer el pressupost en aquell 
moment, ja que les coses estaven molt parades i que per tant es faria un pressupost de 
mínims, i que, evidentment, han arribat a aquest pressupost de mínims, i que els felicita, 
però que no li digui que saben fer pressupostos ja que és evident que si es va a mínims 
per tal de cobrir el mínim que es pensa, és que seria molt ajustadet i que tampoc és 
això. Assegura que la minoria no busca la crítica, sinó que reflexionen en determinats 
punts en els quals també els dol que els diguin que ho fan tot malament, que qualsevol 
informació que demanen... “no toca”, “avui en Consell de Comú no es pot explicar”... 
Lamenta que els van convidar a una reunió 24 hores abans del Consell de Comú per 
explica’ls-hi les inversions del Palau de Gel i considera que han de tenir un marge de 
maniobra per poder fer les coses planificades i que entendrà que 24 hores abans d’un 
Consell de Comú no és el moment d’explicar les inversions del Palau de Gel, que es pot 
fer amb més temps. Manifesta que li van demanar que volien participar en propostes i 
que els hi va dir que igual les tenen en compte però que tampoc són les més importants 
i que ho accepten tot, però que en tot cas no els digui que la minoria no vol participar en 
les reunions. Remarca que volen participar en el dia a dia i que volen que a les 
Comissions se’ls informi, ja que de moltes coses que passen, i que avui ho veuran, no 
han estat informats, per tant que entendrà que els costi molt acceptar una reunió 24 
hores abans del Consell de Comú, res més.  
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El conseller Torres, respecte al parlament del cònsol menor sobre pressupostos d’anys 
anteriors, comenta que són dades del Tribunal de Comptes, que ell no ho sap, però que 
li pot dir que, per exemple, al 2019: 12.000.000 euros, al 2018: 11.000.000 euros, 
executat, pressupostat no. Assenyala que són dades del Tribunal de Comptes i que no 
hi entrarà. Al 2017: 11.000.000 euros, 2016: 13.000.000 euros, i que podria seguir fins 
al 2009. Incideix en què és el que diuen les dades, que ell no les ha fet, i que ells no hi 
eren al Comú quan es van fer aquests pressupostos i aquestes execucions. Quant al 
pressupost global de 17.000.000 euros de les inversions reals del Comú, conforme 
s’afegeixen 4.000.000 euros i escaig del Palau de Gel, comenta que estan d’acord en 
què s’ha de fer aquesta inversió i que és necessària, però que quan es fa una inversió 
complementària al Palau de Gel, per algun costat s’hauria de veure el restrenyiment de 
les despeses per un altre, que no hi prou en dir “fem el que hem fet sempre, el Palau de 
Gel és un complement i no retallem les despeses”. Considera que si es té un suplement 
d’aquí, s’ha de fer un restrenyiment d’un altre costat. En relació al pla de negoci del 
Palau de Gel, dels ponts tibetans i al mirador del Roc del Quer, afirma que la minoria 
sempre han dit, s’han ofert i han insistit en voler fer reunions per proposar millores en 
això i en tot el que es pugui fer, que el seu objectiu és millorar els ingressos de la 
parròquia i la situació de la parròquia. Diu que voldrien que aquests 22.000.000 euros 
que avui es pressuposten aquests ingressos no s’hagués de fer amb deute bancari, sinó 
amb ingressos propis, però que és una cosa que no depèn d’ells i que creu que avui no 
toca. Respecte a L’UCLIC, considera que està molt bé però que el problema només és 
fins a on s’ho poden permetre, que el Comú de Canillo hauria de dir “fins aquí podem 
fer L’UCLIC, fins a aquest import de despesa, i per sobre d’aquest import de despesa, 
no”, i creu que toca que el Comú de Canillo assumeixi aquesta responsabilitat. Apunta 
que 8.000 euros al mes, que és el que es pagava fins ara de mitja, són 100.000 euros 
l’any, però que ara estan parlant de 250.000 euros de pressupost i que això són molts 
diners. Assenyala que hi ha partides als pressupostos que es podia haver retallat i 
ajustat una mica, i per entrar en detall, per exemple, si es fa un repàs de la Comissió 
d’Obres i Serveis, sancions de circulació, en higiene i enllumenat diu que el Sr. Cònsol 
va dir que es cobraria més als no residents i que s’ho han de creure; en zones blaves i 
sancions, de 96.000 euros, que seria l’executat en base als tres trimestres que hi ha si 
es correteja al quart trimestre, a 110.000 euros, 10%, de moment; sancions de circulació: 
de 58.000 euros a 90.000 euros, 50%, servei de grua i circulació: de 9.000 euros a 
20.000 euros, 100%, aparcament en zones d’estacionament regulat: de 137.000 euros 
a 170.000 euros, 35%... i li comenta al president de la Comissió que els ciutadans de 
Canillo estaran contents. Considera que han de fer pressupostos una mica més 
realistes, que aquestes dades, òbviament, no són inventades, que són prorratejades a 
quatre mesos, i quant al transport de la demanda, més del mateix: de 150.000 euros a 
250.000 euros, com ha dit abans. Creu que al Comú de Canillo li tocaria fer una reflexió 
en profunditat de totes aquestes dades globals.  
 
El cònsol major li replica al Sr. Torres que, pel que fa a les sancions de circulació, pel 
liquidat del 2019: 92.000 euros. Argumenta que fa dos anys que tenen la parròquia 
parada, que si pot entendre que no han vingut turistes, que hi ha hagut menys activitat i 
que això es reflecteix en menys sancions evidentment. A partir d’aquí es va agafar el 
que es va liquidar abans de la pandèmia i s’han aplicat unes valoracions similars, també 
la parròquia ha crescut molt en habitants i en algunes coses es reflecteix aquest 
creixement. Insisteix en què ha estat una forma de pressupostar realista, no de qualsevol 
manera, i li remarca al Sr. Torres que s’ha de mirar de vegades també les liquidacions 
abans de posar en dubte el que han fet. Quant al comentari de la Sra. Cabot sobre que 
24 hores abans no es pot fer una reunió per explica’ls-hi el que avui aprovaran i perquè 
en tinguin consciència, li recrimina a aquesta que s’ha passat tot el cap de setmana 
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treballant amb el cònsol menor per tal de poder presentar aquesta informació del pla de 
negoci del Palau de Gel i del pont tibetà a tots els consellers: als de la majoria i als de 
la minoria i que és indignant que no acceptin aquesta reunió, encara que sigui 24 hores 
abans. Afegeix que amb els consellers de la majoria van estar des de les 9 hores de la 
nit del dilluns fins a les 12 hores de la nit explicant tot això, i que tant és que sigui 24 
hores abans com 4 hores abans, que l’important és tenir la informació, i que la minoria 
el que ha fet aquí és fer-los un lleig, clarament. Posa de relleu que quan es va presentar 
el pressupost se’ls hi va dir que era important que tinguessin informació sobre el pont 
tibetà i sobre el Palau de Gel abans de votar, i que a partir d’aquí ja sabran valorar els 
ciutadans com enfoca la minoria la predisposició de la majoria per facilitar-li la informació 
de màxima importància pel Consell de Comú d’avui. Recalca que li sap molt greu perquè 
s’ha passat tot el cap de setmana anul·lant coses personals per tal de complir la seva 
paraula, i que si una cosa té el Cònsol de Canillo i aquesta majoria és que compleix la 
seva paraula sempre, que està d’acord que potser de vegades més tard de l’habitual 
però que si no volen reconèixer que actualment hi ha molts dossiers a sobre de la taula 
i que no hi ha més hores de rellotge per avançar més ràpidament amb els dossiers, no 
pot fer res. Li retreu al Sr. Torres que ell això ho sap perquè ho van parlar en una trucada 
que li va fer on li deia que tanquen els dossier quan poden, no quan volen. Vol que quedi 
clar que hi ha hagut predisposició de la majoria perquè la minoria tingués la informació 
abans de votar i que no han volgut fer aquesta reunió.  
 
El conseller Torres intervé per manifestar que és veritat que concretament els van 
convocar a aquesta reunió però que ja li van dir més d’una vegada que bé val una 
Comissió de Comú per parlar del Palau de Gel i per aportar tots els assistents les seves 
opinions de millora del Palau, i bé val, si cal, un Consell per parlar-ho. Li recorda que fa 
dos mesos que no han fet cap Consell i que al final les decisions per convocar els 
Consell de Comú les té el Sr. Cònsol, que no ho posarà en dubte, però que ho tingui en 
compte. Afegeix que si la minoria no ha assistit és per una raó molt senzilla: que una, 
dos, tres, quatre vegades... sempre és el mateix. Volen que el Sr. Cònsol assumeixi la 
responsabilitat i que els digui que aquesta reunió o aquest tema es preveu per tal dia, 
que s’aportarà això o allò altre i no per donar el vistiplau del que ja s’ha decidit. Reitera 
que ells no volen això, que volen participar en tot el que els deixin de les decisions del 
Palau i de tot el que calgui, però que no els acusin que no venen perquè ja saben 
perfectament el perquè.  
 
El cònsol major li pregunta al Sr. Torres què li va oferir en aquella trucada que li va fer. 
Li recorda que la minoria els va dir que tenien dues o tres activitats que volien que 
s’analitzessin i la resposta va ser que ho podien analitzar però que d’entrada ja creien 
que no eren activitats que aportarien al gruix de la facturació nova i que la majoria en 
tenia unes altres que consideraven que eren molt més importants a nivell d’inversió per 
aportar facturació nova, però que tot i així li va dir que es podia analitzar i que li 
demanarien als tècnics del Palau de Gel, amb ENSISA també implicat, i reitera que li va 
oferir aquesta possibilitat. Exposa que hi ha un pla d’inversions i que si alguna 
d’aquestes activitats complementària-secundària, dins de les noves que en volen fer, 
s’ha de substituir, la substituiran. Però que han d’anar amb un calendari molt clar de 
feina i que ara toca tirar endavant tot aquest pla. Li assenyala que abans de finals d’any 
ja se’ls hi va presentar el pla energètic de millores del Palau de Gel i que se’ls va 
informar, llavors que no digui que sempre van a última hora perquè no és veritat. 
 
La consellera Cabot intervé per replicar-li al cònsol major que ell sap que sempre que 
els ha convocat a una reunió, i que va passar per la creació de SETAP, hi van estar 
presents, i que van ser reunions a gairebé 10 o a 12 hores del Consell de Comú i que 
sempre han estat, però que entendrà també que n’hi han coses que s’han de planificar. 
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Que a part de les propostes que havien fet, ella en tenia d’altres propostes per al Palau 
de Gel i que almenys una d’elles podria ser interessant a nivell de nova facturació, i li 
pregunta al Sr. Cònsol si li ha demanat amb temps per tal de poder-la incloure. 
 
El cònsol major respon que els hi van demanar el dia que van tenir aquella conversa. 
 
La consellera Cabot remarca que en aquella conversa van quedar que se’ls convocaria 
a una reunió per exposar totes les idees o totes les activitats que es poguessin tenir, 
que no se’ls convoca més, que se’ls convoca per explicar el pla d’inversió del Palau de 
Gel. 
 
El cònsol major contesta que va trucar al Sr. Torres per telèfon per dir-li que de les 
activitats que proposa la minoria, es demanarà a l’equip d’ENSISA, que està supervisant 
el Palau de Gel, i als caps, que se les mirin i s’adreça al Sr. Torres per dir-li que això no 
li pot desmentir.  
 
La consellera Cabot li rebat al cònsol major que no es pot fer amb un pressupost de 24 
hores que ja inclou tot el que ell està dient, que els haurien de donar una mica de marge 
i que si ell se sent dolgut perquè la minoria no ha assistit a reunions, ells també se senten 
dolguts de la manera com es convoquen les Comissions, que es fan a tres, quatre dies 
o cinc... tres amb un dia per poder assistir al Consell de Comú, i que, a més a més, a la 
meitat de les Comissions no surten les Juntes de Govern que després llegeixen. Li 
recrimina que si ell està dolgut, ells poden estar igual, ja que els procediments no estan 
sent elegants envers la minoria. Assenyala que les Comissions es fan a correcuita, que 
no reflecteixen les Juntes de Govern, que avui estan llegint aquí Juntes de Govern que 
després a la Comissió són coses que no passen i que ha d’entendre que ells també han 
d’estar dolguts de la manera que se’ls està programant tot, que van rebre tota aquesta 
informació d’aquest Consell de Comú, amb el pressupost inclòs, el divendres, i que el 
dimarts el Sr. Cònsol convoca una reunió per les 16 hores de la tarda i que avui tenen 
Consell de Comú. 
 
El cònsol major intervé per matisar que el pressupost el van tenir una setmana abans, 
ja que a cada Comissió es va explicar el pressupost. 
 
La consellera Cabot respon que cada Comissió va explicar el pressupost però que no 
els el donen, que no el tenen treballat, que han d’agafar ells les dades per poder 
treballar, que entendrà que el pressupost global, igual que totes les Ordinacions que 
acompanyen el pressupost, se l’han de mirar quan se’ls envia. Creu que pot haver-hi 
una manca de comunicació entre les dues parts però que es no culpi només a la minoria 
en aquest cas, o a l’oposició, ja que, en tot cas, ells estan sempre a disposició quan se’ls 
truca o se’ls demana. Argumenta que un cop, per tal que prenguin atenció, han dit que 
no assistirien a la reunió, i s’han mantingut perquè consideren que han de poder 
planificar molt millor les activitats que es puguin realitzar a l’entorn, i sobretot si és que 
volen que participin, ja que si és per informar, que s’informa en Consell de Comú i així 
estaran informats.  
 
El cònsol major manifesta que hi ha coses que s’han de parlar prèviament perquè 
requereixen de més temps que en un Consell de Comú. Que s’han d’explicar primer en 
reunions prèvies ja que en Consell de Comú potser encara no es poden tancar del tot. 
 
El conseller Torres, per al·lusions, contesta al cònsol major que quan ell diu que estan 
informats, està d’acord però insisteix en que quan ell vulgui els trobarà per parlar del 
Palau de Gel i no demanar-lo ara espontàniament quina proposta tenen del Palau de 



 

P à g .  34 | 112 
CC/23-02-2022 

 
 
 
 

Gel, doncs la veritat és que ell no en sabria dir-vos ara mateix una, però li assegura que 
si ell els diu tal dia i tal hora per fer una reunió sobre el Palau de Gel, arribaran amb una 
relació de propostes, que després les acceptaran o no, es podran fer o no es podran fer, 
que dependrà de criteris tècnics o polítics, però que arribaran a una disposició de fer-ho 
i que no en tingui cap dubte, ja que amb els fets ho han demostrat sempre. Però que el 
Sr. Cònsol en algun moment també ha d’entendre que així no es fan les coses. 
 
El cònsol major contesta que els fets d’aquests darrers dos anys són que les propostes 
es poden enviar al Comú, seure’s en una taula i parlar-les. Replica que en dos anys no 
ha vist propostes concretes de res, al contrari, que tot el que li ha arribat de la minoria 
ha sigut sempre molt superficial. 
 
El cònsol menor, per al·lusions, ja que el Sr. Torres ha posat en dubte les xifres que ha 
donat, li vol ratificar que el pressupost final del 2019 és de 21.520.000 euros. Li 
assenyala al Sr. Torres que les xifres que ha donat no són bones ja que no les ha pogut 
treure del Tribunal de Comptes, senzillament perquè el Tribunal de Comptes encara no 
ha publicat el tancament de comptes de l’any 2019, per tant, les xifres que li està donant, 
que no sap d’on les ha tret, no hi són al Tribunal de Comptes, i que tothom que tingui un 
ordinador ara mateix es pot connectar per comprovar-ho. Li aconsella que, primer de 
tot, el que ha de fer és mirar-se bé les xifres i d’on treu la informació per poder tenir una 
argumentació coherent. Reitera que li està donant les xifres reals, 21.520.000 euros: 
pressupost final 2019, 17.000.000 euros: pressupost final 2018, i que a partir d’aquí no 
sap d’on treu les seves xifres ni l’interessa perquè sap que aquestes xifres són les reals. 
Per una altra banda, vol comentar que, per part de la minoria, i com a representants al 
Consell de Comú dels seus votants, no assistir a una reunió a la que estaven convocats 
amb deu dies d’antelació o més, en la qual s’explica el futur del Palau de Gel per als 
propers 25 anys, les inversions i com funcionarà, així com el pla de negoci de la 
passarel·la tibetana, en treu la lectura que ben poc els importa la parròquia, que el que 
els importa és el seu propi rèdit personal, sortir públicament en Consell de Comú perquè 
estan els mitjans i dir que la majoria no està seguint el procediment adequat. Els hi 
recrimina que fa més d’un any que es va tancar el contracte del Palau de Gel i que en 
aquest temps no els han fet cap proposta, que l’únic que els han dit en una reunió és 
que en el seu programa electoral hi ha propostes, que llavors el cònsol menor ha 
recuperat el seu programa electoral per llegir-se les propostes per al Palau de Gel i que 
només en porten dues, que no les repetirà però que si volen, com ha dit el Sr. Cònsol, 
una d’elles es pot estudiar.  
 
La consellera Cabot intervé per replicar que els van convocar el dijous passat dia 17 i 
que estan a dia 23, que no fa ni vuit dies. Que ho pot demostrar perquè aquesta reunió 
la va convocar el Sr. Cònsol per WhatsApp. 
 
El cònsol menor manifesta que li agradaria que no se l’interrompi en la intervenció 
perquè ell s’espera a què el Sr. Cònsol li doni la paraula, ja que, si no, perd el fil del que 
vol comentar. Reitera que volia deixar clar el tema del pressupost amb els imports del 
2019 i 2018, que les xifres que ha donat el Sr. Torres són errònies ja que no les ha 
publicat encara el Tribunal de Comptes, i que la minoria hauria de tenir més respecte 
pels seus votants ja que considera que no presentar-se a una reunió per parlar del futur 
del Palau de Gel durant els propers 25 anys, en la qual han estat treballant de valent per 
tal de poder arribar a aquest pressupost i poder presentar amb cara i ulls un projecte 
que estan convençuts que funcionarà i que capgirarà al Palau de Gel completament tal 
com es coneix a dia d’avui, considera que és molt lamentable.  
 
El conseller Torres, respecte d’on ha tret les seves dades, argumenta que les dades les 
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ha tret del Departament d’Estadística, que potser no ha sortit el Tribunal de Comptes, 
però que aquest és un departament de Govern on diu: “l’execució del pressupost del 
sector públic, Comú de Canillo”. Replica que aquestes dades no les ha posat ell, que 
van des del 2009 fins al 2019, i que per tant s’ha basat en elles. Pel que fa a les despeses 
de funcionament, assenyala que s’han incrementat en relació al 2019, sempre en base 
a Estadística.ad, un 30%: 2.000.000 euros, de 6,8 funcionament a 8,8 funcionament. 
Comenta que s’ha hagut de fer una important inversió amb el tema del Palau i que ja ho 
tenen assumit, però que considera que, d’una manera global, el Comú de Canillo quan 
fa els pressupostos, sobretot de despeses, hauria de ser una mica més modest. 
Argumenta que en base a les seves dades, si s’augmenta per un costat, s’hauria de 
restrènyer per un altre, però que aquí no ha passat, que aquí sembla que no s’ha de 
restrènyer per enlloc. 
 
El cònsol major pregunta si està parlant del Palau de Gel o del Comú, i a la resposta del 
conseller Torres que és globalment, li assenyala a aquest que venen de dos anys de 
restrenyiments, que agafi el pressupost del 2019 i que compari amb els anys normals, 
que no ho compari amb els anys de restrenyiments. Li diu que ja on han dit al principi i 
que tornen al mateix debat. Exposa que tornant a un any normal està clar que 
evidentment que hi haurà increments de pressupost respecte els darrers dos anys, que 
han reduït pressupost dràsticament i que prou bé que ho han fet perquè no han endeutat 
al Comú aquests darrers dos anys de pandèmia, ja que han sigut responsables, curosos 
i realistes, encara que els pesi a la minoria.  
 
El conseller Torres puntualitza que no està parlant del pressupost ni del 2020 ni del 
2021, que parla del pressupost del 2019 i que en aquell moment, que ell sàpiga, no hi 
havia pandèmia, que aquestes dades estan aquí i que ell no se les ha inventat. Finalitza 
dient que creuen que hagués valgut la pena demostrar una mica de restrenyiment per 
altres costats, però que és la manera de la majoria de gestionar el pressupost i la manera 
que considera oportú. Quant a les reunions, insisteix que sempre s’han ofert i han estat 
disposats a participar en qualsevol reunió, avui i demà si vol, però que els agrada i no 
volen que se’ls informi 24 hores abans del Consell de Comú d’una decisió que ja està 
presa en Consell de Comú.  
 
El cònsol menor intervé per anunciar que s’ha connectat a Estadística i que li ha de 
rebatre perquè les seves xifres són les bones. Li retreu al Sr. Torres que faci atenció 
quan miri les coses i que les llegeixi bé, que no sap d’on ha tret aquestes dades el 
Departament d’Estadística però al 2019 hi ha un petit asterisc i literalment posa “Les 
dades del Comú de Canillo corresponen a la liquidació del pressupost, són provisionals”. 
Comenta que no sap d’on ha tret aquelles dades Estadística, però vostè faci atenció 
perquè està fent afirmacions de coses i no presta atenció al que llegeix. 
 
El cònsol major dona per tancat el debat i anuncia que poden passar a la votació del 
pressupost del Comú de Canillo. 
 
S’aprova el pressupost del Comú de Canillo per a l’any 2022 per 8 vots a favor i 2 vots 
en contra dels membres de la minoria. 
 
A continuació es transcriu el contingut dels documents corresponents a aquest punt: 
 
 

 PRESSUPOST PER A L’EXERCICI 2022 
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1. Introducció 

Es presenta a continuació la memòria explicativa del projecte de pressupost del Comú de Canillo per 

l’any 2022 on es detallen els aspectes més rellevants i les variacions més significatives en relació al 

pressupost de l’any 2021. Aquesta memòria acompanya l’ordinació de pressupost del Comú de Canillo 

per a l’any 2022. 

Atès el que disposa l’article 11.1 de la Llei de Sostenibilitat de les finances públiques i d’estabilitat 

pressupostària i fiscal: “ 1. L’elaboració i l’aprovació dels pressupostos anuals de les administracions, 

els comuns, els organismes i les entitats subjectes a la present Llei s’han d’ajustar a un marc 

pressupostari general que cobrirà el període de mandat i que haurà de complir amb els requisits i 

condicions establerts en la present Llei”. El Comú de Canillo ha d’aprovar el projecte de pressupost de 

l’any 2022 dins del marc pressupostari pel període 2020 – 2023, un cop hagi estat aprovada la seva 

segona revisió anual. 

El Pressupost equilibrat per a l’exercici 2022 se situa en 22.278.129 euros. 

1.1 Pressupost d’ingressos 

 

Els ingressos que es preveuen obtenir al llarg de l’exercici són de 22.278.129 euros, dins els quals hi 

ha previsions d'ingressos corrents per un import de 10.500.320 euros, ingressos de capital per un import 

de 5.832.880 euros i ingressos d’operacions financeres per un import de 5.944.929 euros. 

La variació dels diferents capítols d’ingressos, respecte el pressupost 2021, és la següent: 

• Capítol I d'impostos directes: 849.000,00 euros. Presenta una disminució del 6,9%, degut a la menor 

dotació de la partida d’impost sobre la construcció, que passa de 600.000 a 500.000 euros.  

• Capítol II d’impostos indirectes: 1.200.000 euros. Integrat exclusivament pel repartiment entre el Comú 

i el Govern de la recaptació per l’Impost sobre Transmissions Patrimonials (ITP). S’incrementa la 

dotació pressupostària en 500.000 euros, atenent a l’execució real de l’any 2021. 

• Capítol III de taxes i altres ingressos: 4.845.850 euros. S’incrementa un 52%. Aquest increment deriva 

principalment de la previsió d’ingressos derivats de les noves activitats previstes per part de la comissió 
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de dinamització turística i cultural, així com de l’increment de recaptació ocasionat per de la pujada de 

les taxes d’higiene i enllumenat als no residents a la parròquia. 

• Capítol IV de transferències corrents, es dota amb un import de 1.477.720 euros, que representa un 

increment del 4%. Aquest capítol incorpora la recaptació de la taxa de tinença de vehicles i les 

transferències rebudes de Govern, en el marc de la Llei qualificada de transferències als comuns. 

• Capítol V d'ingressos patrimonials, 2.127.750 euros. S’incrementa un 242% respecte del pressupost 

2021, degut a la normalització del ingressos derivats dels dividends de les societats participades. 

Seguint criteris conservadors, es pressuposta uns 200.000 euros per sota dels ingressos pressupostats 

al 2020, i bastant en línia del que es va ingressar efectivament al 2020, tenint en compte que es van 

tancar les estacions d’esquí a mitjans del mes de Març. 

• Capítol VI d'alienació d’inversions reals, 482.000 euros. Correspon a un import fixe de cessió i, per 

tant, es manté sense variacions.  

• Capítol VII de transferències de capital, 5.350.880 euros. Aquest capítol incorpora exclusivament la 

partida corresponent a la transferència de Govern que no es destina a ingressos corrents. S’incrementa 

un 1,7%. 

• Capítol VIII d’actius financers, 1.744.929 euros. Es redueix un 4%, principalment degut a una menor 

incorporació de romanents de tresoreria al pressupost. 

• Capítol IX de passius financers, 4.200.000 euros. Integrat exclusivament per la partida de nou 

endeutament, prevista per fer front a les aportacions a la societat participada Palau de Gel d’Andorra, 

que ha de fer front a una renovació energètica global i a la inversió en noves activitats complementàries. 

 

1.2  Pressupost de despeses 

En tractar-se d’un pressupost equilibrat, l’estat de despeses ascendeix també a 22.278.129 euros, que 

es desglossa en 8.894.318 euros per a crèdits de despeses corrents, crèdits per a despeses de capital 

per un import de 8.294.000 euros, corresponents a inversions reals, i despeses financeres per import 

de 5.089.811 euros, que incorporen el finançament a la societat participada 100% pel Comú, Palau de 

Gel d’Andorra SAU. 

Es detalla a continuació la variació dels diferents capítols de despeses, respecte el pressupost 2021: 
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• Capítol I de despeses de personal, 4.226.944 euros, s’incrementa en un 10%. Aquest increment ve 

determinat principalment per l’aplicació d’un increment del 3,3% en concepte de IPC 2021 i per la 

incorporació de noves places. En relació a aquest darrer punt, s’han pressupostat noves posicions als 

departaments de tràmits, circulació, obres i serveis i finances, per fer front a les necessitats de la 

parròquia i poder així respondre a l’increment de tràmits i demandes. Aquestes demandes venen 

derivades en part pel creixement al cens de població i també per l’increment significatiu en les obertures 

de comerços a la parròquia.  

• Capítol II de despeses en béns corrents i serveis, 4.120.445 euros. S’incrementa en un 20%. Destaca 

l’increment en les partides de manteniment d’aplicacions informàtiques i la conservació de la xarxa 

d’aigües, així com el nou servei de transport a la demanda.  

• Capítol III de despeses financeres, 112.500 euros. Augmenta un 65% degut a la previsió de 

contractació de nou endeutament durant l’any 2022, per l’esmentada aportació al Palau de Gel, que es 

tradueix en un increment en les despeses financeres per la part d’interessos del préstec.  

• Capítol IV de transferències corrents, 434.429 euros. Decrement del 34%, degut exclusivament a que 

no s’ha dotat la partida d’ajuts econòmics per la pandèmia, que es va pressupostar per import de 

300.000 euros a l’exercici 2021. La resta d’elements que composen aquest capítol no pateixen 

variacions significatives. 

• Capítol VI, d'inversions reals, 8.294.000 euros. Augmenta un 90% respecte a l’exercici anterior, doncs 

veníem d’un any de contenció de la despesa marcat per la pandèmia. Es detallen a continuació les 

inversions més destacades, aquelles superiors a 99.000euros : 

 

RENOVACIÓ CARRERS 1.600.000,00 

EIXAMPLAMENTS 1.200.000,00 

Compra terreny Escola Bressol 1.000.000,00 
PASSAREL.LES - ACCESSOS SERVEIS 
COMPLEMENTARIS 600.000,00 

CARRETERES, CAMINS I ACCESSOS 450.000,00 

ESPAIS PÚBLICS I ALTRES INFRAESTRUCTURES 450.000,00 

CENTRE ATENCIÓ PRIMÀRIA 300.000,00 

REMODELACIÓ I MILLORA EDIFICIS COMUNALS 250.000,00 

XARXES AIGÜES POTABLES 250.000,00 

REMODELACIÓ I MILLORA BÉNS D'ÚS PÚBLIC 200.000,00 

XARXES AIGÜES RESIDUALS I PLUVIALS 200.000,00 

NETEJA BOSCOS 130.000,00 

PROJECTE WIFI 127.000,00 

INVERSIÓ COMUNICACIÓ 109.000,00 

EQUIPS INFORMÀTICS I PROGRAMES 104.500,00 

CASETES 100.000,00 

EDIFICIS COMUNALS 100.000,00 

ENQUITRANAMENTS 100.000,00 
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• Capítol VIII d’actius financers, 4.771.811 euros. Incrementa un 180%, doncs inclou l’import de 

4.200.000 euros, corresponent a l’aportació que el Comú preveu realitzar a la societat participada Palau 

de Gel, per fer front a les inversions en matèria de renovació energètica i activitats lúdiques 

complementàries, que son vitals per la viabilitat futura de la societat, tal i com se’n desprèn dels estudis 

realitzats sobre la mateixa. El capítol també incorpora la dotació al fons de reserva, que ascendeix a 

491.346 euros -que al 2021 no es va dotar- i l’aportació del 0,5% al Compte de Compensació de Govern.  

• Capítol IX de passius financers, inclou l’amortització de capital dels préstecs vigents i del préstec pel 

finançament del Palau de Gel. La partida ascendeix a 318.000 euros. 

1.3 Característiques tècniques 

El projecte de pressupost per a l’exercici 2022 del Comú de Canillo, s’ha elaborat d’acord amb els 

objectius del marc pressupostari del Comú de Canillo pel mandat 2020-2023, amb les seves posteriors 

revisions, i a les disposicions previstes per la Llei 36/2021 de les finances comunals i la Llei 32/2014 de 

sostenibilitat de les finances públiques i d’estabilitat pressupostaria i fiscal.  

 

2. Informe sobre l’endeutament comunal previst al 31 de desembre 2021 

QUADRE RESUM DEL LÍMIT MÀXIM D'ENDEUTAMENT PREVISIONAL A 
31/12/2021 

  

  

 Any 2021 

Ingressos liquidats Comú anys anteriors ( mitja 2018, 2019, 2020) 15.344.023 

Capítol 9 d'ingressos  
Capítol 6 Venda patrimoni -482.050 

Total base de càlcul 14.861.973 

  
Endeutament Comú ll/t 1.696.600 

Endeutament Comú c/t 0 

Endeutament ENSISA ll/t (50,11%) 22.578.882 

Endeutament ENSISA c/t (50,11%) 0 

Endeutament NEVASA ll/t (25,06%) 0 

Endeutament NEVASA c/t (25,06%) 0 

Endeutament PGA ll/t (100%) 11.220 

Endeutament PGA c/t (100%) 20.408 

Endeutament total 24.307.110 

% sobre base de càlcul (màx. 200% ingressos) 164% 

  
Capítol 3 despeses Comú 86.704 

Capítol 9 despeses Comú 235.887 

Amortització préstec ENSISA (50,11%) 747.948 
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Despeses financeres ENSISA (50,11%) 365.901 

Amortització préstec NEVASA (25,06%) 297.662 

Despeses financeres NEVASA (25,06%) 6.902 

Amortització préstec PGA (100%) 18.392 

Despeses financeres PGA (100%) 2.731 

Càrrega financera 1.762.127 

% sobre base de càlcul (màx. 20% ingressos) 12% 

  
Endeutament Comú c/t 0 

Endeutament ENSISA c/t (50,11%) 0 

Endeutament NEVASA c/t (25,06%) 0 

Endeutament PGA c/t (100%) 20.408 

Endeutament a curt termini 20.408 

% sobre base de càlcul (màx. 40% ingressos) 0% 
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3. Elaboració del pressupost 2022 en base a la classificació econòmica, administrativa i 

funcional                                                                               

Pressupost 2022 
 
Classificació econòmica 2022 
 
 
Despeses corrents       8.894.318,00 euros 
1 Despeses de personal      4.226.944,00 euros 
2 Consums de béns corrents i serveis    4.120.445,00 euros 
3 Despeses financeres         112.500,00 euros 
4 Transferències corrents         434.429,00 euros 
 
Ingressos corrents     10.500.320,00 euros 
1 Impostos directes         849.000,00 euros 
2 Impostos indirectes            1.200.000,00 euros 
3 Taxes i altres ingressos      4.845.850,00 euros 
4 Transferències corrents      1.477.720,00 euros 
5 Ingressos patrimonials      2.127.750,00 euros 
 
Resultat de les operacions corrents     1.606.002,00 euros 
 
 
Despeses de capital     13.383.811,00 euros 
6 Inversions reals       8.294.000,00 euros 
8 Actius financers       4.771.811,00 euros 
9 Passius financers         318.000,00 euros 
 
Ingressos de capital      11.777.809,00 euros 
6 Alienacions d’inversions reals        482.000,00 euros 
7 Transferències de capital       5.350.880,00 euros 
8 Actius financers       1.744.929,00 euros 
9 Passius financers      4.200.000,00 euros 
 
Resultat de les operacions de capital             -1.606.002,00 euros 
 
 
Pressupost 2022 
 
Classificació administrativa 2022 
 
Despeses       22.278.129,00 euros 
105 Finances, Administració i Noves tecnologies   8.398.391,00 euros 
205 Dinamització Turística i Cultural     1.502.829,00 euros 
305 Medi Ambient i Agricultura      1.806.490,00 euros 
405 Joventut i Esports       1.451.030,00 euros 
505 Gent Gran i Benestar Social        703.110,00 euros 
605 Urbanisme                     218.350,00 euros 
705 Obres i Serveis                 8.197.929,00 euros 
 
Ingressos       22.278.129,00 euros 
0 Comú de Canillo       4.346.629,00 euros 
105 Finances, Administració i Noves tecnologies 14.358.750,00 euros 
205 Dinamització Turística i Cultural     1.066.350,00 euros 
305 Medi Ambient i Agricultura         454.500,00 euros 
405 Joventut i Esports            70.000,00 euros 
505 Gent Gran i Benestar Social        206.000,00 euros 
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605 Urbanisme                     999.000,00 euros 
705 Obres i Serveis                    776.900,00 euros 
 
 
 
Pressupost 2022 
 
Classificació funcional 2022 
 
Despeses       22.278.129,00 euros 
1 Serveis públics bàsics         4.431.610,00 euros 
2 Actuacions de protecció i promoció social       661.780,00 euros 
3 Producció de béns públics de caràcter preferent   3.059.060,00 euros 
4 Actuacions de caràcter econòmic     4.466.839,00 euros 
9 Actuacions de caràcter general       9.240.340,00 euros 
0 Deute públic                418.500,00 euros 
 
 
Ingressos       22.278.129,00 euros 
1 Serveis públics bàsics         3.798.400,00 euros 
2 Actuacions de protecció i promoció social         71.000,00 euros 
3 Producció de béns públics de caràcter preferent      215.600,00 euros 
4 Actuacions de caràcter econòmic     1.321.450,00 euros 
9 Actuacions de caràcter general     12.671.679,00 euros 
0 Deute públic             4.200.000,00 euros 

4. Pla d’inversions d’ENSISA 

4.1 Pressupost nou Abarset 
 

ENSISA  
  
PRESSUPOST CONSTRUCCIÓ NOU ABARSET  
  
CONTRUCCIÓ EDIFICI 4.404.208 
INTERIORISME 825.090 
EQUIPAMENT I MAQUINÀRIA 825.090 
LLUM I SO 210.000 
SISTEMES I XARXA INFORMÀTICA 168.150 
UTILLATGE I MATERIAL VARIAT 69.170 
ALTRE MOBILIARI I EQUIPAMENT 58.500 
TOTAL 6.925.302 
  
PRESSUPOST 2021/2022 5.101.523 
PRESSUPOST 2020/2021 1.823.778 

 
4.1 Pressupost inversió ordinària 2021/2022 
 

ENSISA  

  
PRESSUPOST INVERSIÓ ORDINÀRIA 2021_2022  

  
  

Nom d'actiu 
Total 
aprovat 
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Troll manual tram Àliga vella/Curvone per Xarxes A 2.640 

Llums LED taller mant.Espiolets  1.168 

Preses de corrent pilones part baixa Tosa 360 

Lones per tapar lluernaris de Plataforma Soldeu 5.044 

Llança d'aigua 5.500 

Itinerari d'observació de la Marmota 3.450 

PÍCNIC GOURMET - mat.divers 6.300 

Carpa per foodtruck 1.500 

Pany amb contrasenya porta taquilles Tarter Nou 500 

 Vinil porta taquilles Tarter Nou 1.000 

Trineus activitat Canillo hivern 850 
Comptador digital rest Riba, controltemp 2.800 
Comptador digital rest Pi/Xiri Iqos, controltemp 2.500 
Comptador digital Esc.Riba, controltemp 1.900 

Comptador digital jardí Riba  1.700 
Sensors control (terbolesa,ph,conductivitat,clor)  20.000 

Sensor temp.,control legionel·la  rest Cabana  1.200 

sensors temperatura control legionel·la  rest.Gall  1.250 
Material salvament per treballs en alçada 1.450 

Material rescat 2.684 
Auricular megafonia taquilles Canillo 400 
Tancat Màgic Gliss  11.000 

Millores sender Llegendes  2.190 
Materials nous per tirolina 360 
Prismàtics Mirador Portella 7.000 
Material divers Forn 1.355 
Adequar terrassa ex-Iquos 30.000 
Material divers Pi 6.500 
Material divers Riba 2.560 

Material divers Gall de Bosc 5.435 
Lona Xiri BBQ  2.500 
Toldo estiu terrassa  6.500 
Material divers Espiolets 7.435 
Magatzem roba restauració (acondicionar) 15.450 

Rasa per a carregador elèctrics vehicles (Tesla) 5.380 

Nou mòdul (Tub rodó diàmetre gran amb canvis) 1.360 

Detectors fum rest.La Cabana 400 

Sistema extinció incendis campana Planell-Riba 1.800 
Filtre ultra violat Llosada  2.200 

Camara videovigilància taquilles 1.346 

Càmara videovigilància rampa aparcament Avet 1.346 
Fibra òptica monomode per Info/GE Forn 1.500 
Adaptació armari Llac per nou AP Wifi 1.800 
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Pantalla informativa (PORVA) 3.000 
Control aforament rest.Riba 10.252 

2ª Fase Software estudi satisfacció client  2.000 
Automatització de processos i integracions 3.000 
JET ANALYTICS 4.985 
Skisolution / mòdul venda merchandising 3.000 
Llicències varies 4.150 
ExplorGames 44.500 
Hardware / Software Seating sales 1.500 

GV3-F1 TC8  Soldeu 8.700 

GV2-F1 TC8 Canillo 18.700 
Pista debutants Riba,peu Tsf Riba (F2) 11.100 

Polvorí Tarter 8.864 

Base formigó prova pilot pantalla 8.960 

Reforç murs terrrassa Gall de Bosc 5.000 

Mirador Portella 10.005 
Vehicle pick up Toyota Hilux model 2020 V-09-21 28.999 
Vehicle pick up Toyota Hilux model 2021 V-10-21 30.840 
Vehicle pick up Toyota Hilux model 2021 V11-21 30.840 
Vehicle pick up Toyota Hilux model 2021 V-112-21 30.390 
Buggie cf moto 1000 15.334 
Tallafocs PALO ALTO 3220 (3ª fase xarxa a 10Gb) 32.000 
Switch 48P Catalyst 9300,Modul 10 Gb,DNA Essential-
RibaEscorxada  (3ª fase xarxa a 10Gb) 5.630 
Access Point Wifi  (3ª fase xarxa a 10Gb) 5.500 
Accés Point Exter (AP1562E) llac + llicencies (3ª fase xarxa a 10Gb) 1.325 
Axess SMART PAD 600 USB 3.640 

Impressores forfets Team Axess 8.600 
Ordinador portàtil staff Rest-Andi Biagetti 800 
Pantalla 32" - Manteniment Electric 240 
Tablets Apple Manteniment elèctric 750 
Ordinador portàtil Direcció RRHH-Rosa Rubio 2.000 
Tablets Apple neu Cultiu 1.500 
Ordinador per Lumiplan cartel TSDLlosada  1.450 
Pantalla 42" - Neu Artificial 450 
Ordinador taula per Coby 500 
Servidor-Hosts HPE DL360 Gen10 8SFF NC 22.000 
Pantalla 22" HDMI- Guarda Esqui espiolets 250 
Pantalla 22" - HDMI Ordenador Coby 250 
Lectors per codificar pulseres guarderies 540 
Ordinadors per escola + llicencies  14.300 
Ordinador portàtil Direcció Escola-Toni R. 2.000 
Ordinador portàtil Qualitat - Sara (nou) 900 
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Ordinador portàtil Cap Electric-Oriol P. 1.900 
Ordinador portàtil Cap Enric bonvehi 900 
Tablet amb Android + funda - Gall (substitucions) 1.000 
Tablet amb Android + funda - Pi (substitucions) 500 
Tablet amb Android + funda - Riba (substitucions) 1.000 
Tablet amb Android + funda 1.000 
Pantalla 22" - HDMI Staff restauracio 500 
Tablet amb Android + funda 1.000 
Smartphone 700 
Smartphone 700 
Smartphone 1.050 
Smartphone 700 
Smartphone 350 

Ordinador portàtil direcció restaurants 2.000 
Controltemp Forn 1.130 
Controltemp Pi de Migdia 1.400 
Controltemp Riba 540 
Controltemp Obac 2.655 
Controltemp Gall de Bosc 1.050 
Controltemp Espiolets 540 
Tpvs 1.200 
Impressores etiquetes (2u) 900 
Estudi projecte Beer house 40.000 

Canonades SDM5  100.200 

Rasa alimentació 232 (canons) 2.000 

Compressor GA315 SDM6 93.480 

Motor bomba 605 SDM6 12.500 

Caps de tl4 canons 13.500 

(Renovació)Armari Tk Font Roiges 15.400 

Equipament de seguretat laboral per Tk Font Roiges 11.000 
Condicionar aigua de la Cova a la zona Espiolets  12.834 
Maquinària Gall de Bosc 17.832 
Maquinària menjar estació 2.850 

Tamborets caixes Canillo 900 

Tamborets caixes Forn 600 
Màstils/banderes, senyalització nivell Snowpark 1.900 
Senyalització entrades aparcaments Avet i Basers 2.750 
Adhesiu placa Diagonal Cortalets 400 

Utillatge Garatge (gat+radiall, apilador elèctric) 6.000 

Utillatge vari  5.200 

Utillatge vari Mant.Elèctric 915 

Trepant competicions Dewalt 1.900 

Sulfatadora elèctrica MATABI 940 



 

P à g .  77 | 112 
CC/23-02-2022 

 
 
 
 

Utillatge Jean Leon 2.500 
Utillatge menjar estació 1.630 
Bubble experience 4.500 

  
PRESSUPOST INVERSIÓ ORDINÀRIA 2021_2022 942.803 
 
  

5. Pla d’inversions del Palau de Gel d’Andorra 

El pla d’inversions del Palau del Gel d’Andorra pel 2022 és un pla excepcional que pretén d’una banda 

reformar un recinte que es va construir fa 35 anys i a la vegada reduir substancialment a mig termini 

els resultats negatius crònics anuals del centre que s’han vist accentuats per l’impacte de la pandèmia 

Sars-Cov2.  

El pla es basa en tres blocs d’inversió: 

1/ Un pla de millora energètica orientat a optimitzar els consums energètics de l’edifci valorat en 

3.133.136euros  

2/ Un pla de millora de la resta d’infraestructures del Palau de Gel que no incideixen directament en els 

consums energètics que també inclou les inversions de manteniment pel 2022 valorat en 709.664euros 

3/ Un pla d’implementació de noves activitats lúdiques complementàries a les actuals amb l’objectiu 

d’incrementar la facturació anual del Palau de Gel valorat en 830.000euros 

 

En total el pla d’inversions pel 2022 del Palau de Gel ascendeix a 4.672.800euros  

 
 
 

 ORDINACIÓ PRESSUPOSTÀRIA 
 

ORDINACIÓ 

Ordinació del 24-2-2022 pressupostària de l’exercici 2022. 

Atesa la Llei General de les finances públiques, de data 19 de desembre de 1996, la Llei de finances 
comunals, de data 16 de desembre de 2021 i l’Ordinació d’atorgament de subvencions a activitats 
socioculturals, esportives, benèfiques i de lleure de data 21 de març del 2002, així com les modificacions 
de les esmentades normatives; 

El Comú de Canillo, en la sessió de Consell Extraordinari celebrada el dia 23 de febrer de 2022, ha 
aprovat el pressupost econòmic per a l’exercici 2022 i el text articulat que l’acompanya. 

Capítol primer. Els crèdits i llurs modificacions. 

Article 1. Àmbit del pressupost 
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En el pressupost del Comú per a l’exercici 2022, pel període comprés entre l’1 de gener i el 31 de 
desembre, s’integren les obligacions que es poden contreure i la previsió d’ingressos que les financen, 
derivades de l’organització de les diferents unitats administratives que formen part de l’estructura 
orgànica del Comú de Canillo, la memòria, així com les previsions dels plans d’actuacions d’ENSISA i 
del Palau de Gel d’Andorra.  

Article 2. Estat d’ingressos i despeses 

a) En l’estat de despeses del Comú de Canillo es concedeixen crèdits per fer front a les despeses per 
un import total de 22.278.129,00 euros amb uns crèdits de despeses corrents per un import total de 
8.894.318,00 euros i uns crèdits per despeses de capital per un import de 13.383.811,00 euros. 

b) En l’estat de comptes de la societat E.N.S.I.S.A. per la temporada 2021/2022 es concedeixen crèdits 
per atendre la totalitat de les seves obligacions per un total de 33.488.674,00 euros. Els recursos 
previstos durant l’exercici se xifren en 31.488.674,00 euros. 

c) En l’estat de comptes del Complex Esportiu i Social del Palau de Gel d’Andorra, SAU es concedeixen 
crèdits per atendre la totalitat de les seves obligacions per un total de 1.640.587,36 euros. Els recursos 
previstos durant l’exercici se xifren en 828.358,46 euros. 

d) El pressupost de despeses del Comú de Canillo es finança amb els drets econòmics que es preveuen 
liquidar durant l’exercici, especificats en l’estat d’ingressos i estimats en un total de 22.278.129,00 
euros.  

Article 3. Estructura pressupostària 

L’estat de despeses del pressupost s’estructura segons la classificació orgànica, econòmica i funcional. 
La classificació administrativa agrupa els crèdits segons els diferents òrgans encarregats de la gestió 
de la despesa. La classificació econòmica atén la naturalesa de les despeses dins de la classificació 
administrativa, diferenciades en despeses corrents, despeses de capital i variació d’actius i passius 
financers. 

Els crèdits s’ordenen per capítols, articles, conceptes i subconceptes. La classificació funcional pren en 
consideració la finalitat de les despeses i agrupa les àrees d’actuació. Respon a un sistema d’objectius 
que serveix de marc a la gestió pressupostària i permet conèixer-ne l’acompliment. 

Es presenten les despeses corrents (personal, consum de béns i serveis, despeses financeres i 
transferències corrents), les despeses de capital (inversions i transferències de capital), i les variacions 
d’actius i passius financers. 

Article 4. Vinculació dels crèdits pressupostaris 

Els crèdits especificats en l’estat de despeses tenen caràcter vinculant a nivell de concepte. 

Article 5. Transferències de crèdit 

1. A efecte dels articles 79 i 80 de la Llei de les finances comunals, no es consideren crèdits 
extraordinaris, ni suplements de crèdit les transferències de crèdit de despeses corrents a partides 
també de despesa corrent no dotades inicialment en el pressupost, però previstes com a concepte. 

2. La Junta de Govern, previ informe de la Intervenció, pot autoritzar transferències de crèdit relatives 
a despeses corrents, amb les limitacions següents: 

a) Es poden referir només als crèdits inclosos en una mateixa Comissió 
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b) No poden afectar els crèdits per a remuneracions de personal, ni les despeses financeres, ni els 
crèdits aprovats per ordinacions de crèdits extraordinàries o suplements de crèdits. 

c) No poden reduir crèdit per a despeses destinades a subvencions nominatives ni els augmentats per 
suplements o transferències de crèdit. 

d) No poden minorar crèdits ampliables 

3. Les transferències relatives a despeses de capital es tramiten com els crèdits extraordinaris i els 
suplements de crèdit.  

Article 6. Crèdits ampliables 

En qualsevol cas, en aplicació de l’article 81 de la Llei de les finances comunals, tenen caràcter 
d’ampliables fins a una suma igual a les obligacions que calgui comprometre, amb el compliment previ 
de les normes vigents, els crèdits següents: 

1. Els que es destinin al pagament d’interessos i amortitzacions de préstecs.  

2. Els crèdits destinats a satisfer, mitjançant sentència judicial ferma, les responsabilitats pecuniàries i 
aquelles altres despeses derivades de preceptes legals. 

3. El capítol 1 del pressupost “Despeses de personal”. 

4. Les despeses finançades amb afectació d’ingressos determinats. 

Article 7. Crèdits extraordinaris 

Quan calgui contreure obligacions que comportin despeses no incloses en el pressupost comunal i que, 
atesa llur necessitat i/o urgència, no es puguin ajornar fins a l’exercici següent, el Consell de Comú pot 
aprovar, previ informe de la Intervenció, un crèdit extraordinari, indicant els ingressos concrets destinats 
a finançar-lo, i que poden ser els següents: 

- Més recaptació d’ingressos respecte als previstos 

- Transferència d’altres crèdits que s’estimin reduïbles 

- Nou endeutament 

- Disminució de la tresoreria 

- Venda de béns patrimonials 

Article 8. Suplements de crèdits 

Quan calgui contreure obligacions que comportin despeses la dotació de les quals sigui insuficient per 
satisfer-les i que, atesa llur necessitat i urgència, no es puguin ajornar fins a l’exercici següent, el Consell 
de Comú, previ informe de la Intervenció, pot aprovar un suplement de crèdit, essent aplicables les 
normes de l’article anterior. 

Article 9. Avenços de fons 

En cas d’extrema urgència, la Junta de Govern pot autoritzar als cònsols a atorgar avançaments de 
fons per tal de finançar despeses no dotades o amb dotació insuficient, amb un límit màxim del 5% dels 
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crèdits autoritzats en l’estat de despeses. Aquests avenços de fons han de ser objecte de ratificació 
posterior amb aprovació, per part del Consell de Comú, de crèdits extraordinaris o suplements de crèdit. 
Si el Consell de Comú no aprova els crèdits extraordinaris o els suplements de crèdit, els avenços de 
fons es cancel·laran a càrrec dels crèdits existents que acordi la Junta de Govern. 

Article10. Generació de crèdits 

Poden generar crèdits, o si és el cas, ampliació de crèdits, dins l’estat de despeses del pressupost els 
ingressos derivats de les operacions següents: 

a) Aportacions de persones físiques o jurídiques exigibles d’acord amb la legislació vigent, per finançar 
despeses juntament amb el Comú. 

b) Alienació de béns 

c) Prestació de serveis 

d) Reembossament de préstecs OK 

Article 11. Despeses plurianuals 

Les despeses plurianuals es poden estendre durant un màxim de cinc anys i es poden referir tant a 
despeses corrents com a despeses de capital. Han de ser aprovades pel Consell de Comú en l’ordinació 
anual del pressupost comunal o en una ordinació separada acompanyada d’una memòria explicativa. 

Les despeses plurianuals a incorporar al pressupost de l’exercici 2022 són les següents: 

Partida Descripció Pressupostat 2022 Import 2023 

505-31200-612301 CENTRE ATENCIÓ PRIMÀRIA 300.000 euros 250.000 euros 

705-45300-670150 EIXAMPLAMENTS 200.000 euros 700.000 euros 

Capítol segon. De la gestió pressupostària 

Article 12. Execució de l’estat d’ingressos 

L’execució de cada dret econòmic s’ha d’ajustar a les normes reguladores corresponents. 

Article 13. Fases d’execució pressupostària 

La gestió del pressupost de despeses s’efectua en les fases següents: 

a) Proposta 

Acte intern de caràcter preparatori que palesa el propòsit de realitzar una determinada despesa. La 
fiscalització de conformitat comporta una reserva condicional de crèdit per l’import proposat. 

b) Autorització 

Autorització per la que l’òrgan competent decideix la realització de la despesa objecte de la proposta. 
La fiscalització de conformitat genera una reserva condicional de crèdit per l’import autoritzat. 
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Tota autorització, ja sigui per adjudicació directa o bé per concurs, serà comunicada a Intervenció 
comunal per la seva fiscalització (verificació de la partida pressupostària corresponent, o bé proposta 
de modificació de crèdit mitjançant el procediment escaient). 

c) Compromís 

Es refereix a l’adjudicació definitiva o al moment de realitzar la comanda. La fiscalització de conformitat 
produeix una reserva ferma i definitiva del crèdit per l’import compromès. 

L’acte de compromís es formalitzarà mitjançant el lliurament de la comanda al contractant o edicte 
d’adjudicació o l’acta d’acord de concessió de subvenció o transferència. Tota comanda s’ha de 
formalitzar obligatòriament per escrit i ha de ser lliurada a Intervenció comunal per la seva fiscalització 
juntament amb la documentació següent: edicte, còpia de l’acta de licitació, informe comparatiu 
d’ofertes, pressupost de l’oferta seleccionada, acord d’adjudicació i comanda. 

d) Liquidació 

Té per objecte verificar la realitat de l’obligació econòmica i l’import definitiu de la despesa. Aquest acte 
és competència del servei d’Intervenció i de cada president de Comissió pels documents en relació 
amb la seva Comissió, prèvia realització dels controls necessaris pels òrgans escaients. La fiscalització 
de conformitat produeix la contracció del crèdit per l’import liquidat. 

e) Ordenació del pagament: 

Acte pel qual es disposa el pagament material o efectiu d’una obligació liquidada. L’ordre de pagament 
es formalitza mitjançant la signatura mancomunada de conformitat del cònsol major i/o cònsol menor, 
d’un membre de la Comissió de Finances i Administració i la Intervenció, d’acord amb les disponibilitats 
de tresoreria. 

A efecte de l’article 89 de la Llei de les finances comunals s’exceptuen del requisit previ de liquidació, 
els pagaments urgents i pagaments a justificar autoritzats pels cònsols. Seran admissibles com a 
pagaments a justificar les despeses de desplaçament, de representació i pagaments realitzats en 
efectiu metàl·lic. 

f) Pagament material o efectiu 

Acte amb el qual finalitza el procediment. Els pagaments es realitzaran mitjançant talons nominatius o 
transferències bancàries nominatives. Són facultats, de forma mancomunada, per la formalització del 
pagament, mitjançant la signatura dels documents escaients, el cònsol major i/o cònsol menor, el 
president o el secretari de la Comissió de Finances i la Intervenció. 

Es consideren incloses en un sol acte administratiu totes les fases d’execució de les despeses 
següents: despeses de personal i quotes de seguretat social, despeses financeres, facturacions 
externes domiciliades amb caràcter periòdic com les de comunicacions, energia elèctrica, aigua potable 
i quotes vàries com la taxa de tinença vehicles, pòlisses d’assegurances, arrendaments, operacions 
internes, interessos i amortitzacions, tributs i operacions de caixes.  

Article 14. Autoritzacions i contractacions 

Atès el disposat en la Llei de contractació pública de 9 de novembre del 2000, i l’article 88 de la Llei de 
les finances comunals, s’estableix el següent: 

1. La mesa de contractació per delegació d’ambdós cònsols estarà integrada com a mínim per un 
representant de la Intervenció, pel president de la Comissió corresponent o per altre membre de la 
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Comissió i un vocal de la unitat administrativa adscrita a la Comissió escaient que actuarà com a 
secretari. 

2. Les formalitats i delegacions per l’autorització i compromís de la despesa es fixen de la forma 
següent: 

a) La Junta de Govern aprova l’expedient de contractació dels concursos i subhastes. 

b) D’acord amb el que preveu l’article 22 de la Llei de contractació pública, en el supòsit de contractació 
directa, i sempre que sigui possible, l’òrgan de contractació ha de demanar pressupost o oferta per 
escrit almenys a tres empreses amb capacitat per a l’execució del contracte. En el cas d’adquisicions 
superiors a 6.000 euros es procedirà a l’obertura pública dels pressupostos en sobres lacrats. 

c) En els contractes d’obres, les formes de contractació són la subhasta el concurs i la contractació 
directa. 

La Junta de Govern pot adjudicar o declarar deserts concursos i subhastes públiques fins a 100.000 
euros, per imports superiors l’òrgan competent és el Consell de Comú. 

Es pot procedir a la contractació i adjudicació directa, pels òrgans de contractació segons el disposat a 
continuació: 

. La Junta de Govern: per obres de reconeguda urgència, fins a 30.000 euros, i el Consell de Comú fins 
a 50.000 euros. 

. La Junta de Govern: per obres ordinàries, fins a 30.000 euros. 

. La Junta de Govern o els cònsols: per obres d’emergència. 

. Les obres complementàries no previstes en el projecte adjudicat però que resultin ineludibles com a 
conseqüència d’imprevistos (certificacions B i C), sempre que el seu import no excedeixi el 20% del 
preu del contracte i sempre que la seva execució s’adjudiqui al contractista de l’obra principal, tindran 
el tractament d’adjudicació directa i requeriran l’informe previ d’Intervenció. 

d) En els contractes de gestió de serveis públics, les formes de contractació son el concurs i la 
contractació directa. 

La Junta de Govern pot adjudicar o declarar deserts concursos i subhastes públiques fins a 50.000 
euros, per imports superiors l’òrgan competent és el Consell de Comú. 

Es pot procedir a la contractació i adjudicació directa, pels òrgans de contractació segons el disposat a 
continuació: 

. La Junta de Govern: per despeses inferiors a 15.000 euros, i per imports superiors el Consell de Comú, 
en els supòsits següents: 

. Per a serveis respecte als quals no es pugui promoure la concurrència o quant, per circumstàncies 
excepcionals degudament justificades no convingui promoure-la. 

. Per a serveis licitats per concurs que no s’hagin adjudicat per manca de licitadors o si el concurs ha 
quedat desert. 

e) En els contractes de treballs tècnics i de serveis, les formes de contractació són el concurs i la 
contractació directa. 
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La Junta de Govern pot adjudicar o declarar deserts concursos i subhastes públiques fins a 50.000 
euros, per imports superiors l’òrgan competent és el Consell de Comú. 

Es pot procedir a la contractació i adjudicació directa, pels òrgans de contractació segons el disposat a 
continuació: 

La Junta de Govern pot adjudicar de forma directa quan l’import sigui inferior a 15.000 euros. 

f) En els contractes de subministraments, les formes de contractació són el concurs i la contractació 
directa. 

La Junta de Govern pot adjudicar o declarar deserts concursos i subhastes públiques fins a 50.000 
euros, per imports superiors l’òrgan competent és el Consell de Comú. 

Es pot procedir a la contractació i adjudicació directa, pels òrgans de contractació segons el disposat a 
continuació: 

. Només es pot utilitzar en els supòsits establerts per la Llei de contractació pública, i a tal efecte tenen 
caràcter de subministraments menors aquells que l’import no excedeixi de 500 euros i segons el 
disposat a l’article 46.3 de la referida Llei, queden exempts de pressupostos alternatius. La factura 
corresponent substitueix el document contractual i l’acta de conformitat. 

. La Junta de Govern: per despeses superiors a 500 euros i fins a 15.000 euros. En els contractes de 
subministraments menors, els coordinadors i secretària general per mitjà de val de comanda. 

3. Tota proposta d’adjudicació ja sigui per concurs, subhasta o directa, ha de ser comunicada a la 
Intervenció per la seva fiscalització. 

Article 15. Publicació de las adjudicacions 

Les adjudicacions definitives corresponents a la totalitat dels contractes inclosos el la Llei de 
contractació pública, superiors a 6.600 euros, es publicaran en el Butlletí Oficial del Principat d’Andorra. 
En tot cas les relatives a les adjudicacions de concurs i subhasta sempre s’han de publicar al Butlletí 
Oficial del Principat d’Andorra. 

En l’edicte corresponent ha de constar l’òrgan contractant, la forma d’adjudicació, la modalitat de 
contractació, la identitat de l’adjudicatari, la denominació i localització del contracte, la partida 
pressupostària, el preu cert i el termini d’execució. 

Article 16. Transferències corrents i subvencions 

La Junta de Govern acordarà la concessió de les transferències corrents i subvencions previstes al 
pressupost, fixant l’activitat objecte de subvenció i quina és la forma de justificació que els beneficiaris 
han de presentar per demostrar el compliment de la finalitat per la qual s’ha concedit la subvenció. 

Disposició derogatòria 

Aquesta Ordinació deroga qualsevol altra norma que s’hi oposi d’igual o inferior rang. 

Disposició final 

Aquesta Ordinació entrarà en vigor el mateix dia de la seva publicació. 
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Pressupost 2022 
 
Classificació econòmica 2022 
 
 
Despeses corrents       8.894.318,00 euros 
1 Despeses de personal      4.226.944,00 euros 
2 Consums de béns corrents i serveis    4.120.445,00 euros 
3 Despeses financeres         112.500,00 euros 
4 Transferències corrents         434.429,00 euros 
 
Ingressos corrents     10.500.320,00 euros 
1 Impostos directes           849.000,00 euros 
2 Impostos indirectes            1.200.000,00 euros 
3 Taxes i altres ingressos      4.845.850,00 euros 
4 Transferències corrents      1.477.720,00 euros 
5 Ingressos patrimonials      2.127.750,00 euros 
 
Resultat de les operacions corrents     1.606.002,00 euros 
 
 
Despeses de capital     13.383.811,00 euros 
6 Inversions reals       8.294.000,00 euros 
8 Actius financers       4.771.811,00 euros 
9 Passius financers              318.000,00 euros 
 
Ingressos de capital      11.777.809,00 euros 
6 Alienacions d’inversions reals        482.000,00 euros 
7 Transferències de capital       5.350.880,00 euros 
8         Actius financers       1.744.929,00 euros 
9         Passius financers      4.200.000,00 euros 
 
Resultat de les operacions de capital                -1.606.002,00 euros 
 
 
 
Classificació administrativa 2022 
 
Despeses      22.278.129,00 euros 
105 Finances, Administració i Noves tecnologies   8.398.391,00 euros 
205 Dinamització Turística i Cultural     1.502.829,00 euros 
305 Medi Ambient i Agricultura     1.806.490,00 euros 
405 Joventut i Esports      1.451.030,00 euros 
505 Gent Gran i Benestar Social        703.110,00 euros 
605 Urbanisme                      218.350,00 euros 
705 Obres i Serveis                   8.197.929,00 euros 
 
Ingressos      22.278.129,00 euros 
0 Comú de Canillo      4.346.629,00 euros 
105 Finances, Administració i Noves tecnologies 14.358.750,00 euros 
205 Dinamització Turística i Cultural     1.066.350,00 euros 
305 Medi Ambient i Agricultura        454.500,00 euros 
405 Joventut i Esports           70.000,00 euros 
505 Gent Gran i Benestar Social        206.000,00 euros 
605 Urbanisme                      999.000,00 euros 
705 Obres i Serveis                      776.900,00 euros 
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Classificació funcional 2022 
 
Despeses      22.278.129,00 euros 
1 Serveis públics bàsics        4.431.610,00 euros 
2 Actuacions de protecció i promoció social       661.780,00 euros 
3 Producció de béns públics de caràcter preferent   3.059.060,00 euros 
4 Actuacions de caràcter econòmic     4.466.839,00 euros 
9 Actuacions de caràcter general      9.240.340,00 euros 
0 Deute públic                418.500,00 euros 
 
 
Ingressos      22.278.129,00 euros 
1 Serveis públics bàsics        3.798.400,00 euros 
2 Actuacions de protecció i promoció social         71.000,00 euros 
3 Producció de béns públics de caràcter preferent      215.600,00 euros 
4 Actuacions de caràcter econòmic     1.321.450,00 euros 
9 Actuacions de caràcter general    12.671.679,00 euros 
0 Deute públic             4.200.000,00 euros 

 

Canillo, 18 de febrer de 2022 

Francesc Camp Torres 
Cònsol major 

 
 
 

 MARC PRESSUPOSTARI 
 

Marc pressupostari corresponent al mandat 2020-2023 – Revisió per a l’exercici 2022. 

 

1. Introducció 

1.1. Elaboració 

L’elaboració i l’aprovació dels pressupostos anuals de les Administracions, els Comuns, els organismes 
i les entitats subjectes a la present Llei s’han d’ajustar a un marc pressupostari general que cobrirà el 
període del mandat i que haurà de complir amb els requisits i condicions establerts en la Llei 32/2014 
del 27 de novembre de sostenibilitat de les finances públiques i d’estabilitat pressupostària i fiscal. 

El marc pressupostari consisteix en una projecció pressupostària pels anys del mandat, en el que 
s’emmarcaran els pressupostos anuals de la legislatura. 

Aquest marc pressupostari contempla: 

a) Els objectius de sostenibilitat financera, d’estabilitat pressupostària i fiscal, establerts en la Llei 
32/2014. 
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b) Les projeccions de les principals partides d’ingressos i despeses, tenint en compte tant la seva 
evolució tendencial com l’impacte de les mesures previstes pel període considerat. 

c) Les previsions econòmiques generals en el context de les quals s’aplicarà el marc pressupostari, 
durant el període de mandat. 

d) La nova Llei 36/2021, del 16 de desembre, de les finances comunals. 

 

2. Limitacions a respectar 

2.1. Limitació d’endeutament 

El deute dels Comuns inclosos els organismes públics, les entitats públiques i parapúbliques que hi 
estan vinculades, així com les societats públiques amb una participació dels Comuns majoritària en el 
capital o suficient per tenir-ne el control no podrà superar el dos-cents per cent (200%) de la mitja dels 
ingressos totals liquidats en els pressupostos corresponents als tres anys naturals immediatament 
anteriors, calculat d’acord amb l’establert en la Llei de les finances comunals. 

2.2. Despesa màxima permesa 

Els Comuns inclosos els organismes públics, les entitats públiques i parapúbliques que hi estan 
vinculades, així com les societats públiques amb una participació dels Comuns majoritària en el capital 
o suficient per tenir-ne el control podran incórrer en dèficit sempre i quan el deute dels mateixos no 
superi el dos-cents per cent (200%) de la mitja dels ingressos totals liquidats en els pressupostos 
corresponents als tres anys naturals immediatament anteriors, calculat d’acord amb l’establert en la Llei 
finances comunals. 

2.3. Regla de la despesa corrent o de funcionament 

La variació del resultat de sumar la despesa de personal, de la despesa de béns corrents i serveis, així 
com les transferències corrents, pressupostada tant per l’Administració general com pels Comuns no 
podrà superar la taxa de referència del creixement del producte interior brut nacional anual. 

En el cas en què la taxa de variació del producte interior brut nacional anual sigui negativa, la variació 
dels capítols de despesa esmentats en l’apartat anterior, tant pel que fa referència a l’Administració 
general com als Comuns, no podrà superar el zero per cent. 

En cas que el deute dels Comuns, inclosos els organismes públics, les entitats públiques i 
parapúbliques que hi estan vinculades, així com les societats públiques amb una participació dels 
Comuns majoritària en el capital o suficient per tenir-ne el control, sigui inferior al cent vuitanta per cent 
(180%) de la mitja dels ingressos totals liquidats en els pressupostos corresponents als tres anys 
naturals immediatament anteriors, calculat d’acord amb l’establert en la Llei de les finances comunals, 
no els hi serà d’aplicació la regla de la despesa corrent o de funcionament. 

2.4. Compte de compensació 

 la Llei 32/2014, de sostenibilitat de les finances públiques i d’estabilitat pressupostària i fiscal, 
modificada per la Llei 18/2020, del 17 de desembre, del pressupost per a l’exercici del 2021, estableix 
la dotació d’una partida pressupostària equivalent al 0,50% del total de les despeses sense considerar 
les operacions de refinançament de deute o d’amortitzacions de capital per tal de dotar un compte de 
compensació. El pressupost per l’any 2022 del Comú de Canillo incorpora una partida amb finançament 
suficient per fer front a aquesta obligació. 
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3. Limitació de l’endeutament 

El quadre següent mostra la previsió de l’evolució del límit d’endeutament del Comú de Canillo incloses 
les societats participades: 

 2021 2022 2023 

Rati Endeutament 164% 33% 31% 

Per edicte del 13-12-2021 es van fer públics els objectius de deute. En el cas del Comú de Canillo, 
aquest límit per a l’any 2022 es va establir en el 130%. Aquest marc pressupostari respecta aquest 
límit. 

4. Despesa màxima permesa 

L’article 15.3 de la Llei 32/*2014 estableix que els Comuns podran incórrer en dèficit sempre i quan el 
deute dels mateixos no superi el dos-cents per cent (200%) de la mitja dels ingressos totals liquidats 
en els pressupostos corresponents als tres anys naturals immediatament anteriors, calculat d’acord 
amb l’establert en la Llei de finances comunals. Aquesta norma no es preveu que sigui aplicable en 
aquest mandat ja que no es preveu superar aquest límit d’endeutament. 

Per altra part, per edicte del 13-12-2021 es van fer públics els objectius de despesa permesa. En el cas 
del Comú de Canillo, aquest límit per a l’any 2022 és de 21 milions d’euros. Aquest marc pressupostari 
no respecta aquest límit en 1.278.129 euros,  essent aquesta diferència atribuïble a la necessitat 
d’adquirir els terrenys on s’ubica l’escola bressol comunal per un milió d’euros.  

Aquest fet, que la corporació no tenia previst, es va  generar quan els propietaris dels terrenys on està 
ubicada l’escola bressol i instal·lacions annexes van comunicar la seva intenció de no prorrogar els 
terminis d’arrendament. Vist que els serveis de l’escola bressol  tenen la consideració d’essencials i la 
garantia de la seva continuïtat no pot ser ajornada, dins de les diverses opcions plantejades, s’ha 
proposat la compra dels terrenys que ha estat acceptada.  

El pla d’inversions al Palau de Gel previst per reduir substancialment els resultats anuals negatius 
crònics del centre que s’han vist accentuats per l’impacte de la pandèmia Sars-Cov2 i que aquest 
pressupost per l’any 2022 pretén redreçar, també té una incidència considerable en aquest pressupost 
per l’any 2022. Suposarà una transferència de capital a la societat participada per fer millores 
energètiques i noves activitats. La previsió inicial del cost de les obres s’ha vist afectada per l’increment 
de les matèries primes i en general el cost de la construcció. 

5. Regla de la despesa corrent o de funcionament 

L’article 16 de la Llei 32/2014 estableix un límit a la despesa corrent que no serà d’aplicació en cas que 
l’endeutament no superi el 180% de la mitja dels ingressos liquidats els tres anys anteriors. Aquesta 
norma no es preveu que sigui aplicable en aquest mandat, ja que no es preveu superar aquest límit 
d’endeutament. 

Per altra part, per edicte del 13-12-2021 es van fer públics els objectius de despesa corrent. En el cas 
del Comú de Canillo, aquest límit per a l’any 2021 és va preveure en un 7% de creixement. El pressupost 
per l’any 2022 representa un increment de la despesa corrent del 11% respecte al pressupost final del 
2021.  

Aquesta desviació es producte de les despeses de serveis i de nou personal generades pel nou 
Museu Galobardes i la gestió del Pont Tibetà i Roc del Quer, que alhora generarà ingressos 
importants (aprox. 1 milió d’euros) per entrades recollits al pressupost de l’any 2022. 
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6. Compte de compensació 

Aquest marc pressupostari preveu una partida pressupostària per a l’any 2022 equivalent al 0,5% del 
pressupost per dotar el compte de compensació establert a la Llei 32/2014. Per l’any 2023 es preveu 
una dotació equivalent. 

7. Evolució dels ingressos i despeses 

Les previsions d’ingressos i despeses es basen a: 

• Històric de liquidacions 

• Els projectes concrets previstos per a ser desenvolupats al llarg del mandat 

• Previsions d’inflació i creixement per Andorra 

• Previsions de les societats participades 

• Mesures adoptades i previstes en el marc de la crisis pel Covid-19 

7.1. Ingressos 

L’evolució dels principals capítols d’ingressos es preveu que sigui com segueix: 

7.1.1. Previsions de PIB nominal i inflació 

La previsió pels anys de mandat de PIB nominal i IPC són: 

 2022 2023 

IPC 2% 2% 

PIB Nominal 5% 5% 

7.1.2. Transferències de Govern 

Les transferències de Govern s’espera que evolucionin en funció del PIB previst (art 5 de la Llei 18/2017, 
del 20 d’octubre, qualificada de transferències als Comuns). Per l’any 2022 el pressupost incorpora una 
previsió de 6.688.600,- euros. 

7.1.3. Impostos i Taxes 

Les previsions d’evolució dels ingressos tributaris i de preus públics es basen en l’aplicació del PIB 
nominal estimat pels impostos indirectes i la previsió de L’IPC nominal per la resta. 

 2022 2023 

Impostos Directes           849.000,00 euros           865.980,00 euros  

Impostos Indirectes        1.200.000,00 euros       1.260.000,00 euros  

Taxes, preus públics i altres ingressos        4.845.850,00 euros       4.942.767,00 euros  
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7.1.4. Ingressos patrimonials 

Es preveu que els ingressos patrimonials, desprès de la forta reducció de l’any 2021 es recuperin per 
la represa de l’activitat i ha de permetre assolir nivells normals l’any 2023. 

 2022 2023 

Ingressos patrimonials 2.127.750,00 euros 2.400.000,00 euros 

 

7.1.5. Alienació d’inversions reals 

Aquesta partida es preveu que evolucioni com segueix en base convenis i contractes existents. 

 2022 2023 

Alienació d’inversions reals 482.000,00 euros 0- euros 

7.2. Despeses 

L’evolució dels principals capítols de despeses es preveu que sigui com segueix: 

7.2.1. Fons de reserva 

El Comú disposa d’un fons de reserva (Ordinació del 12-9-2016 de creació del fons de reserva del 
Comú de Canillo) amb una dotació mínima anual del 3% del pressupost, sempre que els ingressos 
previstos no siguin inferiors als 95% dels ingressos liquidats de l’any anterior. 

Aquest fons de reserva es dota l’any 2022 amb el 3% del pressupost i alhora es té en compte la seva 
utilització l’any 2022 per la compra dels terrenys on s’ubica actualment l’escola bressol (1 milió d’euros) 
i també per ajudes i despeses relacionades amb la pandèmia Sars-Cov2 per import de 45.000 euros. 

 2021 2022 2023 

Fons de reserva 1.984.995,18 euros 1.431.341,18 euros 1.895.160,21 euros 

 

7.2.2. Despeses de personal 

Les despeses de personal s’espera que creixin al mateix ritme que l’IPC. 

 2022 2023 

Despeses de personal 4.226.944,00 euros 4.311.482,88 euros 

7.2.3. Consum de béns corrents i serveis i despeses financeres 

Les despeses de béns i serveis creixeran previsiblement al mateix ritme que l’IPC. 
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 2022 2023 

Despeses de béns corrents i serveis 4.120.445,00 euros 4.202.853,90 euros 

Despeses financeres 112.500,00 euros 114.750,00 euros 

7.2.4. Inversions reals 

Les inversions reals es preveu que evolucionin com segueix: 

 2022 2023 

Inversions reals 8.294.000 euros 7.294.000 euros 

7.2.5. Passius financers 

 2022 2023 

Passius financers 318.000,00 euros 330.718,06 euros 

Els passius financers evolucionaran a mesura que s’amortitza el deute comunal. 

8. Endeutament 

L’endeutament bancari consolidat previsional és el següent: 

 2022 2023 

Endeutament comú 4.955.640,69 euros 4.624.922,63 euros 

Aquest endeutament contempla un préstec bancari addicional a llarg termini per import de 4.200.000 
euros per finançar les despeses previstes i en particular una capitalització de la Societat Complex 
Esportiu i Social del Palau de Gel d’Andorra, SAU. 

En termes de mitjana dels ingressos liquidats dels tres anys anteriors : 

 2021 2022 2023 

Rati Endeutament 164% 33% 31% 

Aquesta reducció es deu a l’entrada en vigor de la nova Llei de les finances comunals que reforma els 
càlculs de l’endeutament de les societats participades. 

 

 

 

9. Projecció ingressos i despeses 
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Canillo, 17 de febrer de 2022 

Francesc Camp Torres 
Cònsol major 

 
 
 
3. Proposta i aprovació, si escau, de l’adquisició de diverses parcel·les amb edificació 
incloses destinades a serveis comunals i facultar als cònsols perquè, en nom del Comú, 
puguin signar quantes escriptures públiques siguin necessàries, així com realitzar 
qualsevol acte preparatori i/o complementari necessari pel corresponent acord de 
compra. 
 
L'Hble. Sr. Francesc Camp cedeix la paraula al cònsol menor per a la presentació d’aquest 
punt.  
 
L’Hble. Sr. Marc Casal exposa que el Comú de Canillo disposa de dues parcel·les a dia d’avui 
arrendades, que són d’una família de Canillo i per les quals està pagant 3.133 euros per una 
i 796 euros per l’altra. El contracte vencia al mes de maig d’aquest any i el Comú va rebre una 
carta de les hereves d’aquesta família en la qual manifestaven la seva voluntat de rescindir el 
contracte vigent amb el Comú de Canillo. Vista la situació, es va demanar un peritatge a un 
expert independent d’aquestes parcel·les que inclouen també una edificació, de les quals una 
és del Comú, que correspon a l’Escola Bressol i que és un bé públic per a la parròquia de 

Pressupost final 2021 Pressupost 2022  Previsonal 2023
C1 DESPESES PERSONAL 3.840.985,40 €             4.226.944,00 €     4.311.482,88 €    
C2 CONSUM DE BÉNS CORRENTS I SERVEIS 3.418.632,00 €             4.120.445,00 €     4.202.853,90 €    
C3 DESPESES FINANCERES 68.000,00 €                   112.500,00 €         114.750,00 €        
C4 TRANSFERENCIES CORRENTS 659.950,00 €                 434.429,00 €         439.642,15 €        

DESPESES CORRENTS 7.987.567,40 €             8.894.318,00 €     9.068.728,93 €    
C6 INVERSIONS REALS 4.367.860,13 €             8.294.000,00 €     7.294.000,00 €    
C8 ACTIUS FINANCERS 1.699.200,00 €             4.771.811,00 €     1.000.000,00 €    
C9 PASSIUS FINANCERS 352.391,25 € 318.000,00 € 330.718,00 €

DESPESES DE CAPITAL 6.419.451,38 €             13.383.811,00 €   8.624.718,00 €    
TOTAL DESPESES 14.407.018,78 €           22.278.129,00 €   17.693.446,93 €  

C1 IMPOSTOS DIRECTES 911.500,00 €                 849.000,00 €         865.980,00 €        
C2 IMPOSTOS INDIRECTES 700.000,00 €                 1.200.000,00 €     1.260.000,00 €    
C3 TAXES, PREUS PÚBLICS I ALTRES INGRESSOS 3.190.915,00 €             4.845.850,00 €     4.942.767,00 €    
C4 TRANSFERÈNCIES CORRENTS 1.418.000,00 €             1.477.720,00 €     1.551.606,00 €    
C5 INGRESSOS PATRIMONIALS 621.625,00 €                 2.127.750,00 €     2.498.738,07 €    

INGRESSOS CORRENTS 6.842.040,00 €             10.500.320,00 €   11.119.091,07 €  
C6 ALIENACIÓ D'INVERSIONS 482.000,00 €                 482.000,00 €         -  €                       
C7 TRANSFERÈNCIES DE CAPITAL 5.264.000,00 €             5.350.880,00 €     5.618.424,00 €    
C8 ACTIUS FINANCERS 1.818.978,78 €             1.744.929,00 €     955.931,85 €        
C9 PASSIUS FINANCERS -  €                                4.200.000,00 €     -  €                       

INGRESSOS DE CAPITAL 7.564.978,78 €             11.777.809,00 €   6.574.355,85 €    
TOTAL INGRESSOS 14.407.018,78 €           22.278.129,00 €   17.693.446,92 €  
SUPERÀVIT+/DEFICIT- 0,00 €                              0,00 €                      0,00 €                     
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Canillo que no es pot deixar perdre, i l’altra és de la família. Explica que el Sr. Cònsol va 
contactar amb la propietària d’aquestes parcel·les, la Sra. Rosa, i que finalment es va arribar 
a un acord d’adquisició. Per tant el Comú de Canillo sotmet a votació avui l’adquisició dels 
terrenys on està ubicada l’Escola Bressol i també l’adquisició d’una petita edificació, que és 
una casa de 175m², coneguda com Casa Federica, i que formaria part de tot el conjunt. 
Informa que els terrenys són aproximadament de 563 m² i un altre de 113m², on hi ha bastida 
una casa de 175m², així com l’Escola Bressol. Indica que l’acord final al que es va arribar amb 
la família és d’1.000.000 euros i que, un cop s’hagi facultat als Cònsols, anirien aquest mateix 
divendres al notari per realitzar la compra de la primera part, que correspondria a un valor de 
820.524,01 euros, i quedaria una segona part de 179.475,99 euros, per la qual hauran 
d’esperar un temps ja que la família té pendents uns temes hereditaris, però que és un tema 
particular d’ells que no afecta a la compravenda. Continua explicant que durant els propers 
dies es procedirà a la signatura d’un contracte privat amb aquestes persones, un cop hagin 
pogut solucionar aquests temes pendents. Comunica que, així doncs, el Comú de Canillo 
proposaria avui facultar als Cònsols per fer aquesta compra i també al pressupost que s’acaba 
d’aprovar la destinació d’aquest milió euros des del fons de reserva del Comú de Canillo. 
Afegeix que, per fer una mica de recordatori, al 2016 es va crear aquest fons de reserva, que 
es va dotar amb un 3% de les despeses anuals de cada pressupost anual i que a dia d’avui 
compta amb 2.500.000 euros, amb l’aportació que s’acaba de votar en aquest Consell, i per 
tant es proposa utilitzar 1.000.000 euros d’aquest fons de reserva per fer la compra dels 
terrenys de l’Escola Bressol. Comenta que l’Ordinació del fons de reserva del Comú de Canillo 
diu claríssim en què es pot destinar i utilitzar i per tant encaixa perfectament aquesta compra 
del terreny.  
 
L’Hble. Sr. Albert Torres exposa que els van enviar el peritatge d’aquesta parcel·la relatiu a la 
compra del terreny i que tenint el peritatge que va fer l’empresa per un valor del terreny i un 
valor del que hi havia construït, que en conclusió pujava a 1.420.000 euros, la seva reflexió 
és que, en aquest cas, sí que es vol comprar però que si aquests mateixos criteris de valoració, 
pel que fa al preu del terreny més el que hi ha construït, s’haguessin analitzat per oferir un 
preu de compra en el Palau de Gel, que està relacionat perquè s’està parlant d’imports de 
peritatges i de criteris de valoració, per tant si es fa el que val el terreny, no el que es va fer 
en aquell moment: descomptar, “fotre” a terra el que hi ha, sinó haver afegit el que hi ha, 
llavors si s’hagués aplicat el mateix criteri de percentatge sense tornar en el Palau, els criteris 
de valoració no són els mateixos que s’han fet amb el que val, més el que hi ha, que amb el 
que val, menys el que hi ha i treure’l. Afegeix que no hi cap dubte que amb els mateixos preus 
i amb les mateixes condicions tothom compraria el terreny del Palau de Gel, però que 
consideren que la compra d’aquest terreny on està ubicada la guarderia, de 825m² 
aproximadament, és una cosa bona per al Comú de Canillo i que sempre li serà d’utilitat. 
També creuen que a l’informe d’Intervenció s’hauria d’especificar d’una manera concreta el 
que hi havia al fons de reserva, el que s’afegeix, el que es treu i el que queda, que verbalment 
ja els han dit: que estan al voltant d’1.500.000 euros, un cop descomptat el milió, però que en 
tot cas sí que estaria bé que es reflectís a l’informe de l’interventor. Conclou dient que una 
inversió d’aquest tipus en un terreny propi seria una bona cosa pel Comú de Canillo. 
 
L’Hble. Sra. Dolors Cabot intervé per comentar que d’entrada és una bona adquisició i que 
consideren que serà interessant per a la parròquia i per als ciutadans, que tenir en propietat 
el terreny on està ubicada la guarderia o el servei del jardí d’infància és positiu, i que són uns 
terrenys que fan créixer el patrimoni del Comú, per tant no tenen res a dir i opina que propostes 
com aquestes són interessants. Vol fer un matís sobre l’informe d’Intervenció perquè creu que 
es podrien trobar millors paraules, ja que on diu “aquesta opció suposa un estalvi important ja 
que són preus que són acceptables” suggereix que quedaria millor posar que “són preus de 
mercat”, però que només és un matís. I respecte al que ha demanat el Sr. Torres, insisteix 
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que sobretot consti al fons de reserva quin import és, perquè que digui que queda un saldo 
suficient, no creu que sigui un bon informe d’Intervenció dient només això. Que els agradaria 
que ja que es fa una cosa que s’ha d’aprovar unànimement, que quedi reflectit quin és l’import 
que hi ha al fons de reserva, i reitera que són matisos però que els agradaria que sobretot 
aquest últim s’inclogui. A partir d’aquí si accepten que això sigui així, la minoria tampoc entén 
que sigui un tema urgent, més aviat entenen que el fons de reserva sigui una necessitat en 
coses extremes, com pot ser el Covid, com desastres naturals, com temes de força major, 
però la compra d’un terreny no és ni una urgència ni un tema de força major o d’extrema 
necessitat. No obstant això, si la majoria els demana de votar o de fer l’esforç per tal que 
aquest milió d’euros per la compra dels terrenys es faci a través del fons de reserva, entenen 
que el motiu que ho justificaria plenament seria l’estalvi que representa a nivell de comissió 
d’interessos, tal com els van explicar a la Comissió de Finances, ja que hi ha un estalvi i això 
li dona valor afegit per tal que es pugui utilitzar el fons de reserva. Considera que si tenen uns 
diners que en aquests moment no estan treballant i estan en reserva, com que el fons de 
reserva queda igualment dotat d’uns diners i l’any vinent s’anirà dotant amb més partides, no 
posaran pegues perquè s’utilitzi aquest fons de reserva, per tant la voluntat de la minoria és 
que la parròquia tingui coses positives i s’adreça al Sr. Cònsol per dir-li que aquesta és una. 
Manifesta que votaran a favor per la compra d’aquest terreny, encara que no ho necessitin, i 
per una altra banda, també votaran a favor que s’utilitzi el fons de reserva.  
 
El cònsol major vol complementar les exposicions a nivell del fons de reserva i informa que es 
troba al marc pressupostari que acaben d’aprovar. Exposa que el fons de reserva del Comú 
de Canillo està a 1.984.995 euros al 2021 i que aquest any, evidentment, es fa una aportació 
vist que és un any de creixement econòmic, que a la vegada es treu aquest milió d’euros i 
quedarà un fons de reserva d’1.431.341 euros. Per l’any vinent, i espera no tornar a utilitzar 
aquest fons per cap motiu, al fer la dotació sobre la base del pressupost previst per al 2023, 
es tornaria a 1.895.060 euros, és a dir que estarien 100.000 euros per sota del 2021, amb la 
qual cosa ja estarien en unes xifres força importants, tot i que al 2021 ja es va utilitzar el fons 
de reserva per algunes despeses de la pandèmia. Continuant amb el tema del fons de reserva, 
comenta que a part dels casos de força major com les catàstrofes naturals, a nivell de la seva 
Ordinació diu molt clar que per temes necessaris i urgents, i que saben perfectament que quan 
es presenta una oportunitat d’aquest tipus, si no s’agafa al moment pot venir una altra part i 
fer una oferta també. Així que vol agrair a la família, a les Sres. Rivera, que els diguessin que 
no agafarien cap altra oferta, que treballarien amb el Comú, i que saben que no sempre és 
així ja que a vegades es vol treure el màxim de rendiment i es juga amb la negociació de 
diferents privats, així com del sector públic. Per tant considera que sí que era urgent arribar a 
un acord ràpid per tal de demostrar la predisposició del Comú per tancar el tema i que no hi 
hagués cap oferta de cap tercer, i sobre la seva necessitat diu que està més que justificat, ja 
que està clar que és necessari tenir un terreny d’aquest tipus. Recorda que a aquest terreny 
que es compra hi han tres parcel·les i a una hi ha una casa antiga, Casa Federica, que en 
conjunt fa uns 800m² i que en un futur, si el Comú de Canillo ho necessita, tindrà un edifici de 
serveis molt interessant per a la parròquia de Canillo.  
 
 
La consellera Cabot comenta que entenen que la urgència és en el cas de la negociació però 
no en el cas del finançament. Apunta que la urgència és tancar-ho, ja que es pot finançar a 
través d’un endeutament o a través dels fons. Que els hi proposen de finançar-lo a través del 
fons i que ho entenen, però que la motivació que més els pot servir podria ser un estalvi 
econòmic per a la parròquia, per a la gent, perquè si al final es fa amb finançament “...” o es 
fa amb uns diners que ja estan en aquest moment en el fons de reserva, doncs seria 
interessant poder-los utilitzar. Per aquest motiu la minoria opina que la urgència és per pactar 
la compra però no és per utilitzar el fons.  
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El cònsol major respon que ja se li va explicar que al final no són uns diners que es posen allà 
i s’esfumen, que no és la despesa, sinó que se’n van d’un patrimoni dinerari al Comú de Canillo 
a un patrimoni amb terreny al terreny. Recalca que no es perd valor en aquesta operació i que 
això és el més important, ja que per molt que es faci aquesta utilització, patrimonialment 
parlant, el Comú de Canillo no hi perd, fins i tot hi guanya, perquè aquest terreny pot agafar 
valor, i segurament agafarà valor amb els anys, donat que està al centre mateix del poble de 
Canillo.  
 
El cònsol menor intervé per puntualitzar que el fons de reserva se’l coneix molt bé, ja que 
l’anterior mandat va ser el seu impulsor, i recorda que van tenir moltes converses amb 
l’interventor i amb els tècnics dels Cònsols d’aquell moment. I es dirigeix a la Sra. Cabot per 
dir-li que quan es va fer al 2016 mai es va pensar en una pandèmia, i que quan deia que 
s’havia fet pensant en poder fer front a les despeses del Covid, mai s’hagués pensat que 
arribaria una pandèmia mundial i que viurien el que han viscut aquests últims dos anys, sinó 
que el fons de reserva es va fer precisament per fer front a aquest tipus d’adquisicions: haver 
de fer adquisicions puntuals o bé per catàstrofes naturals que poguessin provocar una 
despesa excepcional. Reitera que en cap cas haurien pogut imaginar la situació que han viscut 
aquest últims dos anys.  
 
La consellera Cabot reitera que en principi votarien a favor però que demanarien que a 
Intervenció es modifiqui i que facin constar l’import que hi ha al fons de reserva, només per 
una qüestió visual i per transparència. 
 
El cònsol major li demana a la secretària general que en prengui nota. 
 
 
Es procedeix a la votació d’aquest punt i s’aprova la proposta per unanimitat. 
 
 
Seguidament es transcriu l’informe d’Intervenció corresponent: 
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4. Proposta i aprovació, si escau, per utilitzar el fons de reserva pel finançament de les 
despeses relacionades amb la pandèmia Sars-Cov2. 
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L'Hble. Sr. Francesc Camp cedeix la paraula al cònsol menor per a la presentació d’aquest 
punt.  
 
L’Hble. Sr. Marc Casal informa que bàsicament és com en els anys anteriors, 2021 i 2020, 
que en el punt anterior del pressupost que acaben de votar hi ha 45.000 euros encara per fer 
front a possibles efectes de la pandèmia i el que es fa és dotar-los amb el fons de reserva que 
disposa el Comú de Canillo. Creu recordar que són 25.000 euros en funcionament i 20.000 
euros en inversió i que, per tant, s’han creat aquestes dues partides, que són molt menors 
que en els anys anteriors, però que, tot i ser molt optimistes i veure que les coses van molt 
millor, consideren que es convenient i prudent tenir encara una partida pel que pugui sorgir. 
Apunta que arran de la pandèmia del Sars-Cov2, han hagut de participar en diferents projectes 
conjuntament amb Govern que també han ocasionat unes despeses, per tant, si en algun 
moment s’hagués de fer front a alguna despesa relacionada, van creure convenient de tenir 
aquestes partides.  
 
La consellera Cabot diu que en principi seria la mateixa reflexió que en punt anterior: només 
que figuri l’import del fons de reserva, donat que hi ha suficient per fer front a aquestes 
despeses.  
 
Es procedeix a la votació d’aquest punt i s’aprova la proposta per unanimitat. 
 
Seguidament es transcriu l’informe d’Intervenció corresponent: 
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5. Proposta i modificació, si escau, de l’Ordinació del 13-1-2020, de delegacions de 
signatura i de delegació de funcions. 
 
L'Hble. Sr. Francesc Camp exposa que han tingut noves incorporacions al Departament de 
Tràmits i en aquest punt es vol delegar a les persones que fins ara no tenien signatura al 
departament aquestes funcions de signatura per a documents que hagin de signar en relació 
amb la seva feina de cara als ciutadans. 
 
No havent-hi cap comentari al respecte, es procedeix a la votació d’aquest punt i s’aprova la 
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proposta per unanimitat. 
 
Es transcriu a continuació el contingut de l’esmentada Ordinació, que serà publicada al BOPA 
per a la seva eficàcia administrativa: 

 
- Ordinació -  

Ordinació del 24-2-2022 de modificació de l’Ordinació del 13-1-2020, de delegacions de signatura 
i de delegació de funcions. 

Vista l’Ordinació del 13-1-2020, de delegacions de signatura i de delegació de funcions, publicada al 
BOPA núm. 3, any 2020, de data 15 de gener de 2020; 

Vista l’Ordinació del 29-06-2021 de modificació de l’Ordinació del 13-1-2020, de delegacions de 
signatura i de delegació de funcions, publicada al BOPA núm. 76, any 2021, de data 7 de juliol de 2021; 

Vista la incorporació de nous treballadors públics adscrits al Servei de Tràmits del Comú de Canillo; 

Vista l’Ordinació del Comú de Canillo d’organització i funcionament dels Comuns; 

A proposta del cònsol major, el Consell de Comú de Canillo, reunit en sessió de data 23 de febrer de 
2022; ha aprovat la següent 

 

Ordinació 

Article únic 

Es modifica l’article 1. d) de l’Ordinació de data 13 de gener de 2020, de delegacions de signatura i de 
delegació de funcions del Comú de Canillo, que passa a tenir el redactat següent: 

“Article 1 

Delegacions de signatura. 

(...) 

d) Es delega indistintament als senyors/es Anna Badia Solé, Francesc Pagan Valera, Maria José Usón 
Charlez, Iñaki Barrocal Castro i Esther Casals Frutos, administratius del Servei de Tràmits, la signatura 
dels documents següents: 

- La certificació de residència d’una persona en relació al cens de població. 

- La certificació d’altes, de baixes i de les modificacions al cens de població. 

- La certificació de fe de vida. 

-Les notificacions a les persones interessades per a la recollida de les resolucions administratives”.  

 

Disposició final 

Aquesta Ordinació entrarà en vigor el mateix dia de la seva publicació al Butlletí Oficial del Principat 
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d’Andorra. 

Canillo, 24 de febrer de 2022 

 
Francesc Camp Torres 
Cònsol major 
 
 
 
6. Informació i ratificació dels acords de les Juntes de Govern de data 15, 23 i 29 de 
desembre de 2021, 12, 19 i 26 de gener, i 2 i 9 de febrer de 2022. 
 
El cònsol major informa que, segons els articles 13.4 i 13.5 de l’Ordinació d’organització i 
funcionament dels Comuns, totes les actes han estat aprovades en Junta de Govern i 
trameses als consellers amb la deguda antelació, per a la seva informació. Les actes de les 
Juntes de Govern corresponen a les sessions celebrades els dies 15, 23 i 29 de desembre de 
2021, 12, 19 i 26 de gener, i 2 i 9 de febrer de 2022. 
 
L’Hble. Sr. Francesc Camp pregunta si hi ha alguna consideració a fer de les actes de Juntes 
de Govern a ratificar.  
 
L’Hble. Sra. Dolors Cabot comenta que a la Junta del 15 de desembre, a Urbanisme, hi ha 
una resolució favorable d’un canvi d’ús a nom de la Sra. Caroline i que no consta quina és la 
diferència a pagar, i volen que a l’acta consti si hi ha hagut una diferència d’imports, ja que si 
es tracta d’un canvi d’ús possiblement hi haurà una diferència de l’import a pagar. Afegeix que 
no forçosament però com que no ho tenen clar és per saber quin canvi d’ús era. 
 
L’Hble. Sr. Cerni Pol respon que certifica la sol·licitud però que ho miraran tècnicament. 
 
La consellera Cabot, pel que fa a una carta del ministre Filloy sobre les mesures escaients per 
garantir la seguretat de la parcel·la El Marjot a Incles, afirma que no saben de què va, que no 
ha passat per Comissió, i que si hi ha una carta del Ministeri, volen saber com a mínim de què 
es tracta.  
 
L’Hble. Sr. Cerni Pol contesta que es tracta d’una parcel·la que hi ha un desmunt fet, pujant a 
Soldeu, de la qual s’havien fet estudis i que finalment hi ha un privat que se n’està ocupant, 
però que ja els hi confirmarà. 
 
La consellera Cabot fa l’observació que si quan es fan les Comissions s’inclou tot en general, 
és molt més eficient perquè després llegeixen coses que no saben de què van i no han passat 
per Comissió. Comenta que hi ha varis apartats on tenen aquestes diferències i que llavors 
perden temps tots: la majoria a Consell de Comú i la minoria per verificar de què va. 
 
El conseller Torres, continuant amb la Junta del dia 15 de desembre, comenta a la pàgina 9 
diu que es van duplicar 117 rebuts, que els vehicles del Comú s’havien facturat abans i que 
no ho han acabat d’entendre. 
 
L’Hble. Sr. Rafel Casal contesta que es van duplicar els rebuts que es van passar a cobrament, 
per tant un no s’havia d’haver d’expedit i va sortir. Els altres són vehicles comunals que no 
s’havien facturat mai pel motiu que sigui i que es van facturar, però que ho miraran amb més 
detall i que els hi donarà l’explicació més valida. Assegura que, de totes maneres, això sí que 
va passar per Comissió i que se’n va parlar.  
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La consellera Cabot, quant a la Junta del 23 de desembre, demana una explicació 
d’Urbanisme sobre un edicte al BOPA pel que fa a la informació pública d’obres de construcció 
d’un BiG Air homologat per acollir la organització de competicions FIS a Soldeu i comenta que 
això no ha passat per Comissió. 
 
L’Hble. Sr. Pol assenteix que no s’ha parlat en Comissió i el Cònsol Major matissa que és un 
tema d’ENSISA i que finalment no prosperarà, ja que s’ha mirat l’impacte, els costos, el 
retorn... i no es farà. 
 
L’Hble. Sra. Cabot demana que si és un tema d’ENSISA, per què l’ha de fer el Comú de 
Canillo. 
 
El Cònsol Major aclareix que a l’haver-hi moviment de terres i temes d’infraestructures a 
muntar, és per aquest motiu, ja que ENSISA també demana autoritzacions al Comú per poder 
gestionar això. 
 
La consellera Cabot assenteix però confirma que aquest punt no s’ha passat per Comissió 
d’Urbanisme. Segueix amb la Comissió de Medi Ambient comentant que no ha passat per 
Comissió l’adjudicació de la demanda de preus per la realització d’un pla de mobilitat de 
sostenibilitat de Canillo de l’empresa Unida Qualitat i Prevenció. 
 
L’Hble. Sr. Camp aclareix que es refereix a un pla de mobilitat dels empleats. 
 
L’Hble. Sra. Dolors Cabot comenta que és quelcom de Medi Ambient i la consellera Font 
confirma que és així i que pensava que s’havia comentat en Comissió i que li farà arribar el 
detall. La Consellera Cabot també vol saber si ha estat l’única empresa que s’ha presentat o 
hi ha hagut més ofertes. L’Hble. Sra. Font li confirma que és l’única empresa que ho fa. 
 
El cònsol menor comenta que no entrarà a debatre si ha estat un tema que ha passat o no per 
comissió el que sí que pot dir és que es tracten de concursos públics, que aquests han passat 
per Consell de Comú, ja que són d’adjudicacions. Per tant, no és qüestió de si han passat o 
no per Comissió és que han passat per Consell de Comú que és el màxim estament comunal 
per autoritzar i aprovar els acords presos. 
 
La Consellera Cabot comenta que li sembla correcte el que diu però al que es refereix ella és 
que el que s’està passant ara mateix per Consell de Comú per comissió no s’ha passat i per 
tant ella no és coneixedora. 
 
L’Hble. Sr. Marc Casal diu que li és impossible recordar tot el que es diu o es deixa de dir en 
comissió però el que sí que pot afirmar és que es van oferir per fer reunions amb els membres 
de la minoria justament per aclarir tots els dubtes i no s’ha fet perquè han rebutjat l’invitació. 
Estaria bé que temes que són concursos públics no es posin en dubte, ja que s’ha fet el 
procediment administratiu que corresponen publicant-se la convocatòria del concurs al BOPA 
així com l’adjudicació. Vol fer veure que se’ls hi està amagant quelcom quan és impossible, hi 
ha transparència total. 
 
L’Hble. Sra. Dolors Cabot dirigint-se al cònsol menor li diu que és ell que està fent les seves 
deduccions que ella simplement està demanant aquesta informació perquè no li consta. 
Simplement demanen que si s’ha fet un concurs i no se’ls hi ha explicat que ella no pot estar 
pendent de tots els concursos, està pendent del que se li informa a les comissions i en aquest 
cas no ha estat així.  
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L’Hble. Sr. Miquel Casal comenta que no entén aquest debat, ja que es va quedar que totes 
les actes de junta de govern prèviament al Consell es revisarien amb l’oposició i ara estan 
demanant tota una sèrie d’informació d’un munt d’actes que ara mateix no tenen la 
corresponent informació o potser no se’n recorden i troba que aquest sistema no és productiu. 
Desconeix els motius del per què no s’ha fet la reunió prèvia amb els Srs. Cònsols però ara 
no toca. 
 
La consellera Cabot comenta que si a les comissions els hi expliquessin tots els temes amb 
detall no haurien de fer cap reunió amb els Srs. Cònsols. 
 
El cònsol major matissa que es va quedar de fer les reunions prèvies i que no seria dins del 
marc del Consell de Comú justament per poder debatre tots els temes i trobar solucions al 
respecte, precisament per no allargar innecessàriament les sessions de Consell de Comú i 
avui es torna a caure a la mateixa dinàmica i això no pot ser.  
 
El conseller Miquel Casal diu que els membres de l’oposició arriben al Consell i demanen les 
cosetes de data “x” i que potser en aquell just moment no disposen de la informació o no se’n 
recorden depenen de la data en que s’ha pres aquell acord o s’ha comentat quelcom en 
comissió per poder-los-hi donar resposta. 
 
L’Hble. Sr. Francesc Camp demana als membres de la minoria si encara tenen alguna dubte 
més a comentar de les juntes de govern. 
 
L’Hble. Sr. Albert Torres contesta que sí que tenen més dubtes. 
 
El cònsol menor comenta que en línia i en base al que ha comentat el conseller Miquel Casal, 
a la sessió d’avui hi ha per ratificar 8 juntes de govern, de les quals pengen moltes comissions 
i molts acords aprovats, és a dir, és impossible recordar en Consell un acord en concret i el 
que no s’ha de pretendre i fer veure és que a les comissions s’està treballant malament, que 
a les juntes de govern es passen acords que no hi consten a les comissions. A més, 
puntualitza que les actes de junta de govern precisament no les han tingut amb la convocatòria 
sinó que les han tingut abans, ja que fa mesos que es va acordar de fer-les arribar abans i la 
Sra. secretària general les envia amb molta antelació per aquest motiu li agradaria que els 
debats de les sessions de Consell de Comú siguin productius, però està sempre debatent si 
se’n recorden o no d’un acord en concret, d’una junta de govern de fa 2 mesos, quan les teniu 
des de fa molt de temps. No és normal aquesta situació i si tenen algun dubte fa temps que el 
podien haver manifestat i no esperar al Consell de Comú a fer-ho. A més no acusen a la 
comissió de fer bé o malament la feina, ja que el President no és qui la gestiona, s’està acusant 
finalment al propi funcionari, concretament un cap de departament, que és l’encarregat de fer 
el seguiment i de gestionar els acords que es prenen i intenta fer la seva feina el millor possible 
pel bé del Comú i per tant quan abans heu acusat vàries vegades al Departament 
d’Urbanisme, vull aclarir que la Sra. Beatriu Candela és una senyora que tindrà les seves 
virtuts i els seus defectes, com a tothom, però el que sí es pot garantir és que una de les seves 
grans virtuts és ser una persona quadriculada i ordenada , per tant dubto que hi hagi acords 
com diu vostè que no s’hagin parlat mai en cap comissió. 
 
La Consellera Cabot comenta que de les Juntes de Govern es continuen enviant els acords 
de Cònsols i els acords de RRHH, i s’adreça a la secretària general per dir-li que va ser dijous 
passat quan els va passar la darrera acta. 
 
La secretària general confirma que setmanalment se’ls hi fan arribar els acords de Cònsols, 
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RRHH i Comunicació que s’aproven. 
 
La consellera Cabot argumenta que no se’ls passen les actes fa molts mesos de les Juntes 
de Govern, que només se’ls passen els acords de Cònsols i de RRHH. I que si tenen tota la 
Junta de Govern, que evidentment la poden treballar abans, però que no les tenen abans. 
 
La secretària general respon que les actes de Junta de Govern han estat enviades deu dies 
abans de la celebració del Consell de Comú. 
 
La consellera Cabot reitera que són deu dies abans però que no mesos com diu el cònsol 
menor. 
 
El cònsol major explica que van decidir fa poc, veient que no s’avança amb els Consells de 
Comú, de no enviar-les el dia que s’envia l’ordre del dia, sinó deu dies abans, no tres dies 
abans com s’envia l’ordre del dia, i recalca que és una setmana abans. 
 
La consellera Cabot es queixa que ni són les setmanes que diu el cònsol menor, ja que està 
dient que fa molt temps que tenen aquestes Juntes. I que no val la pena estendre’s. 
 
El cònsol major apunta que de temps en tenien. Afegeix que la minoria sap que aquell dia que 
no es van poder veure era per parlar del que volguessin sobre les Juntes de Govern i que no 
es van veure. Considera que s’estan allargant i que si els hi sembla passarien a votació. Que 
si hi ha punts que realment cal més informació, ja els hi donaran i demana d’anar avançant 
perquè si no, no arribaran a temps.  
 
El conseller Torres vol aclarir que si els temes passessin per les Comissions i els expliquessin, 
que no tindrien cap de problema. Assenyala que a les Comissions no hi ha cap de problema, 
però que si no s’informa ni es diu ni s’explica... Posa com a exemple que hi ha una casa 
llogada a Ransol des de fa tres anys i que la minoria s’ha assabentat per casualitat, i no s’ha 
fet res.  
 
El cònsol major li contesta que no s’havia parlat abans perquè no havia tocat parlar-ne. 
 
La consellera Cabot afegeix que es paga cada mes el lloguer i que no s’ha fet res. 
 
El cònsol major respon que és un bé que té el Comú i que potser es farà alguna cosa, que ja 
veuran. 
 
La consellera Cabot li pregunta al Sr. Cònsol com vol que procedeixin, si van fent preguntes 
o si volen els hi fan arribar les consultes i en parlen quan ell ho digui. 
 
El cònsol major contesta que es millor que els hi facin arribar les consultes i que ja els hi 
enviaran. Anuncia que es pot passar a les votacions. 
 
El conseller Torres interromp per demanar només una cosa: que amb el tema de les bicicletes 
elèctriques que està al pressupost, vol saber si quan venci el contracte no es renovarà. 
 
El cònsol major assenteix i li diu al Sr. Torres que es deixa aquí el debat. Es queixa que es 
diu que es deixa aquí i ell no ho deixa aquí, i que no acaben mai. 
 
El conseller Torres continua dient que també hi ha rebuts que s’ha dit que s’han parlat en 
alguna Comissió del 2019... i que aquí es podria allargar molt.  
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El cònsol major insisteix en què es tanca aquí el debat de les Juntes, que ja els ha dit que si 
els voles enviar... 
 
El conseller Torres interromp excusant-se per dir que només li queda una, o que en quedarien 
moltes. Exposa que hi ha una ampliació d’un projecte d’edificis de lloguer a la presa de Ransol 
del qual es cobren 124.000 euros, que en Comissió no se’n va parlar, i li demana al president 
de la Comissió d’Urbanisme si poden saber de què es tracta, de quants metres es tracta.  
 
L’Hble. Sr. Cerni Pol respon que li poden demanar en Comissió això. 
 
La consellera Cabot protesta que se’ls hauria d’explicar en Comissió, no dir que ho demanin 
en Comissió.  
 
El cònsol major intervé per demanar que es deixi el tema aquí si us plau. 
 
La consellera Cabot contesta que d’acord, que deixen el tema aquí però que sàpiguen que no 
se’n parla a dins de les Comissions. 
 
El cònsol major argumenta que ningú es perfecte, que en algun moment pot haver-hi temes 
que no s’expliquen perquè no s’hi pensa o pel que sigui. Insisteix en què a aquestes reunions 
on la última estava prevista per ahir i no va poder ser, estaven justament previstes per això.  
 
La consellera Cabot intervé per saber si poden demanar que funcioni el funcionament de les 
comissions i que no es concentrin tres dies abans del Consell, per tal que mica en mica es 
vagin fent els temes i que siguin més seguides o que tinguin més contacte amb aquestes 
Comissions a fi que les coses no es passin.   
 
El cònsol major indica que està clar que si poden fer els Consell més regularment, no tan 
espaiats, tindran menys actes per mirar i també menys temes a les Comissions. 
 
El conseller Torres proposa de fer també les Comissions més sovint. 
 
El cònsol major respon que ja coneixen la dinàmica de treball, que abans del Consell es 
convoquen les Comissions per explicar tots els temes. A continuació anuncia que es procedeix 
a la votació de les Juntes de Govern. 
 
La consellera Cabot fa saber que, per falta d’informació i per no poder debatre tots els punts 
que tenen, votaran totes les Juntes de Govern en contra. 
 
El cònsol major anuncia que queden aprovades les Juntes de Govern per 8 vots a favor i 2 en 
contra. 
 
Es procedeix a la votació de les Juntes de Govern i queden aprovades per 8 vots a favor i 2 
en contra per part dels membres de la minoria per falta d’informació al respecte. 
 
 
 
7. Precs i Preguntes.   
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En virtut del disposat a l’article 23 del Reglament de funcionament dels Comuns, i en data i 
forma correcta, s’introdueix a l’Ordre del Dia del CC del 23 de febrer de 2022 un punt de precs 
i preguntes, amb unes demandes d’informació a petició dels Hbles. Srs. Albert Torres i Dolors 
Cabot, consellers de la minoria. 
 
Seguidament es transcriu el contingut de les demandes d’informació realitzades per part dels 
consellers de la minoria: 
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L’Hble. Sr. Francesc Camp dona lectura a la primera demanda d’informació, relativa als 
col·lectius en els preus dels aparcament públics, i cedeix la paraula al cònsol menor. 
 
L’Hble. Sr. Marc Casal li contesta al Sr. Torres que, si vol, la resposta a aquesta pregunta la 
trobarà a l’Ordinació de preus públics, a l’article 25, aprovada el 23 de desembre. Incideix en 
què que no són ni els seus mossos ni els seus secretaris, perquè aquesta pregunta li ha fet 
personalment moltes vegades i que li ha contestat també moltes vegades. L’informa que els 
col·lectius són els treballadors del Comú de Canillo, del Palau de Gel, de l’Escola de Canillo i 
Policia Andorrana i que s’aplica a tots els pàrquings de Canillo.  
 
El conseller Torres replica que la pregunta no era la resposta que li ha donat però que ho 
deixarà estar. 
 
La consellera Cabot, a nivell d’aquesta pregunta, intervé per demanar si els col·lectius són 
aquests, si hi ha uns preus especials per hotels... 
 
El cònsol menor li contesta a la Sra. Cabot que li torna a dir que els col·lectius estan definits 
a l’article 25 i que no barregi coses, que no són ni hotels ni res, i que la resposta és molt clara.  
 
La consellera Cabot demana si es podria estudiar fer una proposta per col·lectius determinats 
de residents, si es podria establir a dins de la valoració de poder crear un preu per col·lectius 
que siguin per a gent resident i un altre preu que no és turístic o el que hi ha estipulat avui. 
Diu que ho deixa a damunt de la taula per tal que ho estudiïn i en podran parlar. Afegeix que, 
a partir d’aquí, ja hi ha un col·lectiu al que se li fa un preu i que només demanen que es tingui 
en compta als residents fixes a la parròquia, que puguin demostrar que viuen a la parròquia i 
d’aquesta manera no tindrà el mateix preu que pot tenir un turista. Li remarca al cònsol menor 
que ja saben que hi ha preus de dia, de setmana, de mesos... que està estipulat a l’Ordinació 
i està molt clar, però que a part, ja que hi ha una sensibilitat perquè no tots els edificis tenen 
l’obligació de tenir pàrquing i també hi ha pàrquings que s’han d’omplir, doncs almenys tenir 
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un preu especial que afavoreixi als residents de la parròquia. Conclou que aquesta seria la 
proposta al voltant d’un nou col·lectiu que podria ser de residents.  
 
El cònsol major respon que estudiaran aquesta proposta i dona pas a la següent demanda 
d’informació sobre la circulació de la parròquia. 
 
El cònsol menor demana als membres de la minoria que concretin una mica aquesta demanda 
d’informació. 
 
El conseller Torres exposa que la parròquia de Canillo avui per avui té un problema molt gran 
de circulació, i que sobre això ja han parlat amb el Sr. president diverses vegades, ja que es 
fan unes cues molt grans. Llavors demanen que des del Comú de Canillo es proposi i es faci 
un estudi per millorar tota aquesta gestió, ja que aquest problema el tenen a Canillo, al Tarter 
i a Soldeu. Afirma que ja saben que els agents de Circulació fan el que poden i el que saben 
però que ells insisteixen en demanar que una empresa especialitzada ho pugui fer perquè 
segur que és millorable. Afegeix que al final hi perdran tots perquè ahir mateix la cua arribava 
a les Moles. Reitera que el que volen és que hi hagi un compromís per trobar una solució per 
millorar aquest tema. Per una altra banda, referent al tema d’aparcament i de les funcions de 
Circulació, consideren que de vegades quan la parròquia està molt plena s’ha de tenir una 
mica de més marge de tolerància i li posa com a exemple que fa vuit dies, des de 
l’encreuament de Ransol fins a l’Espunyes hi havia tota una sèrie de cotxes aparcats a la 
voravia a les 21 hores de la nit, reconeix que estaven mal aparcats però que estava ple i 
demana que es tingui una mica de tolerància quan la parròquia està plena de turistes que els 
visiten.  
 
La consellera Cabot apunta que amb els turistes i amb els residents. 
 
El cònsol menor considera que afirmar que la parròquia de Canillo té un problema de 
Circulació és erroni. Informa que, en tot cas, Andorra com a país té un organisme que és la 
Taula Nacional de Mobilitat, i que s’encarrega de veure com funciona i com s’ha d’organitzar 
la circulació a tot el país i és el que fa les propostes de com actuar en cada zona. Recorda 
que de la carretera general s’encarrega Govern i que per tant totes les actuacions que es fan 
en carretera general han d’estar sotmeses a aprovació i s’han d’explicar a la Taula Nacional 
de Mobilitat perquè evidentment una actuació a Canillo pot afectar a una altra parròquia. 
Continua explicant que problemes de circulació hi ha a tot arreu d’Andorra i que tots són 
coneixedors dels problemes que tenen a Andorra la Vella en hores punta, així com a la 
Massana, que és pràcticament cada dia. A la problemàtica que estan tenint aquesta setmana 
i que probablement continuarà la següent, la resposta és que estan registrant unes vendes de 
forfets amb reserves pràcticament com un dissabte dels bons, però que s’ha de pensar que 
entre setmana, a més dels turistes, també estan totes les empreses d’Andorra, els repartidors, 
la gent que treballa, i que quan tot això s’acumula en un moment concret és evident que hi ha 
unes dificultats de circulació. Assenyala que a Canillo poden encomanar un projecte a una 
empresa especialitzada però que han de tenir cautela perquè aquests tipus d’actuacions són 
a nivell nacional, que cada parròquia no pot anar pel seu compte perquè si no això no 
funcionaria. Però que en tot cas, traslladaran a la Taula Nacional de Mobilitat de mirar de fer 
un estudi de millora de tota la mobilitat en aquesta zona.  
 
El cònsol major fa lectura de la següent demanda d’informació sobre les respostes donades a 
les al·legacions presentades pels propietaris al Pla d’Urbanisme i respon que encara no han 
enviat les al·legacions, que estan redactades, que cal fer una última revisió i que quan les 
enviïn els hi trametran. Espera que sigui la propera setmana o l’altra com a màxim.  
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El conseller Torres intervé per dir que van prometre que seria abans del 30 de desembre. 
 
El cònsol major replica que els ha dit moltes vegades quina és la realitat del Comú de Canillo 
i que la majoria no perd l’ocasió de dir que els van dir això i havia de ser tal dia... que van al 
ritme que poden anar i van fent les coses quan les poden fer. Indica que són 195 al·legacions 
que s’han de revisar, que els Cònsols se les han revisat totes dos o tres vegades, que s’han 
fet retocs i que s’enviaran quan s’hagin d’enviar.  
 
El cònsol major procedeix a la lectura de la quarta demanda d’informació corresponent a la 
còpia dels convenis amb els propietaris per l’eixample per la carretera de Prats i contesta que 
aquests convenis estan en fase d’esborrany, que encara els han de revisar els Cònsols abans 
de començar a negociar amb la propietat i que quan hagin tancat la negociació i el conveni 
s’informarà a la minoria. Pel que fa a la cinquena demanda d’informació referent a la millora 
urgent de la cascada de Moles, el Sr. Cònsol cedeix la paraula al cònsol menor. 
 
El cònsol menor rebat als membres de la minoria que no és cert que no hagin mostrat interès 
per aquest tema ni han fet res. Informa que han mantingut converses amb el Ministeri 
d’Ordenament i els recorda que una carretera general és competència de Govern, així com 
riscos naturals, per tant el Comú de Canillo està negociant amb el ministeri de Medi Ambient 
i amb el ministre Filloy per saber com poden actuar en aquesta zona i solucionar el problema. 
Indica que el compromís de Govern és de trobar una solució per aquesta zona de seguida 
que puguin. 
 
El conseller Torres intervé per comentar que a la cascada de Moles hi ha dues versions, una 
és el tema de riscos naturals que és veritat que depèn de Govern, però que creu que el Govern 
i el Comú de Canillo estaven negociant per trobar una manera de finançar i recuperar aquell 
espai, econòmicament compartit entre Govern i el Comú de Canillo i que no sap si això va 
avançant, si és un tema de mobilitat o de riscos naturals. Remarca que el que volen és 
recuperar la cascada de Moles i que per això està escrit a l’ordre del dia. 
 
El cònsol major li contesta al conseller Torres que el cònsol menor ja li ha contestat que es 
farà el màxim que es pugui per poder solucionar aquest problema conjuntament amb Govern. 
 
 
8. Proposta i aprovació, si escau, de l’Ordinació d’Arrestos de la parròquia de Canillo 
de l’any 2022. 
 
L’Hble. Sr. Francesc Camp, en relació a l’Ordinació dels Arrestos de la parròquia de Canillo, 
fa saber que s’han fet quatre petits canvis, que s’ha parlat amb els ramaders de la parròquia i 
que són canvis que s’han consensuat amb ells abans d’aquest document final que avui se 
sotmet a votació. Cedeix la paraula a la presidenta de la Comissió de Medi Ambient. 
 
L’Hble. Sra. Elisabeth Font informa que es va arribar a un acord amb els ramaders de la 
parròquia, després d’un parell de reunions amb ells, i remarca que també van demanar l’opinió 
d’una de les veterinàries de Govern per tal que donés el seu vistiplau als canvis que creien 
convenients que s’havien de fer. A continuació procedeix a la lectura dels principals canvis als 
articles de la referida Ordinació: 
 
Article 50 bis: 
 
2. Únicament s’autoritzaran els elements de tancament que estiguin homologats pel Comú. 
Seran considerats elements de tancament homologats els següents: 
- Els pals de fusta tractada.  
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- Les piquetes de fibra de vidre de colors que s’integrin en l’entorn, preferiblement de color verd. 
- El fil o cinta de colors que s’integrin en l’entorn (en cap cas de color llampant). 
Els elements de senyalització s’han d’integrar a l’entorn, han de ser tots del mateix tipus i color, i han 
de reunir les condicions de visibilitat necessàries per tal que siguin fàcilment observables. 

4. El període en que poden estar col·locats els elements de tancament és únicament el comprès de l’1 
de maig fins al 30 de novembre de cada any. No obstant, excepcionalment, quan les condicions 
climatològiques siguin favorables, es podran mantenir els elements de tancament en el terreny perquè 
el bestiar pugui estar-s’hi més enllà del 30 de novembre, i fins abans del primer temporal de neu o del 
primer període de temperatures negatives extremes i persistents. En tot cas, és obligatori que la 
persona sol·licitant desmunti i retiri tots els elements instal·lats immediatament hagi marxat el bestiar. 

Afegeix que van fer una petita certificació a demanda del col·lectiu de ramaders. 

Article 50 ter: 
 
1. En el supòsit que es vulgui tancar un terreny privat per al control del bestiar, serà obligatori utilitzar 
els elements de tancament que estiguin homologats pel Comú. 
Seran considerats elements de tancament homologats els següents: 
- Els pals de fusta tractada.  
- Les piquetes de fibra de vidre de colors que s’integrin en l’entorn, preferiblement de color verd. 
- El fil o cinta de colors que s’integrin en l’entorn (en cap cas de color llampant). 
Els elements de senyalització s’han d’integrar a l’entorn, han de ser tots del mateix tipus i color, i han 
de reunir les condicions de visibilitat necessàries per tal que siguin fàcilment observables. 
En el moment que els elements de tancament ja no siguin necessaris, caldrà que els propietaris els 
retirin immediatament. 
Ara bé, en el cas de que els animals es quedin en el terreny més enllà del 30 de novembre, sempre 
que es compleixi amb l’estipulat en l’article 60 quater pel que respecta a l’aixopluc pels animals, es 
podran mantenir els elements de tancament fins a que els animals abandonin el terreny. En tal cas, tots 
els elements de tancament hauran d’ésser retirats immediatament després de que els animals hagin 
abandonat el terreny. 
Excepcionalment, sempre que s’emprin pals de fusta tractada, i sempre en terreny particular, 
s’acceptarà que aquests no siguin retirats i que es mantinguin col·locats en el lloc de forma permanent. 
En tal cas caldrà enretirar el filat emprat tan bon punt el bestiar hagi marxat del terreny i ja no sigui 
necessari.  
Al mateix temps, sempre i quan es disposi d’un aixopluc en condicions en el mateix terreny, també 
s’acceptarà, de forma excepcional i sempre en terreny particular, l’ús de malla ramadera o cinegètica 
sempre que aquesta es mantingui en bones condicions i s’acceptarà que aquesta no sigui retirada i que 
es mantingui col·locada en el lloc de forma permanent. 
 
Article 60 quàter: 
 
El bestiar que, més enllà del dia 30 de novembre, es trobi en terreny particular, cal que disposi d’un 
aixopluc que li permeti resguardar-se del mal temps, amb aliments i aigua a voluntat, abans del primer 
temporal de neu o del primer període de temperatures negatives extremes i persistents. 
S’entén com a aixopluc una estructura construïda a precari, amb un mínim de teulada i tres laterals, de 
dimensions suficients per a que el bestiar s’hi pugui resguardar i orientada de forma que quedi protegida 
del vent i de les tempestes en la mesura del possible. Les condicions de construcció i els materials a 
utilitzar es troben definits en el Reglament de cabanes de la parròquia de Canillo. Excepcionalment 
s’acceptarà una superfície de construcció de l’aixopluc major a l’establert en el reglament de cabanes i 
que serà definit en funció de les necessitats de l’explotador o del ramader i relacionat amb el nombre 
de caps de bestiar que s’hi hauran de resguardar. 
S’acceptarà també com a aixopluc una edificació permanent prèviament existent (borda, cobert, etc.) i 
de dimensions suficients que permetin el lliure resguard del bestiar. En aquest cas no serà d’aplicació 
la superfície màxima del reglament de cabanes i es permetrà mantenir els tancats de forma permanent 
sempre i quan aquests siguin adjacents a la construcció, compleixin amb les característiques descrites 
en l’article 50 ter i es mantinguin en bones condicions. 
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L’Hble. Sr. Torres comenta que en aquest arrest, en aquest article, es troben en la mateixa 
situació que l’any passat, traient d’alguna petita matisació, demana com va acabar l’any 
passat? 5-6 ramaders al despatx del Cònsol per al final acabar decidint que la normativa no 
es faria complir, bé si aquest any torna a passar el mateix, ja que tot indica que serà així creu 
que no és la millor manera. 
 
El cònsol major intervé per replicar-li al Sr. Torres que està dient falsedats. Puntualitza que no 
s’han reunit mai cinc o sis ramaders al seu despatx per decidir que no es faria complir la 
normativa i li demana que sigui serio. 
 
El conseller Torres pregunta que a on s’ha fet i manifesta que no s’ha fet complir, que no s’ha 
respectat.  
 
El cònsol major i el cònsol menor demanen què vol dir que no s’ha fet respectar. 
 
El conseller Torres respon que no s’ha fet respectar la normativa, que no s’han posat sancions 
i que no se’ls hi ha fet treure, que l’han tret quan han pogut. Assenyala que si hi ha una 
normativa és per fer-la respectar. 
 
El cònsol major manifesta que abans de sancionar s’avisa i que alguns en el moment d’avisar-
los fan el que han de fer. Diu que ja sap que a la minoria li agradaria que no avisessin i 
sancionessin perquè així podrien demanar a la majoria com és que se sanciona tant als 
ramaders de la parròquia i que tan malament ho passen... que si sancionen perquè sancionen 
i que si no sancionen perquè no sancionen, que aquest és el tarannà de la minoria per tot el 
tema de l’ordre públic a la parròquia. Li repeteix que primer s’avisa i que després se sanciona. 
Assenyala que el que fan es seure’s amb el ramaders per intentar consensuar un text i que 
justament l’altre dia els van dir que estaven prou satisfets amb els nous canvis que s’han fet. 
 
El conseller Torres, referent a l’article 1 dels Arrestos sobre els tema de les ferralles, pregunta 
si es farà alguna cosa o es deixarà com està. 
 
El cònsol menor li contesta al Sr. Torres que el primer que ha de fer, abans d’afirmar coses, 
és informar-se, que el que no pot dir són mentides, i menys a Consell de Comú, ja que 
considera que ha de mostrar un respecte a la institució que és el Consell de Comú, i li torna a 
demanar que no digui mentides a Consell de Comú. En segon lloc, li respon que evidentment 
que es fan respectar. Que, com diu el Sr. Cònsol, primer s’avisa i que el que voldria ell és que 
sancionessin perquè després pogués anar al darrere dient que la majoria els ha sancionat... 
 
La consellera Cabot intervé per manifestar que està especulant. 
 
El cònsol menor replica que no està especulant perquè ho ha demostrat vàries vegades. En 
resposta a què no ho fan complir, li remarca al Sr. Torres que ell segurament no ha pujat a 
Ransol des de fa molt temps. I que no van amb un garrot per fer complir les coses, que ells 
dialoguen, que seuen amb la gent per explica’ls-hi i que les coses se demostren amb fets i 
amb resultats, que aquest és el tarannà de la majoria i és el que estant fent fins a dia d’avui. 
 
El conseller Torres li contesta al cònsol menor que pugi a la carretera del Forn un dia que 
tingui temps i ho veurà, i que al final no és per ell sinó pel Comú. Afirma que si es fa una 
normativa i no es fa respectar, el que queda desacreditat és el Comú. Per una altra banda, 
s’adreça al cònsol major per dir-li que per un altre dia, si tenen més punts a l’ordre del dia, o 
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es comença abans o se suspèn i es reprèn però que no creu que sigui la solució tallar al 
Consell algunes coses com han fet.  
 
El cònsol major li respon al conseller Torres que a ell li agradaria que es debatés cada punt 
durant una hora i que quan considera que el debat ja s’ha parlat i que no hi ha res de nou a 
aportar, talla el debat, que és la seva funció. Reconeix que avui ha comés un error: el de les 
Juntes de Govern, i que potser no haurien d’haver començat el debat, justament perquè van 
definir una forma de treballar i l’última vegada que s’havia d’aplicar aquesta forma, la minoria 
no va venir a la reunió, però que ha deixat fer, que potser s’ha equivocat i que haurien anat 
millor de temps. 
 
La consellera Cabot afirma que han estat callats escoltant el pressupost durant totes les 
intervencions que hi ha hagut, que en cap moment han obert la boca, que han escoltat i han 
estat pendents del que se’ls explicava i que ha durat una hora i vint minuts gairebé. Reitera 
que no hi ha hagut cap intervenció per part de la minoria fins que se’ls ha donat la paraula i 
ho han respectat. Afegeix que el seu punt perquè puguin demanar informació és el Consell de 
Comú. Considera que com a consellers tenen aquest dret, així que entén que el cònsol major 
vulgui regular, donar la paraula i el temps que consideri oportú, però que el dret a poder 
intervenir no els el pot treure. Li retreu que hi ha hagut moments en què els ha tallat, que els 
ha deixat que no han pogut dir absolutament res en relació amb moltes aportacions que tenen. 
Entenen que no és el debat que la minoria vol fer ja que li respecta que es pugui parlar en 
Comissió si es fa com deu mana, és a dir, si es parlen les coses en el seu lloc, i li assegura 
que no arribaran a Consell de Comú. Argumenta que la seva voluntat és que la parròquia de 
Canillo funcioni i que si el Sr. Cònsol té tanta por que la minoria el que vol és que la majoria 
rebi, que tingui problemes... que està molt equivocat i molt lluny de la realitat. Assenyala que 
el que vol la minoria és que a la parròquia de Canillo li vagin bé les coses, que els ciutadans 
estiguin satisfets, que quan passin coses i acords, que ells puguin explicar aquests acords 
perquè, tal com la majoria els pot explicar, considera que ells també tenen el dret de poder-
los explicar. Per tant, creu que han de trobar la manera conforme tots es trobin còmodes en 
els Consell de Comú perquè la minoria hi assisteix per demanar informació per tal de poder 
funcionar. Conclou que és un punt que no els poden treure el dret com a consellers i que vol 
que consti i que ho tinguin en compte.  
 
El cònsol major contesta que saben perfectament quin són els drets de la minoria i les 
obligacions de la majoria. Considera que han tingut l’ocasió d’argumentar el que havien 
d’argumentar, i de contestar el que havien de contestar, que potser sí que han resumit algun 
debat més del normal però insisteix en què a vegades els fan allargar massa. Li recorda a la 
Sra. Cabot que la seva obligació, a part dels drets, és que si hi ha algun problema no parlar-
ho només a les xarxes socials o als mitjans de comunicació.  
 
La consellera Cabot li pregunta si l’està acusant d’alguna cosa. 
 
El cònsol major respon que només li està dient que l’obligació dels Consells de Comú és que 
si hi ha algun problema, s’ha de parlar en Consell de Comú...  
 
La consellera Cabot li torna a preguntar si és que l’està acusant d’alguna cosa, perquè creu 
que ell a les xarxes socials és més actiu que qualsevol dels presents. I li repeteix si l’està 
acusant d’alguna cosa, perquè ella que sàpiga no ha dit res. 
 
El cònsol major afirma que a les xarxes socials, si hi ha algun ciutadà que li demana alguna 
cosa com a Cònsol, li contesta directament, i que la Sra. Cabot, si hi ha algun post en un 
Facebook on algun ciutadà es queixa del Comú, estaria bé que informés al Comú abans de 
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replicar o de donar suport a algun ciutadà, com en algun post que ella ha fet darrerament. 
Finalitza dient que li sap molt greu que avui, dos hores abans del Consell de Comú, en un 
mitjà de comunicació d’aquest país, hi hagués mig pressupost ja explicat.  Anuncia que se 
suspen la sessió de Consell de Comú i que es reprèn al Palau de Gel amb la subhasta dels 
Cortons.   
 
 
Se suspèn la sessió a les 19.11 hores. 
 
 
 
9. Subhasta dels Cortons. 
 
A les 19.30 hores es reprèn la sessió de Consell de Comú per procedir a la subhasta dels 
cortons i  solans de la parròquia de Canillo. L’Hble. Sr. Francesc Camp abans de donar inici 
a la subhasta dona la benvinguda i agraeix l’assistència a les distingides autoritats presents, 
M.I. Sr. Xavier Espot, Cap de Govern, M.I. Sra. Meritxell Palmitjavila, Subsíndica general, Sr. 
Enric Casadevall, President del Consell Superior de la Justícia, Hbles. Srs. Laura Mas i Joan 
Miquel Rascagneres, Cònsols Major i Menor de la parròquia d’Encamp, Hbles. Consellers del 
Comú de Canillo, d’altres autoritats assistents i ramaders de la parròquia. Alhora aprofita en 
excusar-se per l’espera i el retard en iniciar l’esmentada subhasta en conseqüència que la 
primera part del Consell ha estat molt extensa i s’ha demorat una mica. 
 
Es dona inici a la subhasta, en la qual es lloguen tots el cortons de la parròquia per l’any 2022, 
seguidament es detalla la relació: 
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I atès que no hi ha més assumptes què tractar, el cònsol major reitera els agraïments a tots 
els assistents a la subhasta, autoritats, ramaders i ciutadans de la parròquia, i dona per 
acabada la sessió a les 20.10 hores, de la qual s’estén aquesta acta per a la deguda 
constància de tot allò esdevingut. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
P.O. del Comú        
La secretària general    El cònsol major 
Meritxell Moya Delgado    Francesc Camp Torres 
 
 
 


